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Kérdezni azért  
még szabad?

FÖLTÁMADOTT 
a tenger

Nincs új a nap alatt

Kampányköltségvetés

14-15. oldal

8-9. oldal

18. oldal

4-5. oldal

12-13. oldal

A kereszt értelme:

AZ ÉLET

26-27. oldal

W
W
W
.G
D
L.H

U
 - A G

Ö
D
Ö
LLŐ

I H
ÍRPO

RTÁL | W
W
W
.G
D
L.H

U
 - A G

Ö
D
Ö
LLŐ

I H
ÍRPO

RTÁL | W
W
W
.G
D
L.H

U
 - A G

Ö
D
Ö
LLŐ

I H
ÍRPO

RTÁL | W
W
W
.G
D
L.H

U
 - A G

Ö
D
Ö
LLŐ

I H
ÍRPO

RTÁL | W
W
W
.G
D
L.H

U
 - A G

Ö
D
Ö
LLŐ

I H
ÍRPO

RTÁL | W
W
W
.G
D
L.H

U
 - A G

Ö
D
Ö
LLŐ

I H
ÍRPO

RTÁL
WWW.GDL.HU - A GÖDÖLLŐI HÍRPORTÁL | WWW.GDL.HU - A GÖDÖLLŐI HÍRPORTÁL | WWW.GDL.HU - A GÖDÖLLŐI HÍRPORTÁL | WWW.GDL.HU - A GÖDÖLLŐI HÍRPORTÁL

W
W
W
.G
D
L.
H
U
 - 
A 
G
Ö
D
Ö
LL
Ő
I H
ÍR
PO
RT
ÁL
 | 
W
W
W
.G
D
L.
H
U
 - 
A 
G
Ö
D
Ö
LL
Ő
I H
ÍR
PO
RT
ÁL
 | 
W
W
W
.G
D
L.
H
U
 - 
A 
G
Ö
D
Ö
LL
Ő
I H
ÍR
PO
RT
ÁL
 | 
W
W
W
.G
D
L.
H
U
 - 
A 
G
Ö
D
Ö
LL
Ő
I H
ÍR
PO
RT
ÁL
 | 
W
W
W
.G
D
L.
H
U
 - 
A 
G
Ö
D
Ö
LL
Ő
I H
ÍR
PO
RT
ÁL
 | 
W
W
W
.G
D
L.
H
U
 - 
A 
G
Ö
D
Ö
LL
Ő
I H
ÍR
PO
RT
ÁL

2023. március 30.

Merre tovább
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Hogy mégis miért ragadtunk tollat en-
nek kapcsán? Jelen lapszámunk a tizen-
kilencedik a sorban, az indulástól, 2020 
októbere óta. Egy évvel az önkormány-
zati választások után eljönni látszott az 
idő, hogy megszülessen egy olyan köz-
életi lap, amely tényekre alapozva, más 
megvilágításba helyezi a Gödöllőn tör-
ténteket. Igény is mutatkozott arra, hogy 
a városban élők ne csak a rendszerváltás 
óta a várost irányító, támogatottságából 
azonban jelentősen veszítő polgármes-
terhez köthető egyoldalú kommunikáci-
ót szívhassák magukba. Ezért (is) látott 
napvilágot a magazin, s próbál témák 
mentén eligazodást adni az olvasóknak.
Ha kellett, megszólaltattuk az utca em-

berét vagy éppen Gödöllő vállalkozóját. 
De helyi érdek vagy téma mentén városi 
közéleti személyeket, sőt akár államtitká-
rokat vagy minisztereket is szóra bírtunk. 
Tettük mindent eddig 19 lapszámmal, 
több, mint 500 cikk formájában.
Mi tagadás, nem egyszerű dolog ma-

napság újságot kiadni. A növekvő papír 
költségek, az infláció, és még hosszan 
sorolhatnánk a nehézségeket. Azonban 
támogatóink is nagy számban azért álltak 
mellénk, mert (át)érezték mindazon dol-
gok fontosságát, amelyek egy jobb jövőt 
hozhatnak el Gödöllőnek, a holnapnak, 
gyermekeinknek.
Bíztunk abban, hogy a közéleti témák-

ban a városvezetés felé való tükörtartás-

sal, valamint a rovatok sokszínűségével 
egy olyan produktumot hoztunk létre, 
amelyet minden korosztály szívesen vesz 
a kezébe. Küldetésünk töretlen. Meg-
annyi elrejtett, vagy elfeledett témát, 
gödöllői helyszínek és projektek több 
évtizedes keresztmetszetét dolgoztuk 
fel, amelyre rengeteg visszajelzést, báto-
rítást kaptunk. Természetesen tisztában 
vagyunk azzal, hogy nem mindenki ol-
vassa szívesen a lapunkat. Ez így is van 
rendjén. Tiszteletben tartva mindenki 
véleményét továbbra is azon dolgozunk, 
hogy konkrét dátumokkal, számokkal és 
objektív módon eleget tegyünk olvasó-
ink érdeklődésének. Nyilván nem szálka, 
hanem gerenda vagyunk a városvezetés 
szemében, amely 2020-ig nem volt ahhoz 
hozzászokva, hogy az általuk „preferált” 
újságon kívül van ellenvélemény is. Nem 
egyszer próbálták a maguk eszközeivel, 

mondvacsinált helyreigazítási kérelmek-
kel, alapítók lejáratásával rossz fényben 
feltüntetni a magazint. Ez hozzátartozik a 
mi kis gödöllői életünkhöz, de mi tovább-
ra is végezzük alázatosan munkánkat.
Nem tudjuk, mit hoz a jövő. Senki sem 

tudja. De ahogy az induláskor megfogal-
maztuk, szeretnénk, hogy a városban 
rejlő potenciál a felszínre törjön, és egy 
szabadabb, boldogabb településsé vál-
jon Gödöllő, a vezetése pedig valóban 
a címerben lévő, a saját fiókáit a vérével 
tápláló pelikán legyen.
Ha ez így lesz, akkor kijelenthetjük, hogy 

ehhez a szebb jövőhöz egy kicsit mi is hoz-
zájárultunk a magunk módján. Mondhatni 
az ötről a hatra jutottunk úgy, hogy jelen 
lapszámunk – megújult köntösben, na-
gyobb oldalszámban – már a tizenkilence-
dik, és nem csak egy híján húsz.

GDL

Tizenkilenc, ami nem egy híján  húsz

WWW.AUTOFERTOTLENITES.HU
2100 GÖDÖLLŐ, LUMNICZER SÁNDOR UTCA 10. TEL.: +36 20 9 464 156

AUTÓKLÍMA FERTŐTLENÍTÉS
LÉLEGEZZ TISZTA LEVEGŐT AUTÓDBAN IS!

BAKTÉRIUMOK VÍRUSOK GOMBÁKWWW.AUTOFERTOTLENITES.HU
2100 GÖDÖLLŐ, LUMNICZER SÁNDOR UTCA 10. TEL.: +36 20 9 464 156

AUTÓKLÍMA FERTŐTLENÍTÉS
LÉLEGEZZ TISZTA LEVEGŐT AUTÓDBAN IS!

HIRDETÉS

2023 első lapszámához érkeztünk. Ez nem kerek évforduló, a szerkesztőség, 
így a GDL.hu Pelikán magazin sem ünnepel semmit. Ha csak azt nem, hogy 
ismét elkezdtünk egy új évet, tele 
reményekkel és munkával.

Problémák nincsenek, csak megoldandó feladatok!

JOGTERÜLETEINK:

Ingatlanjog | cégjog | adójog 
biztosítási, kártérítési jog | egészségügyi jog
(Magyar, angol, német nyelven is)

Dr. Boros Andrea
EGYÜTTMŰKÖDŐ PARTNEREK

Dr. Tácsik Réka

Dr. Nagy Márta

Dr. Kotsis-Papp Dóra

2100 Gödöllő, Bajcsy-Zsilinszky utca 34.
+36 28 413 537 | www.drborosandrea.hu 
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I. Antal ugyanak-
kor kiváló példaként 
is szolgálhat a diá-
koknak, hiszen egy 
szegény köznemesi 
család sarjából vált 
az ország egyik leg-
befolyásosabb és 
leggazdagabb főurá-
vá, de mégsem fe-
lejtette el soha gyö-
kereit, és rendkívüli 
érzékenységet tanú-
sított az alkalmazot-
tai és jobbágyai iránt 
is a mélyen vallásos 
főúr. A verseny mot-
tója névadónktól 
származik, amelyek 
egyértelműen megmutatják elvárásain-
kat is a diákok felé: Tehetség – Erkölcs 
– Siker. Gödöllő rendkívül izgalmas tör-
téneti múlttal és épített örökséggel ren-
delkezik, így a verseny mindezek nép-
szerűsítést szolgálja, hiszen a legjobb 
eredményt elért diákok el is látogatnak 
városunkba.

A verseny megálmodása során ha-
sonló célokat tűztem ki, amelyet oktatói 
munkám során is fontosnak tartok: taní-
tás – nevelés – szórakoztatás. Egyik sem 
képzelhető el sikeresen a másik nélkül 
egy oktató és egy verseny esetében sem. 
A pallérozott elme alapfeltétele mindig 
a hasznos életnek és minden tevékeny-

ségünknek. A tudás azonban mit sem 
ér, ha nem adunk át értékeket, amelyek 
támaszként szolgálnak a diákoknak, 
amennyiben nehézzé válik az út előttük, 
hiszen önmagában az ismeret nem ga-
rancia annak helyes felhasználására. A 
tudás és értékek átadása azonban szin-
tén nem lehet sikeres, ha a fiatalok nem 
érdekeltek a tudás elsajátításában és 
nem lelik benne kedvüket.
A verseny a több hónapos előkészüle-

tet követően 2022 őszén vette kezdetét, 
és döntője 2023-ban fog megvalósulni. 
A verseny kategóriájában azonnal éllo-
vas pozícióba emelkedett az országban, 

hiszen csaknem 
400 versenyző 
mérettette meg 
magát két kor-
csoportban az 
első fordulóban a 
teljes Kárpát-me-
dence területéről, 
így voltak verseny-
zőink Erdélyből, a 
Felvidékről és Kár-
pátaljáról is.
A verseny to-

vábbi részletei ol-
vashatóak a most 
létrehozott közös-
ségi oldalainkon 
is.
A verseny szer-

vezésében, a fel- 
adatlapok összeállításában és javítá-
sában Bücs Veronika és Wisznovszky 
Adrián nyújtottak hatalmas segítsé-
get, akiknek ezúton is köszönjük a fá-
radozásaikat!

Wisznovszky Tamás
főszervező

A Szövetségben a gödöllőiekért Egyesület egyértelműen érték-
teremtő céllal jött létre, amelynek egyik legszebb eredménye a 
Grassalkovich Országos Történelem Verseny hagyományteremtő 
céllal való útnak indítása. A verseny városunk egyik legjelentősebb 
személye – I. Grassalkovich Antal – után lett elnevezve és kifejezett 
célja a város és régiónk történetének megismertetése a diáksággal.

Grassalkovich Országos 
Történelem Verseny

Problémák nincsenek, csak megoldandó feladatok!

JOGTERÜLETEINK:

Ingatlanjog | cégjog | adójog 
biztosítási, kártérítési jog | egészségügyi jog
(Magyar, angol, német nyelven is)

Dr. Boros Andrea
EGYÜTTMŰKÖDŐ PARTNEREK

Dr. Tácsik Réka

Dr. Nagy Márta

Dr. Kotsis-Papp Dóra

2100 Gödöllő, Bajcsy-Zsilinszky utca 34.
+36 28 413 537 | www.drborosandrea.hu 

HIRDETÉS
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Mindannyian megfogalmazzuk akár fiatalon, akár éle-
tünk derekán, hogy mit szeretnénk elérni, milyen céljaink 
vannak. Ezek olyan támpontot adhatnak a mindennapjaink 
mókuskerekében, hogy akár tudat alatt a cselekvéseink és 
vállalásaink egyaránt a kívánt cél elérését szolgálják. Erőt 
érzünk a nehézségek leküzdésére, de a cél eléréséhez veze-
tő út során elért apróbb eredmények is boldogsággal tölte-
nek el, amelyek további tettekre ösztönöznek. Ha vannak 
egyéni céljaink, miért ne lehetnének közös-
ségi céljaink is? Közösségekben élünk, 
amelyek sok esetben megtartanak 
minket, a közeljövőben pedig még 
inkább egymásra leszünk utalva, 
így miért ne fogalmazhatnánk meg 
együtt a közös jövőnk megvalósít-
ható vízióját?

Mi is az a realista  
jövővízió?

A vállalati stratégiaalkotás eszközrendszeréből kiindul-
va, a 2000-es évek elején számos nemzetközileg is ismert 
település – mint például az ausztráliai Melbourne, a spa-
nyol Santander, a svéd Stockholm vagy a finn Espoo váro-
sa – fogalmazott meg közép- (5-10 éves) vagy akár hosszú 
távon (10 éven túli) bátor és merész versenyelőnyöket 
teremtő jövőképeket, melyek mára egyedivé pozício-
nálták és sikeressé tették ezen településeket. Mindezek 
mellett a lakosság belső identitását is pozitívan formál-
ta, és számos belső indíttatású projekttel is támogatta a 
település jólétét. A realista jövővízió alkotása a kitörésre, 
megújulásra és újraformálásra esélyt kínáló fejlesztési irá-
nyok azonosítását jelenti oly módon, hogy a jövőtervezés 
szempontjából legfontosabbnak és leginkább identitás-
képzőnek, más településekhez képest legegyedibbnek 

és legsikeresebbnek tartott elemeit gyűjti 
össze, valamint a köztük lévő építő 
kapcsolatokat is feltárja.

Merre tovább Gödöllő?KÖ
ZÉ
LE
T

Vannak-e közösségi céljaink és ennek eléré-
séhez közösségi akarat, amely párbeszédre 
alapozva olyan egyetértést eredményez, 
hogy cselekvő erőt és motivációt adjon egy 
szebb és sikeresebb jövő érdekében?

Merre
tovább
Gödöllő?



2023. március 30. www.gdl.hu GDL - PELIKÁN 5

Belső képességeink  
és külső esélyek halmaza
Közösségi céljaink és egy idősíkban megfogalmazott 

realista jövővízió megalkotásának két fontos eleme van. 
Egyrészt fontos, hogy tisztában legyünk belső képessé-
geinkkel, azaz reálisan mérjük fel a természeti adottsá-
gunkban, az épített örökségeinkben, illetve a földrajzi 
elhelyezkedésünkben rejlő lehetőségeket. Mindezek 
mellett a közösséget alkotó egyének kompetenciájával 
és a jövőkép megalkotásában való aktív és konstruktív 
részvételével is számol.
Másrészt az egyre gyorsuló és változó külső környe-

zetből származó, akár országspecifikus vagy még inkább 
nemzetközi trendeken alapuló külső esélyekkel is tisz-
tában kell lennünk. Fel kell ismernünk és meg kell érte-
nünk, hogy hova tart a világ, majd felkészülni arra, hogy 
ezen folyamatokat miképpen adaptálhatjuk és használ-
hatjuk előnyként.

Egy közös utazásra hívunk MINDENKIT!  Legyen egy közös víziónk!

Debreczeni Attila
Elnök, Szövetségben a Gödöllőiekért Egyesület, www.gdl.hu

Vannak-e kitörési 
pontjaink?

Minden jövővízió megalkotásának elsődleges feladata, 
olyan kitörési pontok azonosítása, melyeket talán most prob-
lémának vagy megoldhatatlan területnek vélünk, de éppen 
ennek megoldása vezethet el egy közösségi konszenzusra 
épülő vízió megfogalmazásához. Másik nézőpontból kiindul-
va, a már meglévő és jól pozícionált értékeinkre kellene még 
inkább hangsúlyt fektetni és közös „hajónk” zászlajára tűzni.
Számos úton meg lehet közelíteni ezt a kérdéskört, de egy 

biztos, hogy a településünkön élő oly sokszínű közösségeink 
együttes gondolkodása és párbeszéde vezethet el egy közös 
jövővízió megalkotásához. Egyesületünk az év során felvállal-
ja, hogy a városért tenni akaró és a jövőt formálni kívánó lako-
saival és vállalkozóival, illetve meghatározó piaci és gazdasági 
szereplőivel karöltve a közösségeket leginkább foglalkoztató 
területeken konstruktív párbeszédet moderáljon. Hisz ki tudja 
a legjobban saját értékeinket és lehetőségeinket felsorakoz-
tatni egy közös cél érdekében, ha nem mi magunk, akik itt 
élünk és dolgozunk.
Egy közös munka felemelő, mozgósító és izgalmas lehet, 

olyasmi érzés, amikor egy gyümölcsfát közösen elültetünk és 
annak gyümölcseit gyermekeink és unokáink fogják élvezni.

Realista vízióval a szebb 
        és sikeresebb jövő felé

KÖ
ZÉLET

A www.gdl.hu/godollojovoje címen elérhető kérdőív 
önkéntes kitöltésével legyen részese egy közös vízió megalkotásának! Előre is köszönjük!

Május  4-én (csütörtök) 18 órai kezdettel  
a gödöllői Rub & Roll Villába (2100 Gödöllő, Táncsics Mihály u. 5.)  

az első rendezvényünkre hívunk minden érdeklődőt, amelyen  

dr. Z. Karvalics László egyetemi adjunktus  
felvezető előadására és egy kötetlen beszélgetésre kerül sor.  

A részvétel regisztrációhoz kötött, amelyet a megadott linken  

vagy a QR-kód segítségével tehet meg, legkésőbb április 30-ig. Köszönjük!

Gondolkodjunk együtt Gödöllő jövőjéről!
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A haranglábbal, valamint a sír részle-
ges felújításával kapcsolatos előkészítő 
munkafolyamatba a Teleki Pál Egyesület 
elnöke, dr. Jeney László mellett, bekap-
csolódott dr. Péterfi Gábor önkormány-
zati képviselő (Szövetség Gödöllőért) is, 
aki a képviselőtestület március 16-i ülésén 
tájékoztatta a grémium tagjait az állam, az 
önkormányzat, valamint a civil- és egyházi 
világ összefogásának jó gödöllői példá-
jaként említhető ügyben történt fejlemé-
nyekről, tárgyalásokról.
A várospolitikus elmondta, hogy Te-

leki Pál sírjának és a sír környezetének 
ügyében – közösen a Teleki Pál Egyesület 
elnökével – sikeres tárgyalást folytattak 
Móczár Gáborral, a Nemzeti Örökség In-
tézete főigazgatójával. A megbeszélés alapján 
elmondható, hogy a városi forráshoz állami 
támogatás is érkezhet, ezáltal egy komplex 
Teleki-projekt valósulhat meg. Az előzetes 
számítások szerint, bizonyos műszaki módo-
sítások végrehajtásával 19 millió forint is ele-
gendő lenne a haranglábra, így maradna pénz 
a térkövezésre. Az Intézet négy dolgot tudna 
hozzátenni a tervezett fejlesztéshez: a dísznö-
vényzet telepítését, új padok kihelyezését és 
a régiek felújítását, a síron szereplő feliratok 
felújítását és a sír megtisztítását, valamint egy 
új, digitális információs térkép kihelyezését 
is vállalná, miután, a besnyői temetőben fel-
lelhető hírességek sírjai közül négy a nemzeti 
sírkerthez tartozik.
Péterfi Gábor szavaira – az együtt-

működési hajlandóság hiányát rend-
re számon kérő – Gémesi György pol-
gármester az alábbiakat mondta: 
„Teljesen jók ezek, csak azt nem értem, hogy 

a Teleki-egyesületnek a projektje ez, ha jól 
tudom. És még nem kötöttük meg a megálla-
podást az egyesülettel. Nagyon szívesen meg-
hívom majd az elnök urat, hogy tájékoztassuk 
őt. Köszönjük, hogy képviselő úr ilyen aktív, 
de azt gondolom, hogy ez a Teleki-egyesület-
nek a hatásköre, velük fogunk megállapodni. 
Nagyon jó dolog, ha a 25 millió forinthoz vala-
mennyit az állam is hozzáad, de ez a város és a 
Teleki-egyesület projektje. A javaslatokat adja 
oda az egyesület elnökének, és a megállapo-
dás megkötésekor nyilván ezeket a részletkér-
déseket is belefoglaljuk”
Mivel Péterfi Gábornak viszontválaszra nem 

volt lehetősége, megkérdeztük: hogyan értel-
mezi és mennyire minősíti előremutatónak a 
polgármesteri reagálást?
„Ha már a testületi ülésen nem válaszolhat-

tam, megköszönöm, hogy itt van rá lehetősé-
gem. Polgármester úr azt hangsúlyozta reagá-
lásában, hogy ez az ügy a Teleki-egyesületnek 

a hatásköre. Ezt senki nem vitatja el, de látni 
kell azt is, hogy ez a projekt 2021-ben elakadt. 
Jeney László, a Teleki Pál Egyesület elnöke 
azért is keresett meg engem, hogy ha van rá 
lehetőségem, segítsek történészként, képvi-
selőként. A Történelemoktatók Szakmai Egye-
sületének vezetőségi tagjaként jól ismerem a 
Nemzeti Örökség Intézetének a főigazgatóját, 
Móczár Gábor urat, ezért szívesen segítettem. 
Kitérőként érdemes szólni arról, hogy a NÖ-
RI-vel már együttműködtünk a Nemzeti Em-
lékezet Pedagógiai Program elindításában 
is. Többek között sikerült elérnünk, hogy a 
pilot-szakaszban Magyarország 5 kiemelt 
helyszínének egyike a Gödöllői Királyi Kas-
tély legyen. A program révén sok száz diák 
érkezett a kastélyba az elmúlt hónapokban, 

és egy rendhagyó foglalkozás keretében 
ismerhették meg a barokk korszakot. 
Visszatérve a Teleki-sírfelújítás ügyére, 
nekem is fontos a néhai miniszterelnök 
emlékének ápolása, ezért Jeney László-
val egyeztettünk minden lépést. A közös 
sírlátogatás után elértem, hogy a Nemzeti 
Örökség Intézetének főigazgatója fogad-
jon minket. Részletesen ismertettük az 
elképzeléseinket, ez alapján körvonala-
zódott egy terv, ami már nemcsak a Te-
leki-sír és környezetének rendbetételét 
érinti, hanem – például – információs 
térkép elhelyezését is a máriabesnyői 
temetőben. A terv pénzügyi ütemezé-
sét, hogy mit tud a NÖRI vállalni, és hol 
szükséges az önkormányzati támoga-
tás átalakítása, újragondolása, ismer-

tettem a testületi ülésen. Ez a történet szép 
példája lehetne az önkormányzat, az állam, 
a civil szféra és az egyház összefogásának... 
A polgármesteri válaszból számomra az de-
rült ki, hogy én feleslegesen léptem be ebbe 
az ügybe, mindent elintéz majd a Teleki Pál 
Egyesület. A valóság az, hogy az egyesület pro-
jektje elakadt, szívesen közvetítettem, sikeres 
is volt a tárgyalásunk. Hiszek továbbra is az 
együttműködésben, de ehhez minden oldal-
ról szükséges a nyitottság. Nagyra értékelem, 
hogy Jeney László ezt végig értette, a konkrét 
együttműködés már elindult, új megállapo-
dásra nincs szükség, többoldalas dokumen-
tációt adtunk át a NÖRI-nek, ami alapján kö-
zös sírlátogatást tartunk Teleki Pál sírjánál az 
állam és az egyesület elnökének jelenlétében. 
Móczár Gábor főigazgató urat meg is hívtuk az 
áprilisi Teleki-megemlékezésre, aki örömmel 
elfogadta a felkérésünket.”

(forrás: godolloihirek.hu)

A Teleki Pál Egyesület harangláb felállítását kezdeményezte a má-
riabesnyői temetőben, a néhai miniszterelnök, gróf Teleki Pál sírjá-
nak környezetében. A műtárgy 25 millió forintos városi költségvetési 
előirányzatból tervezett létesítésének köszönhetően nem csak a fő-
cserkészhez, Teleki Pálhoz kötődő megemlékezések, hanem a teme-
tések alkalmával is megszólalhatna a harang. Aktuálissá teszi az ötlet 
megvalósítását, hogy idén van az 1933-as IV. Cserkész-világtalálkozó 
(jamboree) 90. évfordulója.

Teleki-sírfelújítás
Nézetkülönbségbe torkollott az  
együttműködés értelmezése
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Az ősz folyamán tudtuk, hogy a hide-
gebb hőmérsékletek mellett hamarosan 
drasztikus megszorítások is várnak ránk 
a csapatotthon üzemeltetését illetően 
a hideg beköszöntével. A vezetőség ter-
vei szerint meghatároztuk, hogy mennyi 
megtakarított forrás befektetése szüksé-
ges ahhoz, hogy a költségvetésünk ará-
nyos maradjon a fogyasztásunk össze-
gével. A fejlesztések mellett a rendszerek 
fokozott felügyeletére és finomhangolá-
sára is szükség volt. Ősszel a Bezsilla-villa 
még nem rendelkezett semmilyen szige-
teléssel. Viszont ismertük az előző fűté-
si szezon számait, amikor 4500 m3 gázt 
és 3290 kWh áramot fogyasztottunk el 
ahhoz, hogy az épületben kellemes szo-
bahőmérsékletet és megfelelő világítást 
nyújtsunk foglalkozásaink ideje alatt. Az 
energiafogyasztáson jól látszódott, hogy 
az ingatlan rendszerei nem korszerűek, 
így számos intézkedést, felújítást kellett 
bevezetni, hogy tovább tudjuk folytatni 
önkéntes mozgalmunkat, mely kizárólag 
adományokon alapul. A csapat vezető-
sége által idén meghozott döntésben két 
ponton tudtuk fejleszteni az ingatlant. Az 
első és legnehezebb feladat a villa fűtési 

rendszere volt számunkra, mert két régi 
gyártású 80 kW gázkazán a működtető-
je. A hatékonyságnövelés érdekében le 
kellett szigetelni a fűtési rendszer csöveit, 
melyek hatalmas felületen, a falon kívül 
futnak, amelyek sok hőt adnak le, mire 
a radiátorokhoz érnek. A fűtési rendszer-
hez kapcsolódóan szükségesnek láttuk a 
villa öreg nyílászáróinak szigetelését is, 
hogy a ház lassabban veszítse el a drágán 
megtermelt hőenergiát. Fontosnak gon-
doltuk, hogy a gyermekek is érezzék át: 
közösen kell tennünk a meleg megtartá-
sa érdekében. Minden nyílászárót csukva 
kellett tartani, amelyre egy felirat hívta fel 
a cserkészek figyelmét az ajtókon. Nagy 
örömünkre a gyerekekben gyorsan tu-
datosult a kérésünk, mivel ők is érezték, 
hogy nem az előző években megszokott 
hőfok van a villában. A fűtési rendszer 
után az elektromos hálózat fejlesztése 
felé vettük az irányt. A Bezsilla-villa min-
den közösségi terében lecseréltük a vilá-
gítást mozgásérzékelő rendszerre, hogy 
még véletlenül se égjen tovább a lámpa 
a szükségesnél, és ne is hagyják úgy, ha 
elmennek a házból. A hatékonyság nö-
velésében központi szerepet játszik az 
egész villát működtető okosotthon funk-
ció, amelynek segítségével szabályozni 
tudjuk a fűtést időszakokra bontva, de a 
villamos- és gázfogyasztásunkat is online 

tudjuk követni. Az energiahatékonyság 
optimalizálása érdekében felsorolt mun-
kálatokat a csapat cserkészei és szülei, 
valamint az öreg cserkészek végezték, 
amelyért nagyon hálásak vagyunk nekik.
Összességében a 2021/2022 évadhoz 

viszonyítva csapatunk a 2022/2023 fűtési 
szezonban is azonos mértékben fogyasz-
tott energiát, miközben ez csak három fok 
különbséget okozott a belső terekben. Ezt 

a fejlesztéseknek köszönhetjük, amely 
által a Bezsilla-villa felfűtése 25-30 száza-
lékkal kevesebb gázt igényel. A spórolást 
a bevezetett okosotthon fogyasztásmé-
rők statisztikái is alátámasztják, egyúttal 
remek gyakorlati példát és tapasztalatot 
adtak minden cserkészünk számára a ki-
lencedik törvény betartása érdekében.

Vass Kristóf
802. számú Szent Korona Cserkészcsapat parancsnok-helyettese

A magas energiaárak megjelenésekor a 802. számú Szent Korona 
Cserkészcsapat vezetősége azonnal elkezdett kidolgozni egy rezsi-
tervet, melyet a saját költségvetéséből épített fel. A cserkészek ki-
lencedik törvénye szerint a cserkész takarékos, amit a gyakorlatban 
is megmutattak a Bezsilla-villa energiahatékonysága során, hogy a 
400 főt is meghaladó csapat gyermekei számára a jövőben is üze-
meltetni tudják az épületet.

A cserkész takarékos KÖ
ZÉLET
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A másfél évig tartó szabadsághar-
cunkat végül két nagyhatalom tud-
ta eltaposni, amely végén az egész 
nemzet együtt jutott el az áprilisi 
törvények eufóriájától az aradi vér-
tanúk kivégzéséig. De ebből a véres 
megtorlásból is feltámadtunk, ami 

által egy össznemzeti ellenállást ki-
fejezve nemzeti zarándoklat szerve-
ződött Mariazellbe 1857-ben, amin 
a Habsburg uralkodóház is csodál-
kozott. Petőfi és a márciusi ifjak 
forradalmi hőstettei után mintegy 
húsz évvel történt meg 1867-ben a 

kiegyezés, majd kezdődtek meg a 
magyar felemelkedés évtizedei.
A szabadság új értelmezést nyer az 

elmúlt évszázadok hőseinek cseleke-
detét és a jelen világban zajló fejlemé-
nyek párhuzamát látva. Egyrészt az 
idén bicentenáriumát ünneplő Petőfi 
korához képest az emberi szabadság 
és jólét nagyon sokat változott, össze 
sem hasonlítható világban él a társa-
dalom jelentős hányada. Azonban az is 
tény, hogy éppen a szomszédunkban 
több mint egy éve zajlik egy háború és 
a világ számos országában jólétről sem 
lehet beszélni. Az egykori forradalmi 
hevületben izzó fiatalok nem voltak 
tudatában különböző médiák hírcsa-
tornáin keresztül a felettük zajló ha-
talmi viszonyokról, így bátran és hősi-
esen lázadtak az akkori rendszer ellen. 
Manapság sajnos saját szemünkkel 
és az infokommunikációs társadalom 
különféle eszközein át látjuk a mani-
pulált hatalmi világ gazdasági és ön-
kényes cselekedeteit, a világhatalmak 
hogyan szeretnének még többet, még 
nagyobbat hasítani mindannyiunk kö-
zös „tortájából”. A magyarok számára 
talán leginkább közös hasonlóság a 
múlt és a jelen között, hogy a reform- 
korban komoly törekvés volt belül-
ről építkezve a magyar gazdaság és a 
társadalom megváltoztatására, ma-
napság pedig éppen fordítva, mások 
szeretnék irányítani és megmondani a 
magyar társadalomnak, hogyan éljen.
Gémesi György, városunk polgár-

mestere ünnepi beszédében megkér-
dezte az ünneplők előtt, hogy vajon 
mi lenne, ha megjelenne Petőfi Sándor 
a főtéren és megkérdezné a gödöllői 
emberektől, hogy számára mi fontos 
belőle, miért csak a város lakosságá-
nak egy kis része ment ki az ünnepi 
eseményre. Ha ismerjük Petőfi hitval-
lását, akkor az sokatmondó és valóban 
szól a ma emberének. Úgy tartotta, 
hogy az emberiség célja a boldogság, 
a boldogság elérésének eszköze pe-
dig a szabadság, ami a világ célja kell, 
hogy legyen. Amikor a világ hatalmai 

1848. március 30-án, éppen 175 évvel az újság megjelenése előtt a 

nép újra forrongani kezdett Pesten, ahol fegyveres felkelés készülő-

dött, alig két héttel a forradalom kitörése után. Petőfi Sándor ekkor 

már az egész nemzeti közösség szószólója volt, aki ezekben a na-

pokban írt Föltámadott a tenger című versével nem csupán a saját 

érzéseit, hanem már a magyar nép politikai érdekeit is képviseli.

FÖLTÁMADOTT a tengerKÖ
ZÉ
LE
T
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azon ügyködnek, hogy saját maguk-
nak több legyen, akkor Petőfi a ma-
gyarok mellett kiállva felemelné szavát 
a szabadság, egyenlőség és testvériség 
mellett. Ma látná, hogy mi történik a 
szomszédunkban, ismerné ennek vi-
szonyrendszerét és a magyar emberek 
szabadságának elérése érdekében bi-
zonyára jelen helyzetben a békét sze-
retné az országnak. Ugyanis a reform-
kor után az 1848-as szabadságharc és 
forradalom másik legfontosabb üze-
nete a nemzeti szuverenitás, a polgári 
átalakulás, valamint a függetlenség és 
az alkotmányos berendezkedés kivívá-
sa volt.
Városunk vezetője idén először 

mondta ki, hogy nemzeti liberálisnak 
tartja magát, aki szívében és lelkében 
is azonosulni tud Petőfivel. Ez a 21. 
században már nem olyan egyértelmű, 
mint két évszázada. A liberalizmus a 
szabadelvűségen és a szabad gondo-
latok eszmerendszerén kívül az egyén 
szabadságát, az „énközpontúságot” 
jelöli meg, mint legfontosabb emberi 
és politikai célt. A nemzeti értékrend 
egy ország kultúráját és történelmi 
azonosságtudatát fejezi ki, aki ragasz-
kodik az ország közösségéhez és an-
nak tradíciójához. A reformkor idején 
ennek komoly létjogosultsága volt, 
amikor II. József osztrák főherceg, 
cseh és magyar „kalapos király” halála 
után eljött a nemzeti ébredés Magyar-
országon. Petőfi az egykori nemzeti 
liberális szellemi és politikai irányzat 
értékrendjét klasszikusan képviselő 
Kossuth Lajossal éppen a nemzetépí-
tési folyamatot kívánta előmozdítani, 
a magyar nemzet polgári összetarto-
zását és a szabadságjogok biztosítá-
sát hangoztatva. Kossuth ekkor vált az 
ország kormányzójává alig egy évvel 
a szabadságharc kitörése után a vilá-
gosi fegyverletételig. Ehhez képest a 
mai Magyarország szuverén ország, 
viszont éppen idegenek akarják meg-
mondani a magyar nemzet számára, 
hogy mit kellene tennie ahhoz, hogy 
a világ politikai berendezkedésének 
országunk is megfeleljen. A nemzeti 
liberális értékek így ma már tágabb ér-
telemben, az európai és harmadik or-
szágbeli hatalmak szabadelvűségéhez 
köthető eszméket és hagyományokat 

jelentenek, ami a „nemzeti” unió vagy 
egyesült államok kiteljesedésében 
gondolkodik. Emiatt ez mára nem egy-
egy ország nemzeti identitástudatá-
nak erősödését jelenti, mint például 
a Magyarországon történő aggasztó 
népességfogyás elleni rendkívüli küz-
delem, hanem a határainkon kívül élő, 
sőt akár az európaitól eltérő kultúrájú 
népesség korlátlan beengedését érti. 
A jelenkor eseményeit látva a liberális 
alapértékek miatt érezhetünk aggo-
dalmat az ország szuverenitását féltve, 
amikor különféle ideológiai eszmék-
kel és jogállamisági mechanizmusok 
által nyomást gyakorolnak az ország 
nemzeti önrendelkezésével szemben. 
A közelben folyó háború is ennek elő-
retörését erősíti fel, mivel látjuk, hogy 
a globális és szabadelvű hatalom mit 
művel a világgal.
Petőfi verséből a jelenkort látva bo-

rítékolni lehet, hogy nemzetének sza-
badság megmaradásáért harcolna, 
maradjon meg szuverénnek Magyaror-
szág, így a forradalmi hevület helyett 
a békéért tenne erőfeszítéseket. Alle- 
gorikus versében is kettős érzelem fut 
végig, amivel elsősorban a tenger há-
borgását mutatja be, ami a nép erejét 
jelenti, a tengeri vihar pedig magát a 
forradalmat. Forradalmi látomásver-
seiben egyébként is felismerhetjük, 
hogy azok nem a társadalmi változás 

költeményei, hanem az apokalipszis 
nyelvét beszélik, amikor Isten lezárja 
az emberi történelmet és majd kiderül 
a végső ítélet. Ha nem változik meg a 
világ körülötte, akkor előrevetíti a vi-
lág végét, de nem jeleníti meg sehol az 
Isteni megváltás mozzanatát, ami egy 
sajátos istenkép részéről.
Hamarosan a keresztény világ Krisz-

tus kereszthalálát és feltámadását ün-
nepli, aki a hatalmat is másképp gon-
dolta és mutatta meg a világ számára. 
Jézus nem harcra hívta az embereket 
és nem is okolta őket, ha egy-egy be-
széde során kevesen voltak körülötte. 
Több mint 2000 éve szeretetével min-
tát mutatott a közvetlen munkatársai-
nak és az ott élő népnek. Úgy vitt végbe 
forradalmat, hogy vállára vette a ke-
resztet az emberiség bűnéért cserébe 
és vállalta a kereszthalált értünk, majd 
feltámadásával megmutatta, hogy a 
halál után is van élet. Húsvét üzenete 
egyben azt is jelenti, hogy érdemes 
önző létünk helyett az embertársain-
kért és a közösségért cselekedni, nem 
hatalmaskodni a másikon és szimplán 
túlélni a magunk életét. A saját akara-
tunkról történő lemondás az egyéni 
hatalom megtartása helyett egy szebb 
és jobb világ felé viszi a társadalmun-
kat. Ez igaz világszinten, az országban 
és azon belül Gödöllőn is.
Krisztus után két évezreddel és Pe-

tőfi után két évszázaddal Magyarorszá-
gon és Gödöllőn vajon a békét vagy a 
harcot jelenti-e számunkra a magyar 
nemzetért és népünkért cselekvő  
FÖLTÁMADÁS?
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2022. október 28-án bejelentették, hogy 
210 településen 366 postahivatal műkö-
dését szüneteltetik, és ugyan takarékos-
kodási intézkedések miatt nem lesznek 
elbocsájtások, viszont a hatékonyságnö-
velés miatt terveznek létszámleépítést. 
Az elfogadott 25 százalékos kormányzati 
megtakarítás a postára is vonatkozik, ez 
pedig csak spórolási intézkedésekkel 
biztosítható. A jogszabályi kötelezett-
ségként előírt mintegy 1600 helyett még 
így is országszerte közel 2400 posta áll 
az ügyfelek rendelkezésére. Majd 2022. 
november 15-én új elnök-vezérigazgatót 
neveztek ki a Magyar Posta élére, és a vele 
együtt érkező új menedzsment kiemelt 
feladatként a szervezet hatékonyságának 
növelését, a modern és 21. század köve-
telményeinek megfelelő üzletmenet és 
szolgáltatási színvonal kialakítását kapta. 
Ennek értelmében a Postának ügyfélköz-
pontú, versenyképes, digitális és szolgál-
tató szemléletű, modern állami vállalattá 
kell válnia. Már tudjuk, hogy mégis lesz 

komoly létszámleépítés, azonban ez már 
az új menedzsment hatékonyságjavító 
fejlesztéseivel összhangban áll, és a szol-
gáltatási színvonal a Posta szerint nem fog 
csökkenni.
Teljesen érthetően elindult egy petíció 

a besnyői kisposta újranyitását kérve, 
mert több gyermekes család és jelentős 
számú idősebb korosztály él a városrész-
ben, akiknek fontos szolgáltatási hely volt 
a postahivatal. Gémesi György polgár-
mester is aláírta a petíciót és ígérte, hogy 
segíteni próbál a besnyőieknek. Először 
a takarékoskodási intézkedések miatti 
helyzetről kapott információt, majd Bal-
czó Barnabással, a Magyar Posta új ve-
zérigazgatóval a tervekről, az átalakítási 
folyamatokról is beszélgettek, ami fontos 
lesz Gödöllő számára is. Az új menedzs-
ment az energiaválság adottságain kívül 
komoly kihívást is kapott az államtól, ami 
a kis futárszolgáltatók és egyéb logisz-
tikai cégek profitábilis működését látva 
valós elvárás a jelenlegi állapotok helyett. 

Ahogy Gödöllő lakossága is joggal várná 
el, hogy a város által fenntartott gazdasá-
gi cégek rentábilisak legyenek, a bevétel-
ből termeljék ki a költségeit a profitján túl, 
így van az állam részéről a magyar kézben 
lévő nagy cégekkel szemben is. Az info-
kommunikációs piac is eljutott oda, hogy 
ma már a 60-65 év alatti emberek szinte 
mindegyike képes online ügyet intézni, 
ami pár évtizede még csak az akkor fiatal 
generációnak adatott meg. Ezért a legfon-
tosabb átmeneti megoldás már ma is el-
sősorban az idősek szolgálata, amire akár 
a mobilposta vagy 
egy kijelölt kisbolti 
szolgáltatás is lehet 
átmeneti megoldás.
A kérdés az, hogy 

a lehetséges megol-
dásokról tárgyalt-e 
a város polgármes-
tere és a Magyar 
Posta vezérigaz-
gatója, vagy csak 
arról, hogy a posta 
újranyitásához szük-
séges szolgáltatás 
éves díja milyen 
mértékű lesz. Lehet, 
hogy a két félnek 
vannak arról is gaz-
dasági adatai, hogy 
a kisposta forgalma, 
a bevételi és kiadási 
mérlege mekkora 
volt az elmúlt években és ennek köze 
volt-e ahhoz, hogy belekerült a 366 bezárt 
hivatalok sorába. Erről a város lakossága 
nem kapott információt.
A város polgármestere tájékoztatta a 

képviselő-testületet a tárgyalásokról és 
elmondta, hogy nem ért egyet azzal, hogy 
az államtól a város átvegye a szolgálta-

Egy szolgáltatás bezárása nem örömteli esemény, pláne, ha Gödöl-
lő-Máriabesnyő városrészben többezer fős lakosságot érint, köztük 
sok idős embert, akiknek nem mindegy az otthonuktól való távolság 
és a rugalmas, gyors kiszolgálás, ami egy kispostát általában jelle-
mez. Tavaly ősszel nagy visszhangot kapott, és első reakcióként teljes 
mértékben érthető volt a besnyői lakók felháborodása és tiltakozása, 
így petíció aláírásba kezdtek, ami több száz gödöllői lakos aláírásával 
végződött, mégsem érte el célját. De mi is történt valójában?

A máriabesnyői 
kisposta kálváriája
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tást, és alternatív megoldási javaslatról 
sem beszélt. Szomorú, hogy miután a 
városvezetés megismerte a helyzetet, a 
forgatókönyv is adott volt. Ugyanis a vá-
ros első embere először november elején 
aláírta a petíciót – később több lokálpatri-
óta képviselőtársa is –, majd tájékoztatta 
a lakosságot, hogy felhívta Fónagy János 
minisztert és találkozik vele, miközben a 
megbeszélés eredményétől függetlenül 
előre jelezte, hogy akár a saját pénzével is 
hozzájárul a rezsi költségekhez. Az új ve-
zérigazgatóhoz is írt levelet, majd elment 

hozzá november végén, amikor szembe-
sült a valós szakmai okokkal. A működte-
téshez kért egy ajánlatot, ami december 
elején megérkezett, így tíz napja volt a 
városnak dönteni a január eleji újranyi-
tásról az eredeti állapot szerint. Azonban 
az erről szóló levelet az ajánlattal és szer-
ződés melléklettel a határidő napjának 

délutánján küldték ki a képviselőknek. 
A döntésbe így nem vonták be őket, ami 
alapján előre sejthető volt a nemleges vá-
lasz és a december 15-i testületi ülés szó-
beli előterjesztésének kimenetele, ahol a 
kormányra hárítva a felelősséget hozott 
egy határozati javaslatot. Ebben fél millió 
forintot csoportosított át a rezsiköltségek 
fedezetére, valamint kijelentette, hogy 
elkötelezett a posta újranyitására, de egy-
ben felkérte Vécsey László országgyűlési 
képviselőt, hogy hozzon többlet állami 
forrást. Ezt egyetlen határozatban tette 
meg, vagyis ha az egyik nem teljesül, a 
másik sem. Az ipiapacs bújócska-fogócs-
ka játék jut az ember eszébe erről, mert 
a fogó hiába találja meg a búvóhelyet, a 
bújók még együtt futva menekülhetnek, 
amíg utol nem éri a fogó. Az önkormány-
zat is elbújt a saját maga által hozott ha-
tározat mögé, de van menekülési útvonal 
a felelősség áthárításával. A lakosság felé 
jelzi, hogy a város mindent megtesz, de 
egyben egy másik személyre tereli azt a 
szakmai döntést, ami a Magyar Posta és 
Gödöllő Város Önkormányzata között jön 
létre. Az már csak hab a tortán, hogy ez 
év első napjaiban a Szövetség Gödöllőért 
képviselői egy új előterjesztést fogalmaz-
tak meg, hogy az idei költségvetés elké-
szítése közben számoljanak ezzel a 20,8 
millió forintos tétellel, mivel információ 
hiányában nem látnak másik alternatív 
megoldást, hogy a besnyőiek igénybe ve-
hessék a szolgáltatást. 32 településen 45 
kisposta újranyitása volt sikeres, köztük 
a cseppet sem kormányközeli, sőt az ál-
lammal szemben erősen kritikus váci ön-
kormányzat is megmentette a saját deák-
vári postáját úgy, hogy a képviselőtestület 
tagjai éves szinten 42 millió forintot sza-
vaztak meg a fiók újranyitására. Gödöllőn 
az előterjesztők közül sokan alá sem írták 

a petíciót, hiszen talán sohasem vették 
igénybe Máriabesnyőn a postai szolgálta-
tást, azonban a váciakhoz hasonlóan, ők 
is fontosabbnak tartották a helyi emberek 
akaratát és a patthelyzet feloldását, mint 
a kialakult helyzetből fakadó „ipiapacs” 
játékot. Sajnos ezt a város vezetése nem 
vette figyelembe, helyette a szokásos mó-
dosító indítványukkal az eredetit parko-
lópályára állítva, helyben hagyták a saját, 
több összetevős határozati javaslatukat, 
ezzel jelezve, hogy csak szavakban fontos 
a kisposta számukra. Számos gondolat 
juthat eszébe az embernek, amikor valaki 
látványosan kiáll egy ügy mellé, „lájko-
kat” gyűjt a törekvéseihez, majd kihátrál 
és a megoldás keresése helyett a másik-
ra mutogat. Ha belegondolunk, hogy a 
teljes önerőből épült városháza elmúlt 
közel kétéves kálváriája során az egymil-
liárd helyett mára másfél milliárd forint-
ra megemelt beruházási tétel nem volt 
probléma. Sőt a levonult kivitelező miatt 
az új közbeszerzési eljárás után egy szem-
pillantás alatt ennek a 20 millió forintos 
tételnek többszörösét láthatjuk majd vi-
szont a folytatólagos szappanopera újabb 
fejezetében. Így elszomorító a tudat, hogy 
ennyit sem érdemel meg egy városrész 
közössége az átmeneti helyzet feloldásá-
ra. Ugyan a városvezetés számára több 
éve elengedhetetlenül fontos „kormányt 
és parlamenti képviselőt szapuló” mon-
datok a kommunikációjuk során elhan-
goztak, mégsem tudtak felelősséggel a 
gödöllői emberek mellé állni.
Bízzunk benne, hogy a Magyar Posta 

modernizálása során elindult új partneri 
programból „happy end” lesz Gödöllőn, 
és a Reál üzletházban elérhető lesz hama-
rosan egy olyan postai szolgáltatás, amely 
a csekk-, levél- és csomagfelvétel elősegí-
tését is lehetővé teszi.                                  SZG
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Az elmúlt négy év legtöbbet hangoz-
tatott és a lakosság felé szánt tudatos 
kommunikáció talán két legjellem-
zőbb szófordulata a „feszített költség-
vetés” és a „kivéreztetett önkormány-
zat” volt Gémesi György polgármester 
részéről. Ez érdekes módon éppen ab-
ban a három év költségvetésében kö-
szönt vissza a fejlesztési összegek ter-
vezésén és megvalósításán, amikor 
nem kellett önkormányzati választásra 
készülni. Három évtized után érdekes 
helyzet állt elő, hiszen 2024-ben első 
alkalommal tavasszal lesz a választás, 
így furcsamód most kivételesen idén 
kell a látványosabb beruházásokat 
megvalósítani. Ha tippelni kellene, 
akkor az év végéhez közeli beruházá-
sok átadására tennénk le a voksunkat, 
így lakossági oldalról nézve legalább 
négyévente sok gödöllői ember és 
közösség örülhet, akiknek életét vagy 
környezetének szebbé tételét segítik 
majd ezek a fejlesztését.
Az egyik leglátványosabb, legtöbb 

gödöllői embert érintő, és a város la-
kossága által leginkább várt fejlesztési 
igény, az infrastrukturális beruházások 

összege. Ez a tétel elsősorban út, járda 
és parkoló építéséről szól, valamint 
a Versenyképes Közép-Magyarország 
Operatív Programhoz (VEKOP) kap-
csolódó kerékpárutak fejlesztésére 
irányul. Utóbbi fejlesztések minden 
esetben pályázaton keresztül történ-
nek változó támogatási intenzitással 
és összeggel, így a város ezt leszámít-
va 2019-ben 460 millió forintot szánt 
infrastrukturális beruházásokra, míg 
2023-ban már 500 millió forint került 
ide, ami ritkán látott összeg a gödöl-
lői költségvetés újkori történelmében. 
Előbbi tételt 2019-ben közel 90 száza-
lékban el is költötte a város. Ha ez idén 
is hasonlóképpen történik, akkor lega-
lább 450 millió forint körüli összegben 
valósuhat meg út és járda fejlesztés 
Gödöllőn.
A „kampánymentes” időszakokat 

nézve ez a tétel 2020-ban még 125 mil-
lió forintot tett ki, ami azonnal meg-
negyedelte a választási év összegét, 
2021-ben viszont óriásit zuhanva már a 
29 millió forintot sem nem érte el, míg 
a tavalyi költségvetés legutolsó módo-
sítása alapján egészen 18 millió forint-

ra csökkent 2022-re. Utóbbi adathoz 
képest különösen szembetűnő az idei 
évben fél milliárd forintra felugró mint-
egy 28-szoros változás, ami egy „feszí-
tett” anyagi lehetőségekkel bíró és 
„kivéreztetett” önkormányzat hírében 
álló városban csodaszámnak tűnhet. 
Ha pedig azt nézzük, hogy a 200 mil-
lió forint feletti évenkénti kommunális 
adóbevételt ezen a soron kellett volna 
elkölteni minden évben, akkor több 
kérdést is felvet a gödöllői lakosság 
által befizetett adó az elmúlt években. 
Pláne úgy, hogy tavaly év végén a kép-
viselő-testület egységesen támogatta 
és döntött arról, hogy a kommunális 
adóból származó bevételt a város idén 
energiaköltségek fedezetére, valamint 
energiahatékonysági beruházásokra 
költse. Vagyis 2022-ben a befolyt adó 
tíz százalékát sem költötte a város  
infrastrukturális feladatokra, míg 
2023-ban már semmit sem forgat eb-
ből vissza, mégis 500.000.000 forint jut 
majd ezen fejlesztési tételekre. Világos 
és egyértelmű üzenet, persze érdemes 
megvárni, hogy ebből mi valósulhat 
meg.
Megkérdeztük Kolozs Csaba és 

Török Sándor önkormányzati képvi-
selőket (Szövetség Gödöllőért), hogy 
reálisnak vagy épp kampányszagúnak 
látják-e az idei számhalmazt. Mint el-

Ahogy azt sejteni és tudni lehetett, Gödöllő város képviselő-tes-
tülete elfogadta a 2023. évi költségvetést. Ezzel nyilvánvalóvá 
vált, hogy már nem csak helyi eseményekből és új média meg-
jelenésekből gondolhatjuk az idő közelségét, hanem a költség-
vetési számhalmazból is több egyértelmű jel mutatja: a jövő évi 
önkormányzati választás kampánya a városvezetés számára 
ideje korán elstartolt.

Kampányköltségvetés

Nem csak a 
költségvetésben 
vannak rések
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mondták, sajnos most sem történt 
előzetes egyeztetés a költségvetés 
sarokpontjairól, sőt idén már odáig 
jutott a városvezetés, hogy a költség-
vetés elkészülte után, illetve annak 
beterjesztése előtt sem kaptak lehető-
séget annak megtárgyalására, amely 
nyilván már egy célzott felkészülés a 
jövő évre.
A magas kiadási oldal és felhalmo-

zási keret ellenére Kolozs Csaba ag-
gasztónak látja a költségvetés alap-
jait. Mint mondta: „Az elmúlt években 
hozott hibás döntések áthúzódóan 
láthatók a költségvetésben. A recesz-

szió elején önerőből elinduló városhá-
za építése máig érezteti hatását, de a 
válság előtt megállított közvilágítás 
LED-csereprogramhoz felvett újabb, 
piaci alapú hitel felvétele a gödöllői-
ekkel szemben több mint cinikus. Az 
eddig sikertelen városháza építés és 
a bölcsőde-fejlesztéshez történő ban-
ki hitelfelvétel bizonytalansága sem 
megnyugtató, utóbbinál nem látunk 
alternatívát a finanszírozásra, pedig 
mindannyian támogattuk. Az ener-
getikai fejlesztésekre bizonyára 
idén is lesznek pályázati lehe-
tőségek, a beígért kedvező ka-
mattámogatásról pedig nem 
tudunk semmit. 2018-ban a 
város felvett 410 millió forin-
tos, 13 évre szóló kölcsönt, 
amihez átfogó számítás és 
szakmai terv készült Gödöllő 
teljes 4500 darabos lámpatest 
cseréjére, sőt az előző testü-

let elé került anyag kitért 600 új 
fényforrás telepítésére is. A kései 

munkakezdés és a növekvő költségek 
miatt csak a terv fele tudott megvaló-
sulni, de a hitel 2031-ig tart, és jelen pil-
lanatban ez még 530 millió forint feletti 
kötelezettséget ró a városra, miközben 
már a 130 millió forintot is meghaladta 
az elmúlt négy év törlesztése. Erre jön-
ne egy újabb piaci alapú hitel.”
Török Sándor ehhez hozzátette: „Az 

Energia Veszélyhelyzeti Fejlesztési Alap 
megemelésével, akár két évre eloszt-
va az elhibázott közvilágítási projekt 
megoldható lenne, de ehelyett piaci 
hitelben gondolkodik a város, ami 500 
millió forint hitel esetén jelenlegi ka-
matkörnyezetben egymilliárd forint 
feletti törlesztést jelentene. A városhá-
zára visszatérve: a három éve történt 

előterjesztés idején láttuk és jeleztük 
is, hogy az akkori bizonytalan helyzet-
ben nem szabad elkezdeni egy ilyen 
jellegű építkezést csak önerőből. Nem 
érdekelte a város vezetését, leszavaz-
ták. A pandémia első hónapja után a 
veszélyhelyzet idején a polgármester 
egyedül módosította a költségvetést, 
rá egy újabb hónappal pedig aláírta a 
szerződést. Három év után most éppen 
levonult a kivitelező és új közbeszerzés 
kerül kiírásra. Pedig 2022 tavaszi át-
adás volt a tervben, ehelyett tovább fi-
zette a város a bérleti díjakat, sőt most 
úgy áll, hogy akár még egy évig ez így 
is marad. Egyébként pedig, ha a válság 
elhúzódik, csak azokra a fejlesztésekre 
kerülhet sor, amire kötelezettséget vál-
lalt a város, állami vagy más pályázati 
támogatást kapott, míg a többi ígéret 
összege visszakerül az általános tarta-
lékba. Természetesen mindannyian tá-
mogatjuk a bölcsőde fejlesztést, azon-
ban könnyen lehet, hogy csak rendkívül 
drága piaci alapú beruházási hitelből, 
vagy a költségvetésbe beépített, más 
fejlesztésekre kapott források ideigle-
nes felhasználásával épülhet fel az in-
tézmény.”
Így viszont hiába van soha nem látott 

magas mérleg főösszege a költségvetés-
nek, hiába van a részben állami segítség-
gel megjelent gazdasági szereplők miatt 
növekvő helyi adóbevétele a városnak, 
mégis számos bizonytalanság jellemzi a 
városvezetés mozgásterét az áthúzódó 
hibás fejlesztések tekintetében. Mind-
eközben folyamatos a felelősség áthá-
rítása, de a külső felelősök kereséséért 
sem kell más településre szaladni, ha 
épp erre lenne szükség a városi kommu-
nikációban.
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Ha megnézzük az elmúlt három és fél 
év testületi üléseit, akkor a napirendi 
pontok több mint 95% arányában a váro-
satyák egyhangúan hagytak jóvá határo-
zati javaslatokat és 
rendeleteket. A két 
héttel ezelőtti ülés 
még különlege-
sebb volt, hiszen 
az előterjesztett 16 
napirend 25 hatá-
rozati javaslatának 
mindegyikét kö-
zösen fogadta el a 
15 tagú városi gré-
mium kevesebb, 
mint egy óra alatt. 
Mindezek után 
az egyebek napi-
rendi pontban a 
Szövetség Gödöllőért képviselői számos 
kérdést fogalmaztak meg, amelyekre 
nem várt válaszok érkeztek elsősorban 
Gémesi György polgármester részéről, 
de felsorakozott mögé több lokálpatrióta 
képviselő is.
Török Sándor afelől érdeklődött, hogy 

megtörtént-e már a városháza-beruhá-
zás munkálatainak befejezése nélkül 
levonult generálkivitelező és az önkor-
mányzat közötti elszámolás, valamint 

a város tervez-e kötbérigény érvényesí-
tést? A jegyző válaszában jelezte, hogy 
az elszámolás folyamatban van, de a 
helyzetből adódóan mások a kivitelező 

és a város táblázatának számai. Az ülés 
másnapján ültek le a vállalkozóval meg-
tárgyalni a számbéli eltéréseket és kérdé-
seket. Remélhetőleg mára tisztázták a fe-
lek a fennálló vélemény különbségeket. A 
kötbér igényt csak az elszámolás végén 
indítanák, mivel ha addig bármilyen kér-
déses tétel még felmerül, akkor azt egy-
ben tudja érvényesíteni a város.
Péterfi Gábor úgyis, mint önkormány-

zati képviselő és mint a Történelemokta-

tók Szakmai Egyesületének vezetőségi 
tagja beszámolt a testület előtt, hogy 
milyen segítséget tudott nyújtani egy 
2021-ben elakadt projektben. A Teleki 
Pál egyesület egy harangláb felállítását 
tervezi a máriabesnyői temetőben az 
egykori miniszterelnök sírjához közel. Az 
egyesület elnöke, Jeney László kereste 
meg a képviselőt, hogy segítsen ebben 
a témában. Mondhatjuk: kár volt a közös 
együttműködés igyekezete, mivel a pol-
gármester kérte, hogy a javaslatokat adja 
oda az egyesület elnökének és köszöni, 

hogy ilyen aktív a 
képviselő, de gyakor-
latilag kerek-perec 
kijelentette, hogy ez 
a város és az egyesü-
let projektje, a részle-
tekről is az egyesület-
tel kíván tárgyalni és 
megkötni a megálla-
podást. Péterfi Gábor 
az egyebekben nem 
kapott viszontválasz-
ra szót, de gondola-
tait a 6. oldal hasáb-
jain közöljük.
Máthé László meg- 

kérdezte, hogy elkészült-e már a blahai 
Perczel Mór utca közvilágítást helyette-
sítő fejlesztés pénzügyi elszámolása és 
mennyibe került a műszaki megoldás ki-
vitelezése? A telepítést - máig érthetetlen 
okokból - a Blaháért Társaság Egyesület 
végezte el a várostól 2021-ben kapott 
2.000.000 forintos támogatásból. A kép-
viselő továbbá nehezményezte, hogy az 
egykori okirat alapján a mindenkor meg-
választott képviselő is a társaság tagja, 

Régóta tapasztalható Gödöllő város testületi üléseit látva és hallgatva, 
hogy a párbeszéd legtöbbször korántsem objektív és tényszerű, mivel 
szinte minden kérdésre és hozzászólásra kitérő és érzelmi választ ad a 
városvezetés. Furcsa helyzet állt elő a március 16-i képviselő-testületi 
ülés egyebek napirendi pontja során is, amikor a Szövetség Gödöllőért 
képviselői több, egyszerű és helyi ügyekben tettek fel kérdéseket.

Kérdezni azért még szabad?
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aki a civil mozgalmon keresztül is segíti 
a körzetben élőket. Kiderült, hogy nincs 
még elszámolás, hiába kaptak erre tá-
mogatást másfél éve és el is készült idén 
februárban. Molnár Gergely lokálpatrió-
ta képviselő válaszából kiderült, hogy itt 
valami nincs rendben. Először a tisztelet 
csekély jelét sem mutatva kérte Máthé 
László képviselőtársát, hogy a város kasz-
szájából kapott támogatásról ne a testü-
leti ülésen érdeklődjön, hanem vegye fel 
a telefont, hívja fel és kérdezze meg őt. 
Ezek alapján a közpénz elköltése magán- 
ügy lenne a városban? Ez minősítésre 
sem alkalmas üzenet. A kioktatás után 
elmondta, hogy az elszámolásnak két 
számlája „lesz”, amiből az egyik a napele-
mes lámpákról szól majd, a másik pedig 
a fémtartó eszközök vásárlását igazolja, 
míg az elvégzett munka önkéntesek által 
valósult meg. A februári teljesítést jövő 
időben tolmácsolta, majd hozzátette, 
hogy a támogatás 95%-át fedi le az ösz-
szeg. A megválasztott képviselő tisztelet-
beli egyesületi tagságára pedig Molnár 
Gergely, Gémesi György és Györfi Beáta 
is reagált, akik jogi és operatív értelem-
ben is felkészültek voltak, hogyan ne kell-
jen a civil mozgalom motorja, néhai Bu-
csy László elnök kérését tovább éltetni az 
egyesület munkájában, akár csak hagyo-
mány tiszteletből is. Mivel Blahán a meg-
választott képviselő nem a lokálpatrióta 
csapat tagja, ezen nem is csodálkozunk.
Kolozs Csaba örömét fejezte ki, hogy 

Petőfi Sándor születésének bicentená-
riumi ünnepére, valamint az 1848-as 
szabadságharc és forradalom 175. évfor-
dulójára megújult a Petőfi szobor. Ugyan-
akkor megkérdezte, hogy a felújításra 
szánt négy millió forintos előirányzatból 
mennyibe kerültek végül a különböző 
munkafázisok. Jegyző úr válaszából ki-

derült, hogy egyedi felkérés volt és nem 
pályáztatás, a vállalkozó pedig belefért a 
keretbe. Bárdy Péter nem értette az el-
számolás firtatását, miért kérdezi ezt meg 
bárki. A februári költségvetési vita során 
még korrekten ezt mondta: „fontosnak 
tartottuk, hogy erre az évfordulóra meg-
újuljon a szobor, mégha nem is volt annyi-
ra rossz állapotban”. Majd rá egy hónapra 
a polgármester szerint „izgalmas” kérdés 
után nem a jegyzőhöz fordult, hogy küld-
je el az elszámolást, hanem hosszasan 
próbálta igazolni, hogy számukra fontos 
a szellemi és az épített kulturális örökség 
védelme.
Kocsi Tamás a sor végén megkérdezte, 

hogy a hotel-per első körös lezárulta után 
mennyi pénzt sikerült behajtani Komlós 
Jánostól, illetve cégétől, az Öresund Kft-
től? A polgármester válaszában kitért rá, 
hogy folyamatban van az ügy, ami nem öt 
perces történet lesz, mint ahogy a most 
lezárult perek sorozata is 8-10 évig tar-
tott. Ezzel egyben arra is utalt, hogy nem 
lesz ebből gyors bevétele a városnak, így 
a Gémesi György vezette csapat által 
sokszor „sikertörténetnek” titulált 
ügy végére még valószínűleg so-
kat kell várni.
A polgármester utolsó, szo-

kásos monológjában kifejtet-
te: nem boldog és megdöbben-
ti, hogy mindenbe belekötnek 
egyes képviselők ahelyett, hogy 
örülnének, mivel egy nappal ko-
rábban még közösen ünnepel-
tek. Majd hosszú és emocioná-
lis értekezésbe kezdett: miért 
nem azt mondják képviselő-
társai, hogy „milyen jó, hogy 
együtt voltunk az ünnepen”, 
hanem e helyett a városháza 
beruházással és a Komlós ügyből 

származó bevételről kérdezik. De ezzel 
nem fejezte be, hanem megvádolta és 
minősítette is a képviselőket, „kínlódás-
nak” nevezte a munkájukat, akik utasí-
tásra cselekednek ahelyett, hogy együtt-
működnének vele, a város vezetőjével. 
Igen, régóta erről szól Gödöllő közéleté-
nek kommunikációja, 
együttműködni a 
polgármester-
rel, nem a vá-
rosért, az itt élő 
emberekért.
Ezt lassan 
mindenki érti 
és látja, de a 
demokrácia 
alapszabályait 
ismerve: azért 
kérdezni ugye 
még szabad?
                  SZG

BARKÁCS, VILLAMOSSÁG, CSAVAR, SZERSZÁM
Kőműves, ács, festő, burkoló, asztalos, vízvezetékszerelő,

lakatos, stb. szerszámok, anyagok nagy választékban kaphatók!

TAVASZI KÍNÁLATUNKBÓL
fűnyírók, fűkaszák, motoros fűrészek, gallyvágók, (akkumulátoros)

metszőolló, locsolócsövek,  kerti GRILLEK nagyon sok méretben!

Általános virág- és muskátliföld, balkonláda, virágcserép, 

virágok, muskátli széles választékban!
GÖDÖLLÕ, SZÕLÕ U. 5. 

A CSÍKOS ABC-VEL SZEMBEN

+36 28 782 413 

HIRDETÉS



www.gdl.huGDL - PELIKÁN 2023. március 30.16

Érdekes felhívást olvashattunk év 
elején a hulladékszállítást végző cég, 
a DTkH Kft. honlapján, amely szerint a 
kidobott karácsonyfák begyűjtési ideje 
január 1-je és 18-a. Költői a kérdés, hogy 
mire gondolt (az első félévi hulladék-
gyűjtési rend megálmodójának) „költő-
je”, amikor kitalálta a január elsejei gyűj-
tési napot?
Talán jelzésre, talán maguk is rájöttek 

a cégnél, hogy ez nem túl ésszerű, de 
hatékonynak sem mondható semmi-
képp, ezért módosítottak az időponton. 
A gyűjtési napokat január 18-ára és feb-
ruár elsejére tették. Gyakorlatilag semmi 
sem történt, csak bő két hetet toltak az 
időpontokon. A godolloihirek.hu meg-
kérdezte a témáról a DTkH Kft. ügyveze-
tőjét, Feigli Ferencet, aki azt nyilatkozta, 
hogy a két gyűjtési nappal megfelelnek a 
törvényi előírásoknak. Magyarán leszűr-
hető, hogy a Gödöllőn oly sok minden-
ben tapasztalható „minimálprogram” 
ezen a téren is megmutatkozik. Fő a 
paragrafus, az életszerűség pedig senkit 
nem érdekel. Nyilván nem az átlagot ké-
pezi, de a gödöllői gyűjtési gyorsaságot 
és a számos alkalommal kritizált szol-

gáltatást alapul véve ember 
legyen a talpán, aki megjósolja 
egy-egy „kóbor” fenyő elszállí-
tásának időpontját. Ironikusan 
mondhatnánk, hogy az orto-
dox egyház vízkereszt napján ünnepli a 
karácsonyt, így ha innen nézzük, ideális-
nak is mondható a két dátum.
Talán érdekességképpen állhat itt 

Gémesi György polgármester kollégá-
ja, a hozzá több ponton kapcsolódó és 
Márki-Zay Péter által vezetett Hódme-
zővásárhely, ahol a gyűjtési időpontok 
két időintervallumban, január 9. és 13., 
valamint 16. és 20. között volt.
A nagy átlagot (és nem a vallást) figye-

lembe véve is illő és hatékony lett volna 
január 6-a után közvetlenül egy gyűjtőjá-
rat indítása. Szinte garantált volt, hogy 
január 18-ig a sok kidobott fa a lakóte-
lepeken komolyabb hegyeket képez. 
Ez persze Gödöllőn nem gond, hiszen a 
nemrégiben illegális hulladéktól meg-
tisztított, Testvérvárosok útján található 
szelektív hulladékgyűjtő szigeten is több 
mint egy évig nyújtott „pompás” lát-
ványt az ott éktelenkedő kivágott tuják. 
Ahhoz képest ez a két hét csupán a gon-
dolat törtrésze…
Szintén csak irigykedhetünk ilyenkor 

azokra a településekre is, amelyek ren-
delkeznek működő hulladékudvarral, 
ahol a lakosok le is tehetik a fenyőket. 
Persze nekünk is van hulladékudvarunk, 
amelyik sohasem nyitotta meg kapuit. 
Nem kevés településen, ahol valamics-
két is adnak a település rendezettségé-
re, tisztaságára, esetleg odafigyelnek a 
polgárok igényeire, ideiglenes fenyőfa 
gyűjtőpontokat is létrehoznak. Nálunk 
jelenleg sajnos a szelektív szigetek rész-
leges megszüntetésén gondolkodnak a 
városatyák, nemhogy előremutató meg-
oldásokon.

Tény, előbb vagy utóbb minden fa 
elszállításra kerül. Hogy mit csinálnak 
velük, azt nem tudni. Ugyanakkor jó 
pár hazai példa mutatja, hogy mennyi 
hasznosítási módja van a feleslegessé 
vált növényeknek. Köztük akad olyan is, 
amely nem is „marketingeli túl” és állítja 
(ámítja) be magát zöld településnek.
Szegeden például ledarálják, s így 

mulcsot készítenek közterületre. Egy-
szerű és olcsó megoldás, ráadásul a 
végterméket is a város lakossága élvezi. 
A déli megyeszékhely sokkal nagyobb 
Gödöllőnél, így nagyobb költségvetéssel 
is rendelkezik, mégis, úgy tűnik, adnak 
az apróra is. Egy másik déli megyeszék-
helyünk, Pécs már évtizedes hagyomá-
nyok szerint a tisztán biomassza alapon 
működő erőműben égeti el. Ezzel több, 
mint 31 ezer pécsi lakás és 480 közin-
tézmény távfűtéssel való ellátásához 
járulnak hozzá. Győrben több, mint 100 
gyűjtőhely várja a fenyőket, ahonnan 
komposztáló üzembe kerülnek a növé-
nyek és szuperkomposztot állítanak elő 
belőlük. 
A fenti példák láttán mondhatnánk, 

hogy mi annak is örülhetünk, ha egyálta-
lán begyűjtik. Kijelölt gyűjtőpontok nin-
csenek, ellenben van egy nem működő 
hulladékudvarunk. A zöld gondolkodás 
csak abból áll, hogy sokszor zöld(ség)
eket beszélnek a város vezetői. Szeren-
cse, hogy egy évben csak egyszer van ka-
rácsony, ami után a fákat be kell gyűjte-
ni. Addig pedig nekünk nem marad más, 
csak a vízkereszt, vagy amit akartok…

SZG

Január hatodika, vízkereszt napja volt, a katolikus egyház 
egyik legfontosabb és egyben egyik legrégibb ünnepe.  
A hagyomány szerint e napon érnek véget a karácsonyi  
ünnepek, és veszi kezdetét a farsangi időszak. Ilyenkor 
bontjuk le a karácsonyfákat, amelyeket begyűjtenek. De 
hogy működik ez Gödöllőn?

Vízkereszt, vagy amit akartok
KÖ
ZÉ
LE
T

Március végi „karácsonyi hangulat”
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Képviselő úr, miért kért helyre-
igazítást a polgármestertől?
Gémesi György egy csúsztatásokat 

tartalmazó, alapvető tények isme-
retét nélkülöző anyagot terjesztett a 
Madách iskoláról, amivel megsértet-
te az önkormányzat kiegyensúlyozott 
tájékoztatásra vonatkozó kötelezett-
ségét. A Szolgálatban, hogy ment-
sék a menthetőt, ugyan már egy hős 
Zrínyivé magasztaltak fel, de a nagy 
kapkodásban, hogy gyorsan átírják 
az eredetileg szánt anyagot, benne 
hagyták a kereskedelmi csatornára 
való utalást, holott a polgármester a 
bulvárból merített, így városunk hír-
mondója sem fog Pulitzer díjat kapni.
Mi volt a valótlan?
Szó nincs alulfizetett vállalkozóról, 

de Gémesi nem tudta az intézmény 
nevét sem helyesen leírni, a fenntar-
tóját is rosszul nevezte meg, és azóta 
is hiába várom az „aggódva takarító 
szülőket”, akikre hivatkozva a polgár-
mester úr álságos módon kért tájé-
koztatást, miután megrágalmazta az 
iskolát. Az ÁNTSZ az iskola takarítá-
sát egyébként megfelelőnek találta.
Ezek szerint sikerült bolhából 

elefántot csinálni?
Igen, polgármester úr előbb lőtt, és 

csak utána kérdezett. Voltak átmene-
ti nehézségek, de ezeket megoldot-
tuk, tulajdonképpen a tévében is ez 
hangzott el.  A fő probléma egyéb-
ként a Madáchban - mint mindenhol 
- az energiafelhasználás optimalizá-
lása, hiszen a tavalyi 18 milliós nagy-
ságrendű fűtésszámla idén lehetett 
volna egy százmilliós összeg, de e 
téren is sikerült úgy megtakarítást el-

érni az iskolavezetésnek, hogy a tan-
termekben biztosítottuk a megfelelő 
hőmérsékletet, és meg fogjuk tudni 
valósítani a 2023-ra tervezett fejlesz-
tési célokat is.
A képviselőtestületi ülésen miu-

tán szembesítette a polgármestert, 
az első reakciója az volt, hogy ő 
nem kér bocsánatot, mert feljelen-
tette a Tüdőgondozóval. Mi az ösz-
szefüggés?
Semmi, bocsánatkérés helyett a sé-

relmeiről kezdett el beszélni. Az sem 
igaz, hogy én őt feljelentettem, az az 
anyag arról szól, hogy kifogásoltam 
az értékes ingatlan elkótyavetyélé-
sét, de ennek is már két éve.
Egyáltalán hogyan kapcsolódik 

az önkormányzat az iskolához?
Sehogy. A Madách esetében közel 

30 éve már, hogy a Gémesi vezet-
te testület nem kívánta fenntartani 
Gödöllő legnagyobb középiskoláját 

és lemondott róla. Holott egy agg-
lomerációs városban a szakképzés 
stratégiai jelentőségű, főleg, hogy a 
Madách szakmakínálata a környék 
munkaerőpiaci keresletéhez iga-
zodik. Sokat utazgat Gémesi a gö-
döllőiek pénzén Európában, igazán 
felismerhetné, hogy ez egy európai 
gondolat és más városvezetők büsz-
kék a településük szakképző intézmé-
nyeire, így segítik, támogatják a mű-
ködésüket. Az ő „segítségnyújtása” a 
hírbe hozásban merült ki, ezek sze-
rint lenézi a kétkezi munkásokat és az 

oktatóinkat, hiszen az 
iskolával összefüggés-
ben egy vécé csészével 
reklámozta a saját vá-
rosát. A szalagcímben 
ugyanis nem az iskola 
neve van, hanem Gö-
döllő. Kétszer is.
A polgármesternek 

hirtelen miért most 
támadt érdeklődése 
az intézmény iránt?
Madáchot idézve: 
„Fölzaklatni, s kor-

mányozni más”. Te-
relni akar Gémesi a 
saját botrányairól és 
minden ellenzéki kép-
viselőhöz eljut majd, a 

kampányának része ez. Amikor lehe-
tősége lett volna, mit tett polgármes-
ter úr a gödöllői köznevelési intézmé-
nyekért?  A Hajós kis híján a tanulók 
fejére omlott, a Törököt is romokban 
hagyta, így adta át állami fenntartás-
ba. Persze lebonthatta volna a tan-
kerület, mint ahogy ő tette a város-
házával. Vécsey képviselő úr, akinek 
egykori gödöllői diákként szívügye 
az iskola, a válságban is kilobbizta és 
az állam felújította a Törököt, viszont 
Gémesinek nem sikerült még a város-
háza építés sem, így egyre nagyobb a 
kontraszt minden téren.  A Madách is-
kolát tájékozatlanul és hatáskör nél-
kül vádolta meg a polgármester úr, 
eközben a saját működési körébe tar-
tozó Fenyőliget óvodában kikapcsol-
ták az áramot. Mi köszönjük szépen, 
jól megvagyunk nélküle, de ki vezeti 
Gödöllőt?

GDL

Sem bocsánatkérésnek, sem helyreigazításnak nem lehet nevezni 
a város újságjában megjelent cikket a Madách iskola takarításával 
kapcsolatban. Történt ugyanis, hogy Gémesi György polgármester 
a kommunikációs csatornáin azt terjesztette, hogy az intézményt 
hónapok óta tanárok és diákok takarítják, mert a tevékenységet 
végző cég még decemberben felmondott. Kocsi Tamás önkormány-
zati képviselőt (Szövetség Gödöllőért), a VSZC Madách Imre Tech-
nikum és Szakképző Iskola igazgatóját kérdeztük a fejleményekről.

Csak tiszta forrásból KÖ
ZÉLET

Kocsi Tamás, a VSZC Madách Imre Technikum és  
Szakképző Iskola igazgatója | Önkormányzati képviselő
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Rábaközi László két évtizede vásárolt 
Gödöllő külterületén egy 17.748 m2 nagy-
ságú termőföldet a szennyvíztisztító telep 
melletti területen. A szántó művelési ágú 
ingatlan más célú használatára vonatko-
zóan a tulajdonos engedélyt kért a Pest 
Megyei Kormányhivataltól 2020 nyarán, 
hogy a területre raktárépületet építhes-
sen. A hivatal földvédelmi eljárás kereté-
ben augusztus elején helyszíni szemlét 

tartott a területen, és nyár végén kézhez 
is kapta a határozatot, amelyben engedé-
lyezték a termőföld hasznosítását. Műve-
lési ág, minőségi osztály és aranykorona 
érték alapján számítva közel másfél millió 
forintos egyszeri földvédelmi járulékot ál-

lapítottak meg, amelynek megfizetésére 
kötelezték a kérelmezőt. A határozatról 
Gödöllő Város Polgármesteri Hivatala is 
kapott egy példányt.
A határozat jogerőre emelkedése után a 

tulajdonos kérelmet nyújtott be a gödöl-
lői önkormányzat részére a raktárépület 
építésének ügyében. Azonban válaszul 
érkezett a feketeleves, miszerint Gödöllő 
Város Helyi Építési Szabályzatáról szóló 

rendeletben foglaltak szerint a szóban 
forgó telket egy beépítésre nem szánt, vé-
delmi célú erdőterület övezetbe sorolták. 
A véderdő a szomszédos szennyvíztisztító 
telep miatt került átsorolásra, hogy vé-
dőzónát képezzen a telep és a beépítésre 
szánt területek között. E rendelet utol-
só módosítása 2018. december 14-én 
történt, azonban a rendelet módosítá-
sának döntéséről az ingatlan tulajdo-
nosa nem kapott hivatalos tájékozta-
tást a rendelet módosítását követően, 
de a kormányhivatal jogerős határoza-
tának kézhezvétele után sem.
Az ingatlan tulajdonosa felkeres-

te Kopeczky Lajos nyugalmazott 
sportriportert, aki szakmáját tekint-
ve építészmérnök, illetve Erdőkertes 
egykori alpolgármestereként önkor-
mányzati és hivatali ügyekben is jártas 
szakember. Az ingatlan körüli méltat-
lan helyzetet látva próbált segíteni a 
telek tulajdonosának, így elektronikus 
levélben kereste meg a város Polgár-
mesteri Hivatalát. Gémesi György 
polgármester válasza azonban hason-
lóképpen szólt, mint az eredeti kérel-
met elutasító főépítészi levél, annyi 
kiegészítéssel, hogy a város vezetője 
a telek tulajdonosának a felelősségét 
vette elő, miszerint miért nem tájéko-
zódott a terület művelésből való ki-
vonása előtt, hogy a kért raktárépület 
megvalósítható-e az adott ingatlanra. 
Az önkormányzat hozott egy rendelet 

módosítást egy magántulajdonban álló 
ingatlan besorolási változásáról, amiről 
nem értesítette a tulajdonost, majd a 
kormányhivatal által kiadott építési en-
gedélyről szóló határozatot tudomásul 
vette, de a tulajdonost még akkor sem 
értesítette a helyi építési szabályzat vál-
toztatásáról. Ellenben sajnálatosnak tart-
ja, hogy a tulajdonos nem tájékozódik, 
mielőtt építési kérelmet nyújt be a hiva-
talnak.
Elszomorító, hogy az értesítés kiküldé-

sének elmulasztása helyett még mindig 
nem a megoldást kereste a város polgár-
mestere, hanem válaszként azt írja: a te-
rületen beépítésre szánt terület kijelölése 
nem tervezett és a tervmódosítás sem 
indokolható szakmailag. Sajnálatos az 
is, hogy az elmúlt években nyoma sincs 
az erdősítésnek az adott területen, ami 
miatt a telket védelmi célú erdőterület 
övezetbe sorolták. Miért változtatnak 
meg egy telek besorolási övezetét, ha 
nem történik utána semmi? A tulajdonos 
a mulasztás tényét tudomásul vette, de 
ettől függetlenül a megoldásra töreke-
dett. Egyetértve az erdősítéssel, felaján-
lotta az önkormányzat számára, hogy 
térítésmentesen átadja telkének a szenny- 
víztisztító telephez közelebb eső terüle-
tének mintegy 40%-át és azt azzal a fa-
fajtával erdősíti, amit a hivatal kér. Tehát 
ez a terület több mint negyven százalékát 
érinti, így a telek hatvan százalékára kérte 
az építési hozzájárulást kifejezetten rak-
tározási célra, amely csarnok így beépül-
ne a védelmi céllal kialakított erdőségbe.
A módosított kérelmet Gödöllő polgár-

mestere és főépítésze 2022. június 9-én 
kapta kézhez, de érthetetlen okból 2023 
március végéig (közel 10 hónap alatt)
nem érkezett válasz a gesztus értékű fel-
ajánlásra. Mondhatjuk, hogy nincs új a 
nap alatt Gödöllőn, és bizonyára többek-
nek hasonló ingatlanfejlesztési üggyel 
kapcsolatban ismerős lehet ez a sajnála-
tos történet. Szerkesztőségünk sem tud 
ehhez mit hozzátenni, csak annyit, hogy 
bízunk abban: a város elfogadja ezt a ne-
mes felajánlást és nem kerül bíróságra 
az ügy, amely döntést jelenleg fontolgat 
a tulajdonos. Az 1,7 hektár terület ebben 
a minőségében eladhatatlan, ráadásul a 
kormányhivatal felé befizetett összeget 
sem lehet már visszaigényelni.

SZG

Az alábbi történetünk sajnos megtörtént városunkban és az elmúlt 
évek ismeretei alapján tudjuk, hogy nem egyedi esettel állunk 
szemben. Szenvedő alanya húsz évvel ezelőtt vásárolt telket Gö-
döllőn, de mint kiderült, a saját ingatlanának átminősítéséről an-
nak tulajdonosa nem kapott értesítést.

Nincs új a nap alatt Gödöllőn

KÖ
ZÉ
LE
T



2023. március 30. www.gdl.hu GDL - PELIKÁN 19

Tisztelt Szerkesztőség!
Sokáig töprengtem azon, hogy írjak-e Önöknek. De végül az igazság ér-

zetem és az objektív tájékoztatás nem hagyott választási lehetőséget, mert 
nem kizárt, hogy más gödöllői lakossal megtörtént hasonló.
2022. október 10-én arra lettem figyelmes, hogy a bankszámlámon 

három inkasszós levonás történt, mégpedig 81.337 forint, 5.000 forint és 
1 forint! Utóbbit értelmezni sem lehet a banki költségek mellett. A közle-
ményben ez áll: Gödöllő Város Önkormányzata. Mivel nem volt 
tudomásom tartozásról, így írtam a város adóosztályának. Jó 
pár hét után – november 15-én – kaptam választ, melyben ezt 
írták: „A végrehajtás megszüntetéséről gondoskodom, a tartozá-
sa törlésre kerül és a sikeresen inkasszált összeget vissza fogom 
utaltatni a számlájára. Szíves türelmét kérem az ügyintézés lefoly-
tatásához.”
Nos, lassan fél éve ott tartunk, hogy a fenti összeget nem sikerült 

még visszautalni. Ilyenkor az ember elgondolkodik, hogy mi lehet 
a háttérben. Nekem az ugrott be, hogy üres a kassza és polgár-
mester úr az elmúlt időszakban végzett „munkájával” ide juttatta 
a várost. A vesztes perek városháza ügyben több 100 millió forint-
jába került a városnak. Egy része a végrehajtás után visszakerült, 
de a fennmaradt többi összegről hallgat. Az esetemben még a vég-
rehajtás megszüntetése utáni jogos visszautalásról is hallgatnak.
A város ügyei viszont túlmutatnak az esetemen. Elég sétálni a vá-

rosban, az ember úton-útfélen rossz utakba, hibás járdákba botlik. 
Alig van közterületi kuka, koszos, szemetes a város, ami természete-
sen csak részben a polgármester bűne. Az őszi falevelet több helyen 
még március idusára sem sikerült összeszedni, ezért viszont 
már a város vezetője felel. Illetve felelne, ha érdekelné, de nem 
érdekli. A rossz városvezetés ilyen mértékű pénztelenséghez ve-
zetett. A város koszos, gazos, és jogosulatlanul levont pénzt nem 
ad vissza. Ez ma Gémesi György. Viszont amikor a fenti valóság 
szembe jön vele, akkor azt „meghajlítja”, nem vesz róla tudomást, 
így egy valóságtól elrugaszkodott világkép alakult ki benne. Már 
csak a szerepét játssza. Remélem nem sokáig.

Maradok tisztelettel: dr. Hary Attila

Érdekes levelet és banki igazolásokat kaptunk egy gödöllői 
lakostól. Mivel más személyt is érinthet ez a probléma tele-
pülésünkön, ezért megosztjuk a lakossággal.
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Inkasszó, avagy üres a kassza?

KÖ
ZÉLET

A város polgármestere még mindig a hotel-per miatt 
tavaly novemberben kifizetett 700 millió forint feletti tétel 
másodszori kifizetésének inkasszálását hozta fel a márci-
usi testületi ülésen, mint elrettentő esetet a végrehajtó ré-
széről. Természetesen a jogtalan inkasszálási próbálkozás 
mélységesen elítélendő tett volt. Nem tudjuk a végrehajtás 
történetét, de arról sincs érdemi kommunikáció, hogy ezt 
milyen manőverrel tudta megakadályozni a város. A fenti 
történet azonban sajnos azt mutatja, hogy egy magánsze-
mélynek esélye sincs a gödöllői önkormányzat által kezde-
ményezett inkasszálás megakadályozására, sőt fél év eltel-
te után is csak türelmesen várhatja a hibásan levont 86.338 
forintos összeg megérkezését.
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Talán sokak számára ismerősen 
cseng az éppen 80 éve, 1943. április 6-án 
megjelent Antoine de Saint-Exupéry: A 
kis herceg című alkotásából vett idézet. 
Szerelmes párok is gazdagon használják 
például esküvői meghívóknál, hiszen az 
idézet így hangzik: „Jól csak a szívével 
lát az ember. Ami igazán lényeges, az a 
szemnek láthatatlan.”
A fenti mondatok, de azok inverzei is 

eszünkbe juthatnak, amikor a Köztársa-
ság úton, egészen pontosan a szárító-
pusztai Sólyom utca bekötésénél, mind-
össze 1300 méterre a település lakott 
részétől (a Kikerics utca és a Bojtár Csár-
dától), Gödöllő irányába vezető oldalon 
megpillantjuk a képen látható „épít-
ményt”, amit nevezhetünk egy torz- 
képződménynek is. Nem csalás, nem 
ámítás: ez a „valami” a szárítópusztai 
buszmegálló. Bizarr humorként is fel-
foghatjuk, hogy vele szemben, az út má-
sik oldalán tábla utal arra, hogy európai 
kerékpárút hálózat részén tekerhetünk. 
A magasságát tekintve alacsony, busz-

váró funkcióját tekintve már használ-
hatatlan építmény gondolata kinek, mi-
kor és miért jutott eszébe, talán sosem 
tudjuk meg. Mindenesetre ott áll, és 
ránézve még abban sem lehetünk biz-
tosak, hogy mi és mennyire tartja össze 
és egyben. Egy biztos, hogy alulról nem 
egyszer kellő vastagságban szigetelt 
az építmény, mivel néha térdmagassá-
got is meghaladó szemét gyűlik össze 
benne, amit időnként kiürítenek, ezért 
a közegészségügyi veszély jelző is ille-
ne rá. Sajnos minél kijjebb kerülünk a 
városközponttól, annál inkább tapasz-
talható a főtértől megtett méterekkel 
egyenes arányban az elhagyatottság, 
gondozatlanság. Így a nemrégiben haj-
léktalanok által „átmeneti szállásként”, 
illetve illegális hulladéklerakóként dí-
szelgő jelenségre jelen cikk idézete he-
lyett Mariana Leky 2018-ban megjelent 
könyvének címe sokkal jobban illene, 
amely így szól: „Amit csak a szívével lát 
az ember”.

GDL

Jól csak a szívével lát az ember
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A VÁLTOZTATÁS JOGÁT FENNTARTJUK!  HANGJEGY MŰVÉSZETI FESZTIVÁL
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Vajon mennyire ösztönös vagy tudatos 
egy gyermek zene felé fordulása? Az ifjú 
klarinétművész így emlékezik vissza: „Első 
osztályos koromban, a Waldorf Általános 
Iskolában az osztálytermünkben volt egy 
zongora, ami annyira megtetszett, hogy 
szerettem volna kicsit komolyabban is fog-
lalkozni a zenéléssel. Így hétéves korom-
ban szüleim beírattak a gödöllői Frédéric 
Chopin Zeneiskolába”.

Pedig Zsombor nem zenei 
hátterű családból származik, 
ezért nem volt egyértelmű, 
hogy zenész lesz. A zeneis-
kolában olyan jó tanárai 
voltak, mint Fodor László, 
Buka Enikő, Lázárné Nagy 
Andrea, Horváth Judit, 
Tápai Dóra. Ők mind moti-
válták, különböző fellépési 
lehetőségeket biztosítottak 
számára és hamar sikerélményhez jutott. 
11–12 éves korától kezdve vált biztossá, 
hogy zenei pályát választ. Budapesti kla-
rinéttanára, Kraszna László munkájának 
is köszönhetően 14 éves korában felvételt 
nyert a Zeneakadémia Rendkívüli Tehet-
ségek Képzőjére.
„Hétéves koromban zongorán kezdtem 

el tanulni. A következő évben a klarinét elő-
hangszereként furulyázni kezdtem, majd  
9 éves koromban elkezdtem klarinéton ját-
szani, és pár év múlva már teljesen biztos 
volt, hogy ez lesz az én irányom. De a má-
sik két hangszer is megmaradt mind a mai 
napig: a zongorát aktívan gyakorlom, a 
furulya inkább csak hobbi, de korábban a 
vonós hangszerek közül csellózni is tanul-
tam két évig” – vallja a gödöllői tehetség.
Miért a klarinét mellett kötött ki?
A fúvós hangszerek közül szerintem a 

klarinét az egyik legsokszínűbb. Szinte 
az összes műfajban használható, legyen 
szó klasszikusról, jazzről, népzenéről vagy 
klezmerről. Nagyon megtetszett a hang-
színe, az énekhanghoz való hasonlósága. 
Hol tanul jelenleg és mik a távlati cél-

jai?
Tizennégy éves korom óta vagyok a 

Liszt Ferenc Zeneművészeti Egyetem ta-
nulója. Négy évig tanultam a Rendkívüli 
Tehetségek Képzőjén, ahol a legendás 
Kovács Béla klarinétművésznek és zene-
szerzőnek lehettem az utolsó növendéke. 
Jelenleg a Zeneakadémia BA másodéves 
hallgatója vagyok, tanáraim Szatmári 
Zsolt és Pálfi Csaba. Megtisztelő és öröm-
teli mindig, amikor szólistaként léphetek 
fel, de ezekből kevesebb lehetőség van. 
Szeretnék majd zenekarban is játszani a 
jövőben, az is nagyon közel áll hozzám, 

illetve a kamarazenélés is. Emellett jelen-
leg zeneszerzést és vezénylést is tanulok.
Melyik eredményére a legbüszkébb?
Kettőt is tudok mondani. Az egyik egy 

2018-as, az Európai Klarinétszövetség 
által rendezett nemzetközi verseny, ahol 
első díjat és két különdíjat nyertem. En-
nek fődíja egy RZ mesterhangszer volt, 
aminek köszönhetően magasabb szinten 
tudtam foglalkozni a klarinétozással. Ta-

valy az RZ cseh hangszergyár-
tó cég az elért sikereimért „RZ 
Young Artist” címmel tüntetett 
ki. A másik eredmény az ame-
rikai székhelyű Nemzetközi 
Klarinétszövetség által 2021-
ben megszervezett verseny, 
amelyet három kategóriában 
hirdettek meg: esszéírói, ze-
neszerzői és előadóművészeti. 
A korcsoportomban mindhá-

rom kategóriát megnyertem.
Hogyan fogadta a hírt, miszerint jelöl-

ték a Junior Prima Díjra és hogyan élte 
meg az elismerést?
Nagyon nagy megtiszteltetés, hogy 

elnyertem a Junior Prima Díjat. Nagyon 
boldog voltam, mert amellett, hogy előre 
lendíti egy fiatal zenész pályáját, a díj anya-
gi vonzatát visszaforgatva befektetem, így 
versenyekre és kurzusokra juthatok el. 
Emellett egy pozitív visszajelzés és meg-
erősítés is, hogy jó úton járok, ami nagy 
motivációt nyújt a mindennapokban.
Melyik nagy színpadokon szeretne 

fellépni ahhoz, hogy elégedett legyen a 
zenei pályafutásával?
Nagy álmom volt, hogy játszhassak 

szólistaként a Zeneakadémia Nagytermé-
ben. Ez 2022 január elsején megvalósult 
az Újévi Nyitány című koncert keretében, 
amely során a Magyar Rádió Szimfonikus 
Zenekarával léptem színpadra Medvecz-
ky Ádám vezényletével. További céljaim 
nem konkrét helyszínekhez kötődnek. 
Inkább az a fontos számomra, hogy mi-
nél több zenekarral dolgozhassak együtt 
és különböző formációkban kipróbálhas-
sam magam, remélhetőleg örömet okoz-
va a közönségnek is.

SZG

Junior Prima Díjas Gödöllőről
Eszenyi Zsombor neve fiatal kora ellenére egyre  
ismerősebben cseng a hazai komolyzenei életben. 
A 20 éves gödöllői zenei tehetség életében a tava-
lyi esztendő igazi „díjeső” volt, hiszen az előkelő 
Junior Prima Díj mellett elnyerte a Cziffra Feszti-
vál Tehetség-díját és a Fischer Annie Zenei Előadó- 

művészeti Ösztöndíjat is.
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Idén lesz 15 éve, hogy Gödöllő dísz- 
polgára lett. Tudja, hogy még milyen 
kerek évfordulót ünnepelhet?
Bevallom, a születésnapokon kívül 

nem nagyon tartom számon az évfor-
dulókat.
A szakmai oldalak szerint 40 éve, 

1983-ban kezdett el pingpongozni. 
Hogyan emlékszik vissza a ’80-as 
évekre? Miért éppen az asztalite-
niszt választotta?
Ja igen, bár valójában már ’82-ben 

kezdtem. Akkor nyolcéves voltam és 

anyukám szeretett volna keresni ne-
kem elfoglaltságot, hogy az iskola 
mellett sportoljak is. Egy újsághirde-
tésben látta a hirdetést, hogy lehet 
asztaliteniszezni. Így kerültem a GSC-
hez (Gödöllői Sport Club – a szerk.) és 
Orgoványi Imréhez. Még ütőm sem 
volt és olyan sokan voltunk, hogy kez-
detben anyukám játszott velem.
Később azonban édesapja kísérte 

pályafutásának minden lépését.
Igen, egy idő után átvette a szere-

pet, ő vitt a versenyekre is, támoga-
tott mindenben, még az összes, velem 

kapcsolatos újságcikket is kigyűjtötte, 
talán a mai napig is ezt teszi.
Magyarországon a Statisztika volt 

„a klub” a nőknél, amivel egyed- 
uralkodók voltak itthon, de európai 
viszonylatban is remekeltek. Ez volt 
élete legmeghatározóbb része?
Sok szempontból az volt, hiszen 

gyerekként naponta jártam hévvel 
Pestre edzeni. Ott volt először főállású 
edzőm, onnan lettem felnőtt váloga-
tott, és a Statisztika mezében játszot-
tam a Bajnokcsapatok Európa Kupá-

jában (mai nevén 
Bajnokok Ligája – a 
szerk.) is. Több időt 
töltöttem ott, mint 
itthon a családom-
mal, a csarnok mel-
lett jártam iskolába, 
és volt, hogy ott is 
aludtam. A baráti 
kapcsolataim is ab-
ból az időszakból 
valók. A Németor-
szágban töltött évek 
is hasonlóan fonto-

sak, de ott nem volt olyan családias a 
hangulat. 
Pályafutását számos siker övezi. 

Melyikre a legbüszkébb?
Tíz éve sportigazgatóként dolgo-

zom, s nap mint nap belegondolok, 
hogy azok a gyerekek, akikkel fog-
lalkozom, azt szeretnék elérni, ami 
nekem sikerült. Gyerekként én is így 
gondolkodtam, de fontos, hogy lépés-
ről lépésre haladjunk. Nyilván az első 
ifi Európa-bajnoki címem fontos volt, 
de a felnőtt EB cím is meghatározó, 
ami mutatta, hogy jó úton járok. Az öt 

olimpiai részvétel sem magától jött, 
hiszen már kijutni sem volt egyszerű, 
de egyetlen sikert sem lehet kiemelni 
a többi közül.
Van önben hiányérzet, hogy nem 

sikerült olimpiai érmet szerezni?
Megérdemeltük volna Csillával 

(Bátorfi Csilla, akivel párosban értek 
el szép eredményeket – a szerk.), de 
ehhez kellett volna egy kis szerencse 
is. Valamiért nem úgy alakult. Néha 
eszembe jut, hogy kár érte, hiszen egy 
bronzéremmel már olimpiai járadékot 
is kapnék, ami ad egy plusz anyagi biz-
tonságot. De sem Csillának, sem ne-
kem, nem hatja át a mindennapjainkat 
ez a dolog, így nincs is bennünk rossz 
érzés.
Játékos pályafutását Németor-

szágban fejezte be. Tudatos volt eh-
hez az országválasztás?
Nem volt az, ugyanakkor 26 évesen, 

15 évnyi Statisztikában való verseny-
zés után belefáradtam. Akkor jött egy 
ajánlat, amit elfogadtam, így 2013-ban 
a Bundesligában játszottam az utolsó 
mérkőzésemet. Néha ugyan be kell ug-
ranom egy-egy játékos helyett, de ez 
más.
Utólag nem bánta meg, hogy nem 

előbb ment a német bajnokságba 
játszani?
Utólag dehogynem, mert ha koráb-

ban itt játszom, akkor részese lehet-
tem volna a Bundesliga igazi aranyko-
rának. Persze ki tudja, ha fiatalabban 
kerülök ki, akkor mi lett volna? Egye-
dül voltam, itt mindenkinek saját ma-
gának kell intézni a dolgait, más, mint 
otthon.

Egy település biztosan van Magyarországon, ahol a Tóth Krisztina 

név hallatán az embereknek nem egy tömegnév, hanem az ötszörös 

asztalitenisz olimpikon ugrik elő az emlékezetükből. Ez Gödöllő, 

amely városban kétéves korától élt a kiváló sportoló, s ahol 15 éve 

díszpolgár lett. Ennek kapcsán beszélgettünk a Németországban 

élő kiválósággal.

Embernek maradni
- portré Tóth Krisztináról
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Tóth Krisztina Grosics Gyulával,  
az aranycsapat legendás kapusával
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Véglegesen letelepedett Németor-
szágban?
Nem végleges a döntésem, de a pá-

lyafutásom végeztével nem volt miért 
hazajönnöm. Sem sportolói, sem sport-
vezetői lehetőséget nem láttam itthon. 
Németországban viszont már az aktív 
pályafutásom utolsó évében megpá-
lyáztam egy sportigazgatói állást, amit 
elnyertem. Ugyan ez is rizikó volt mind 
a munkáltató, mind pedig a részemről, 
de ahogy mondták, kellemesen csalód-
tak bennem, hiszem ember maradtam. 
Fontos volt nekik, hogy kívülről jöjjön 
egy semleges ember, akinek szaktekin-
télye is van.
Ekkora tapasztalattal rendelkező 

olimpikon minden nemzet számára 
óriási kincs. Mennyire számítanak 
önre Magyarországon és Gödöllőn? 
Bevonták a munkába a gödöllői 
sportkoncepció megalkotásakor?
A gödöllői asztalitenisz részéről  

Bartha Tibor (a Gödöllői SK szakosztály 
vezetője – a szerk.) keresett, de a ba-
jor munkám nem teszi lehetővé, hogy 
hosszabb időt Magyarországon töltsek, 
így abban maradtunk, hogy majd be-
szélünk a jövőbeli együttműködésről, 
ha úgy alakul. Szeretem a munkámat, 
ezen a fronton csak akkor gondolkod-
nék el bármi máson, ha komoly, hosz-
szútávú és koncepcionális lehetőségről 
lenne szó. Jól érzem magamat Német-
országban, de máshol is így éreznék, ha 
megfelelő munkát végezhetek, amit él-
vezek. Sosem törtem pozíciókra, sokkal 
fontosabb a számomra, hogy normális 
helyen dolgozhassak. Hozzáteszem, 
túl sok komoly állás világviszonylatban 

sincs ebben a sportágban, Magyaror-
szágon pedig nem tudom, hogy milyen 
irányba tart az asztalitenisz. Az edzők-
kel és játékosokkal tartom a kapcsola-
tot, nemrég például nálunk volt a leány 
ifi válogatott. Dolgozunk csereprogra-
mokon, a kölcsönös tisztelet is megvan 
mindenki irányába. Nyitott és segítő-
kész vagyok, pláne, ha gyerekekről van 
szó.
Nemrégiben épült egy asztalitenisz 

csarnok Gödöllőn. Hogy látja, milyen 
hatással van ez a helyi és a regionális 
sportéletre?
Nem tudom megítélni, mert nem 

vagyok otthon. Az biztos, hogy óriási 
előnyt jelenthet ez a jövőben.
Mit jelenthet ez a csarnok a magyar 

asztalitenisz sportnak?
Saját tapasztalatból tudom, hogy 

meg kell becsülni ezt a „luxus helyze-
tet”, mert nagyon ritka, amikor kifeje-
zetten az asztalitenisz számára épül egy 
csarnok. Ha a szövetség is okosan tud 
élni ezzel a lehetőséggel, akkor az után-
pótlás sportban nagy hasznára lehet.
Látjuk-e még valaha a Bátorfi-Tóth 

párost játszani – akár szenior verse-
nyeken?
Biztos nem, hiszen Csilla is edzőskö-

dik, régóta nem fogott ütőt a kezében. 
Szoros maradt a kapcsolatunk, hetente 
egyszer találkozunk. Most is egy vele 
való kávézásból érkeztem az interjúra.

Van-e bármi, ami a bakancslistáján 
szerepel?
Ha a szívemre hallgatok, akkor nem 

csak az asztaliteniszben gondolkodom. 
Olyan csapatban dolgoznék, ahol a gye-
rekekért lehetne tenni minél többet, 
hogy ők a szociális és esetleges hátrá-
nyos helyzetüktől függetlenül megkap-
hassanak minden lehetőséget a tehet-
ségükhöz mérten. Ez lehet sport, matek, 
bármi, de ne szenvedjen senki hátrányt 
amiatt, hogy honnan jön. Ebben nem 
nagyon látok előrelépést. E területen jó 
lenne Gödöllőn is valamit alkotni.

SZG
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Festetics Mária grófnő 1839-ben szü-
letett a tolnai Festetics grófi család ötö-
dik gyermekeként. Gyermekkorában 
megfelelő neveltetésben részesült, a 
Zala megyei Söjtörön cseperedett fel. 
A művelt, talpraesett Mari grófnő előtt 
kétféle jövő állt: férjhez megy vagy ud-
varhölgynek szegődik. A család közeli 
barátja és szomszédja volt Deák Ferenc, 
aki – látva édesapja gazdaságának 
bizonytalanságát is - javasolta, hogy 
szegődjön el Alcsútra József főherceg 
házához, Klotild főhercegnő mellé. 
1871-ben Erzsébet királyné tett látoga-
tást ott és a talpraesettsége, intellek-
tusa okán megkedvelte a fiatal lányt, 
akit nem sokkal később felkértek, hogy 
legyen Erzsébet királyné udvarhölgye. 
Tudta jól, hogy ilyen ajánlatot egyszer 
kap az ember életében, mégis szkep-
tikusan fogadta, hiszen tartott a bécsi 
udvartól, ahol nem kedvelték a ma-
gyarokat. Deák Ferenc és gróf Andrássy 
Gyula határozottan támogatták, biztat-
ták Mari grófnőt. „Úgy érzem magamat, 
mintha áru volnék, amit megvásárol-
tak! Mennyivel jobb ez, mint a rabszolga 
kereskedés? De hát bizonyára így akarja 
Isten és talán még jó leszek valamire…” 
- vallotta meg naplójának, ami az idők 
során legalább 10 kötetesre dagadt. Kis 
kapcsos könyvekben őrizte életének 
titkait, megfigyeléseit, ami nagyon iz-
gatta a környezetének fantáziáját. Jó 
emberismerő volt, véleményét sosem 
rejtette véka alá, ami nem mindenkinek 

tetszett. A bécsi udvar 
pletykái bosszantották, 
különösen azok, ame-
lyek, Erzsébet királynét 
becsmérelték. Harciasan védte őt a bé-
csi rossznyelvektől, ám Sisi hibáit is jól 
látta, bírálta is sokszor naplójában. Az 
udvarhölgy státusz jó keresettel, koszt-
tal és kvártéllyal, meghatározott fizetett 
szabadsággal és társadalmi presztízs-
zsel járt. Feladata az volt, hogy egész 
életében a királyné szolgálatára álljon. 
Mindenhová kísérte, titkári feladatokat 
látott el, társasága volt a hétköznapok-
ban vagy utazások során is.
Az uralkodó feleségét mindig el kel-

lett kísérni sétáira, a vadászatokra ló-
háton, és a hajóutakra utazásai során. 
Festetics Mária nemcsak intellektu-
sával és éleslátásával emelkedett ki a 
többi udvarhölgy közül, hanem strapa-
bíró képességével is: ő volt az, aki bír-
ta tartani a tempót Erzsébet többórás 
gyaloglásai során. A tengeri utazást 
nem kedvelte, mégsem utasította visz-
sza a szolgálatot. Élénk levelezésben 
volt a magyar kíséret tagjaival, köztük 
különösen jó viszonyt ápolt Ferenczy 
Idával, a híres felolvasónővel, ha éppen 
nem teljesítettek közös szolgálatot. 
Az elmúlt időszakban a Gödöllői Kirá-
lyi Kastély gondozásában jelent meg 
újra az „Útközben Erzsébet királyné-
val” című kötetben olvashatjuk azt az 
élénk levéláradatot, amelyet a magyar 
kíséret tagjai váltottak Ferenczy Idával 

az európai utazások során. A gödöllői 
kastélyban mindkét hölgynek saját lak-
osztálya volt. A szalonjában élénk tár-
sasági élet folyt esténként, Mari grófnő 
volt a társasági élet központja éneké-
vel, zongorajátékával, aktuálpolitikai 
meglátásaival. Az Andrássy családdal jó 
viszonyt ápolt később is, gyakran ven-
dégeskedett náluk a pesti házban és po-
litizáltak a miniszterelnökkel. Egyik al-
kalommal megkérdezte, hogy vannak-e 
már miniszterjelöltjei, mire barátja így 
válaszolt: „Igen, maga. Mondta nevetve. 
Hét Festetics Marira volna szükség, mert 
a férfiak borzasztó vénasszonyosak. Ré-
mítő dolog, hogy maga nem férfi. Több 
esze van, mint ezeknek mind együtt, 
könnyű volna velem dolgozni.”
Festetics Mária 29 éves szolgálati ide-

je Erzsébet királyné tragikus halálával 
ért véget 1898. szeptember 10-én, ezt 
követően a söjtöri kastélyába vonult 
vissza a családi birtok ügyeivel foglal-
kozni. Köztiszteletnek örvendett a kör-
nyéken, sokat adományozott a szegény 
gyermekek taníttatására, söjtöri sze-
gényház felépíttetésére. A grófnő 1923. 
április 16-án tért örök nyugodalomra 83 
éves korában.

Villangó-Török Ivett
múzeumpedagógus

HIRDETÉS

Csillagkeresztes hölgy. Grófnő. Írónő. Gazdálkodó bir-
tokos. Udvarhölgy. Halálának 100. évfordulóján emlé-
kezünk meg róla.

Ibolya nap Húsvét a kastélyban

2023. 
április 9-10.

• vidám hangulatú családi programok
• hagyományőrző bemutatók

www.kiralyikastely.hu

GDL_márc_2023  3/8/23  2:14 PM  Page 1

100 éve hunyt el Festetics Mária
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„A most látható kimagasló érdeklő-
dés kiválóan bizonyítja, hogy a MATE-t 
érintő fejlesztések miatt a felvételizők 
körében megnőtt a bizalom modell-
váltó intézményünk iránt. Az egyetem 
teljes megújítását célzó törekvésein-
ket az is egyértelműen visszaigazolja, 
hogy erősödtek a partneri kapcsolatok, 
a campusokon 10 milliárdos nagyság-
rendben zajlanak a felújítások és min-
den mérvadó nemzetközi rangsorban 
erősítettük pozíciónkat a tavalyi esz-
tendőben, amely tendencia céljaink 
szerint a 2023-as esztendőben is folyta-

Dr. Kiss Gergely, a MATE-GEAC férfi vízi-
labda szakosztály vezetője, háromszoros 
olimpiai és világbajnok, a meccs előtti élő 
Facebook-bejelentkezésében úgy fogalma-
zott, reméli, hogy Gödöllő a vízilabdázás új 
bölcsője lehet majd.

      „Az uszoda 2021 végi megnyitása után 
jeleztem a Magyar Vízilabda Szövetségnek, 
hogy a gyönyörű, 50 méteres uszodánk a 
dupla lelátóval tökéletesen alkalmas nem-
zetközi mérkőzések rendezésére, amivel to-
vább lehet motiválni a lakosságot, a saját 
fiataljainkat és a környék sportszerető kö-
zönségét is” – tette hozzá a szakosztály veze-
tője.

tódik” – emelte ki Dr. Gyuricza Csaba, 
a MATE rektora.
A mezőgazdasághoz és az élelmi-

szeriparhoz kötődő képzések népsze-
rűsége közel 30 százalékkal nőtt, de 
rendkívül keresettek a MATE pedagó-
giai képzései is, melyekre mintegy 80 
százalékkal többen jelentkeztek, mint 
tavaly.
Az első helyes jelentkezőket tekintve 

33 százalékos emelkedés tapasztal-
ható: míg tavaly 3.220 fő, addig idén 
4.284 fő nyújtotta be jelentkezését 
első helyen valamely felsőoktatási 

A remélhetőleg mostantól kezdve rend-
szeres nemzetközi meccsek sorában az 
első a magyar U18-as és az Ázsia Játékokra 
készülő dél-koreai felnőttválogatott hiva-
talos mérkőzése volt.

Az ünnepi hangulatban lezajló meccs 
során a dél-koreai csapat szerezte meg 
az első gólt. Azonban a magyar szurkolók 
hamar fellélegezhettek, miután utánpót-
lás vízipólósaink szép, stabil tempóban el-
kezdték gyűjtögetni a pontokat. A fordula-
tos mérkőzés magyar győzelemmel zárult.

„A közönség nagyon hálás volt, a vízi-
labdás fiaink boldogok voltak, a végén a 

szakképzésre, illetve az osztatlan, az 
alap- és mesterszakokra.
Az agrár- és élelmiszertudományi 

képzésekre 3.450 fő, a művészeti és 
művészetközvetítési képzésekre 499 fő, 
a gazdasági és társadalomtudományi 
képzésekre 2.426 fő, a környezettudo-
mányi és természetvédelmi képzésekre 
673 fő, a pedagógus- és bölcsészettu-
dományi képzésekre 848 fő, a műszaki 
és informatikai képzésekre pedig 1.208 
fő jelentkezett az idei normál felvételi 
eljárásban. Mindez azt jelzi, hogy nem-
csak az agrárképzések, de a MATE min-
den más szakterületének képzései iránt 
is nőtt az érdeklődés.

magyar válogatott is győzött. A kezdeti 
megilletődöttség után szép lassan ritmust 
váltottak és végül 12-10-re győztek a már 
két hete együtt készülő dél-koreai csapat 
ellen. Mindenki szerepet kapott a magyar 
csapatban, született egy-két bombagól is, 
mindkét oldalon, teljes volt a sportélmény” 
– értékelte az eseményt Dr. Kiss Gergely.

Az eseményre már jó pár héttel a viadal 
előtt több száz jegy elkelt, bizonyítva, hogy 
olimpikonunk vízilabda-utánpótlással kap-
csolatos víziója korántsem légből kapott 
elgondolás. A helyiek pedig már bizonyára 
várják a következő, hasonlóképp illusztris 
találkozót uszodánkban.

A nyilvánosságra hozott felsőoktatási jelentkezési adatok alapján 
minden eddiginél több, 8.388 fő nyújtotta be jelentkezését a Ma-
gyar Agrár- és Élettudományi Egyetem képzéseire, ami több mint 
40 százalékos emelkedést jelent a tavalyihoz képest.

Március 6-án teltházas meccsen szurkolt a lelkes közönség a 
MATE fenntartásában lévő Gödöllő Városi és Térségi Uszoda első 
nemzetközi vízilabda mérkőzésén. A magyar U18 férfi vízilabda 
válogatott a hazánkban edzőtáborozó dél-koreai férfi vízilabda 
válogatottat látta vendégül Gödöllőn egy gálameccs keretében.

Több mint 40 százalékkal többen 
jelentkeztek idén a MATE-ra

Lezajlott az első nemzetközi 
mérkőzés a gödöllői uszodában
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Te miben hiszel?
Valaki egyszer azt mondta beszél-

gető társának egy buszmegállóban 
várakozva, hogy ő bizony nem hisz 
semmiben. Erre az illető megkérdezte, 
hogy mikor jön a busz, mire az illető 
így válaszolt:
„Pontosan tíz perc múlva.”
„Na látod – mondta erre a barátja -, 

mégis hiszel valamiben. Te a menet-
rendben hiszel!”
Olykor azon kapja az ember magát, 

hogy gyorsan változó bizonytalansá-
gokban hisz, míg a biztosan bekövet-
kezőkben kételkedik. Hogy inkább bí-
zik valamiben, ami emberi találmány, 
mint abban, ami Istentől való… Hogy 
homokra építkezik, s nem a kősziklára. 
Mert vajon van-e biztosabb, erősebb, 
megtartóbb, mint az, amin a pokol 
kapui sem vesznek erőt, mint az, ami, 
bár ég és föld elmúlik, de maga sem-
mit sem veszít érvényéből - Mint Ő, 
aki halált poklot letiporva él és uralko-
dik mindörökkön örökké. Történettel 
kezdtem, történettel fejezem is be.
Két szamár sétált Jeruzsálemben, 

amikor az egyik megszólalt:
„Tegnap Jézust vittem a hátamon és 

az emberek énekeltek és kiáltoztak, 
elém dobálták ruháikat, hogy azokon 
járjak, ma meg rám se hederítenek.” 
Mire megszólal a másik: „Ez már csak 
így van barátom, Jézus nélkül mi sem-
mik vagyunk.”

Virth József OFMCap
Gödöllő-Máriabesnyő Nagyboldog- 

asszony Bazilika plébánosa

Krisztus új dimenziót nyit
A feltámadás misztériumát nem 

tudjuk megérteni, de részesülni tu-
dunk belőle: Krisztus, miután „alá-
szállt a poklokra”, legyőzte a sátánt, 
és megnyitotta mindannyiunk számá-

ra az Üdvösség lehetőségét. Krisztus 
feltámadása egyszer és mindenkorra 
megváltoztatta az emberek életét – de 
talán ma is sokan vannak, akik erről 
mit sem tudnak. Azt, hogy a halál nem 
az ember létezésének a végpontja, ta-
lán egyre többen értik, érzik, elfogad-
ják. Ha ezt megértjük, akkor tudjuk, 
hogy a halál egy nagy átmenet, úgy, 
mint a születés. A kérdés csak az, hogy 
hová megyünk át? A feltámadás óta a 
lehetőség adott, hogy Istennel együtt 
éljük az örökkévaló életünket – az 
oda való eljutáshoz azonban az aktív 
közreműködésünk szükséges. Isten 
végtelen szeretete megnyilvánult, a 
halál sötét vermébe is az ember után 
jött, hogy megszabadítsa. Krisztus 
most is nyújtja felénk a kezét, és vár-
ja, hogy mi is nyújtózkodjunk Felé. Ez 
az igazi új dimenzió, ami a testünkkel 
nem érzékelhető, de az ember lelke 
mégis elmondhatatlan boldogságba 
kerül Isten jelenlétében. Ezt az örö-
möt tapasztaljuk meg húsvétkor, ha 
felkészültünk a Feltámadottal való 
találkozásra, és ebbe az örömbe tu-
dunk egyre jobban elmélyülni, ha a 
mindennapi életünkben is törekszünk 
Isten felé, és viszonozni próbáljuk az Ő 
szeretetét.

Gulybán Gergely
Gödöllő görögkatolikus parókusa

Erő az újrakezdéshez
Minden húsvétkor valami végtelenül 

egyszerű dolog történik. Ott állunk egy 
üres sírnál és a szívünkben valami elin-
dul. Érezzük a reményt, az erőt, ami az 
üres sír látványából áramlik felénk. Is-
ten ereje ez, az erő, amely arra is képes 
volt, hogy egy halottat életre támasz-
szon. Olyan erő ez, ami megmozgatja a 
világmindenséget és ami a szívünket is 
meg akarja mozgatni. A feltámadással 

Isten fel akarja forgatni az életünk. Ki-
fordítani a mi kis világunkat a sarkából, 
megmutatni, hogy innentől nincs le-
hetetlen. Legnagyobb ellenségünket, 
félelmeink netovábbját, a halált, az Is-
ten legyőzte. Megmutatta mindannyi-
unknak, hogy az élet sokkal több, mint 
amit eddig ismertünk, van tovább, van 
cél az ember életében. „Mit tegyünk 
férfiak, testvérek?” - hangzott a kérdés 
az első pünkösdön az apostolok felé. 
Péter apostol megtérésre és a kereszt-
ség szentségének felvételére biztatja 
őket, mert ezzel válhatnak Krisztusivá. 
Idei húsvétunk legyen az újrakezdés 
ünnepe, merjünk az üres sírtól úgy el-
indulni, hogy most jobb leszek, mos-
tantól másképpen fogok élni.

Kovács András
Gödöllő Szentháromság Templom 

plébánosa

A kereszt értelme:

AZ ÉLETVirth József Gulybán Gergely

Kovács András
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Feltámadás Gödöllőn
A ravatalozó be volt zárva. Húsvétvasár-

nap reggel hét óra volt. Hideg kora tavaszi 
idő volt, fújt a szél, a nap halvány és erőt-
len sugarai épp elérték a ravatalozó ajta-
ját. Körben férfiak és nők énekeskönyvvel 
a kezükben követték a feltámadási szer-
tartást. Áhítatos csend volt, a város főút-
ján se zúgtak még az autók. A református 
lelkipásztor a feltámadási igéket olvasta 
a Bibliából. Egyszer csak valami nesze-
zés hallatszott a lelkipásztor háta mögül. 
Hátranézett de ott csak a bezárt ravata-
lozó dupla nagyajtaja volt. Élő lélek nem 
volt a temetőben rajtuk kívül. Aztán a ka-
parászás még jobban hallatszott. Egyszer 
csak csikordul a zár, minden szem döb-
benten meredt a bezárt ravatalozóra: Mi 
történik itt? 2000 éve ugyanilyen döbbent 
értetlenséggel álltak Jézus sírja előtt. Az-
tán egy pár másodperccel később kinyílt 

a ravatalozó ajtaja. Beáradt szemből a 
reggeli fény, és a temetőszolga kilépett a 
fényre. Azt hittük itt a feltámadás. Feltá-
madás Gödöllőn. Benne lettünk volna a 
TV-ben, és mindenki nyilatkozott volna: 
„Én tudtam, hogy van feltámadás, csak 
most épp a wellness szállóba indultunk, 
ezért nem voltam ott” - mondaná egy 
lelkes interjúalany a riporternek. Mások 
talán bizonyítékot követelnének, csalást 
sejtenének: „Ezek a tévések mindenre 
képesek, hogy növeljék a nézettségüket”. 
Akik pedig gyászolnak valakit, talán ép-
pen haldokló önmagukat, azok rohanná-
nak a temetőbe, látni a csodát. De nem 
volt feltámadás Gödöllőn. Csak lesz. Ezért 
mindenki hazament, mintha nem történt 
volna semmi. Ez is egy húsvét a sok közül, 
amikor nem történik semmi. De az első 
húsvétba belerendült a város, az ország, 
a világ is. Mert feltámadott a megfeszített 
üdvözítő. Őrá emlékszik minden húsvét, 
őt várjuk, imádjuk keresztyének most is.

Balogh Tamás
Gödöllő református lelkipásztora

Az elválaszthatatlanul egy
Hajlunk arra, hogy az ünnepeket asze-

rint értékeljük, hogy lelki alkatunkhoz 
melyik áll közelebb. Talán nagypéntek és 
húsvét esetében érhető legjobban tetten 
ez a gondolkodás „Melankolikus alkat 
vagyok, hozzám a nagypéntek közelebb 
áll.” – mondhatja valaki. „Szangvinikus 
alkat vagyok, engem inkább húsvét érint 
meg.” – így a másik. Azonban az evan-
géliumok egészen egyértelművé teszik, 
hogy nincs választási lehetőségünk. Igaz, 
hogy nagypéntekről egy szó jut eszünk-
be: kereszt. Húsvétról pedig egy másik: 
üres sír. Igaz, hogy mintha két világrend 
lenne egyik és a másik. Az egyik jelszava 
a halál; a másiké az élet. Mégis meg kell 
látnunk és hallanunk, hogy Jézus Krisz-
tus halála és feltámadása elválaszthatat-

lanul egy. Mégpedig azért, mert mind-
kettő Isten szeretetének hatalmáról és 
erejéről beszél. Nagypéntek arról, hogy 
mi volt az ára ennek a szeretetnek Isten 
részéről, és hogy éppen a vele való szem-
benállásunk miatt volt szükség ilyen drá-
ga ajándékra. Húsvét pedig arról, hogy a 
halál, az elmúlás világában Jézus feltá-
madása megtörte a halál erejét, és vilá-
gosságra hozta az elmúlhatatlan életet. 
Ragadjon hát magával minket az ünnep 
és az Ünnepelt élet változtató ereje!

Lőrik Levente
Gödöllő baptista lelkipásztora

A határok megszűnése
Kedves Gödöllőiek! Az evangélikus 

gyülekezet lelkészeként köszöntök 
mindenkit nagy szeretettel. Húsvét szá-
munkra is az egyik legmélyebb teológiai 
tartalommal bíró ünnep, ezért fontos, 
hogy készüljünk rá és meg is éljük. Az 
ismert eseményekben megjelenő iste-
ni szándék és akarat úgy értelmezhető, 
hogy Isten képes megszüntetni és eltö-
rölni az emberi élet határait. Jézus feltá-
madásával megszűnt a halál, mint végső 
határ, de megszűnt a fájdalom, kilátás-
talanság, erőtlenség, veszteség okozta 
határ is. Az ünnep minden évben üzeni 
mindezt. A ma kérdése, elér-e hozzám, 
megérint-e engem? Kedves Olvasó! Pál 
apostollal érezhetjük együtt, hogy Is-
ten a hitet, reményt és szeretetet akarja 
megteremteni, megerősíteni mindany-
nyiunkban. Ha ez a csodálatos hármas 
elevenné válik bennünk, életünk is azzá 
válik. Még egy rövid imádsággal kívánok 
mindenkinek áldott ünnepet! Uram! 
Tedd élővé bennünk a hitet, a reményt 
és a szeretetet, hogy mindaz, amit szó-
lunk, teszünk és megélünk, ne legyen 
hiábavaló!

Albert Gábor
Gödöllő evangélikus lelkipásztora

A kereszt értelme:

AZ ÉLET Lőrik Levente Albert Gábor

Balogh Tamás
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Fél évszázadot kell visszamenni az 
időben, amikor még javában „virágzott” 
a szocializmus. Akkoriban az elvtársi 
országok, különösen a szomszédos 
kommunista államok 
törekedtek a kiválóan 
jó kapcsolatra. Így volt 
ez a mi esetünkben is 
a „nagy testvér” Szov-
jetunióval, Jugosz- 
láviával, a Német De-
mokratikus Köztársa-
sággal, Bulgáriával, 
Romániával (igaz, ve-
lük kevesebb sikerrel) 
és Csehszlovákiával. 
Érdekes, hogy a fel-
sorolt országok közül 
Magyarországon kívül 
csak Bulgária maradt 
meg jelenlegi területi 
formájában a rendsze-
reket döntő és váltó 
időszak különös domi-
nó kígyója után.
Týn nad Vltavou egy 

dél-csehországi, Mold-
va menti kisváros, 
ahol 1915 tavaszán a 
helybéli partizánok ol-
dalán magyar katonai 
alakulatok is harcol-
tak a németek ellen a 
település felszabadítá-
sáért. Emlékükre 1972-
ben a város határában 
hősi emlékművet avattak és a város 
egyik utcáját a Csehszlovák-Magyar Ba-
rátság névre keresztelték.
1973 áprilisában csehszlovák delegá-

ció érkezett Gödöllőre, hogy a két tele-
pülés között testvérvárosi egyezményt 
írjanak alá. A város tanácsának elnöke, 
a városi pártbizottság titkára negyed-
magával érkezett városunkba. A ven-

dégek programjában az Ipari Szakmun-
kásképző Intézet meglátogatása, majd a 
Stromfeld (ma Palotakert) lakótelepen 
32 lakás műszaki átadásának megte-

kintése szerepelt, végül meglátogatták 
a városi könyvtárat is. Aznap délután 
került sor a testvérvárosi megállapodás 
aláírására, amely eseményt megtisztel-
te jelenlétével a Csehszlovák Szocialista 
Köztársaság budapesti nagykövetsé-
gének első titkára, valamint Aranyosi 
László, az MSZMP Pest megyei bizott-
ságának munkatársa, Arany István, 

a Pest megyei Tanács vb-titkára és dr. 
Hankó János, a Külügyminisztérium 
munkatársa is más párt- és városi veze-
tők mellett. A megállapodást Gödöllő 

részéről Benedek János 
tanácselnök írta alá 1973. 
április 6-án. A hivatalos ce-
remónia első része pohár-
köszöntővel zárult, amely 
után a 3-as főútról leágazó 
út sarkán leleplezték a fe-
hér márványtáblát, ame-
lyen a testvérvároshoz 
hasonlóan szintén a Cseh-
szlovák-Magyar Barátság 
út neve szerepelt.
A rendszerváltás után, 

mint oly sok utca nevét 
természetesen átkeresz-
telték, hiszen a demokra-
tikus jogállamiságban vé-
get ért az egypártrendszer 
és a szocializmus. A maga 
formájában megszűnt 
Csehszlovákia, amely 
két részre, Csehországra 
és Szlovákiára bomlott, 
így csehszlovák-magyar 
barátságról sem lehetett 
többé beszélni. Hogy a 
rendszerváltás a barátsá-
gokat is megrendíthette, 
vagy csak főbenjáró bűn 
lett volna „átörökíteni” 
az újkori, 1990 utáni vi-
lágba a testvérkapcsola-

tot, nem tudni. Egy bizonyos, hogy a 
német Giessen-nel 1988-ban létesített 
testvérvárosi kapcsolattal ellentétben, 
Týn nad Vltavou ma már nem talál-
ható meg Gödöllő testvértelepülései 
között. Van helyette egy szintén cseh 
Brandys nad Labem-Stara Boleslav, de 
ez már egy másik történet…

SZG

Sokan ma is csak így emlegetik: cseh-magyar. Ez a hétköznapias be-
ceneve az egykori Csehszlovák-Magyar Barátság útjának, amelyet 
ma Testvérvárosok útjának hívnak. Gödöllő egyik leghosszabb út-
jának névadó ünnepségére 50 évvel ezelőtt került sor.

A „cseh-magyar”
50 éve adták át a Csehszlovák-Magyar Barátság útját
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Frantisek Chamela, Týn nad Vltavou városi tanácsának elnöke és  
Benedek János, Gödöllő városi tanácsának elnöke leplezték le a márványtáblát.
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TUDTA-E?• Magyarország a huszonegyedik a világon, ahol ezt a rendszert bevezették.
• Magyarországon az irányítószámok első számjegye által jelölt gócterületek közül az 1-es 
Budapestet, a 2-es Budapest környékét jelöli, a továbbiak pedig az óramutató járásával 
megegyező sorrendben körbejárják az országot (3-as: Észak-Magyarország, 4-es: a Tiszán-
túl északi része, 5-ös: az Alföld középső része, 6-os: Dél-Alföld, 7-es: Dél-Dunántúl, 8-as: a Ba-
laton környéke, 9-es: Nyugat-Magyarország); a második számjegy általában Budapesttől 
távolodva növekszik (pl. 3000 Hatvan, 3100 Salgótarján, 3200 Gyöngyös, 3300 Eger, 3400 
Mezőkövesd, 3500 Miskolc).

• A legtöbb ország numerikus jeleket használ az irányítószámokhoz, kisebbségben vannak az 
alfanumerikus (betűket és számokat is használó) országok. Mivel ezek jóval több kombináci-
óra adnak lehetőséget, sokkal pontosabb helymeghatározást tesznek lehetővé - Hollandiá-
ban vagy az Egyesült Királyságban utcákat, vagy akár egyes épületeket is jelölhetnek. 

Mi is az az irányítószám? Nem más, 
mint a postai küldemények rendelte-
tési hely szerinti csoportosítását segítő 
azonosító kód. Az országok többsége 
használ irányítószámokat, de vannak 
kivételek is, például Panama. Elsőként 
az Ukrán Szovjet Szocialista Köztár-
saságban vezették be 1932-ben, de 
1939-ben felhagytak a használatukkal. 
1941-ben Németország követte a sort, 
majd 1958-ban Argentína, 1959-ben 
az Egyesült Királyság, 1963-ban az Ame-
rikai Egyesült Államok és 1964-ben Svájc. 
Magyarországon az irányítószá-

mokat 50 évvel ezelőtt, 1973. január 
1-jén vezették be, amely azóta is négy-
jegyű számokból áll. Nem csak fizikai 
címeknek, hanem a postafiókoknak, 
vagy egyes nagyobb forgalmú intézmé-
nyeknek, vállalkozásoknak is saját irányí-
tószámuk lehet. Gödöllő a 2100-as irá-
nyítószámot kapta, amely azóta szintén 
változatlan.
Alkalmazásukhoz elengedhetetlen 

követelmény volt a nagyobb feldolgozó 
helyeken a gépesítés, valamint a szab-
vány méretű borítékok bevezetése. Az 
irányítószámok alapján történik a zsákos 
egységcsomagok összeállítása. A teljes 
irányítószám meghatározza a postai kéz-
besítési körzetet, ahol a cím található. 
Nem volt zökkenőmentes a hazai be-

vezetés. A „kor szellemének megfelelő” 
kommunikáció és marketing (de legin-
kább propaganda) volt szükséges a meg-
értetéséhez és elfogadtatásához. A kora-
beli média (tévé, rádió, film, reklám) nem 
győzte elégszer hangsúlyozni ennek fon-
tosságát és szükségességét. Noha a Pest 
Megyei Hírlap is arról írt, hogy a lakosság 
megértéssel fogadta az új szabályt, azon-
ban ez nem volt ennyire egyértelmű. 

Nem egyszer komoly összezördülésekre 
került sor a levélfeladók és postai alkal-
mazottak között. 
Egyszerű, korszerű, címszerű, szám-

szerű – hirdették újfent a négyjegyű szá-
mokat, amelyek használatával gyorsabb 
kézbesítést ígértek cserébe, hiszen ez 
megkönnyítette a küldemények, gépesí-
tett, gyors és pontos csoportosítását. Pár 
hét elteltével arról számoltak be a posta-
vezetők, hogy a csomagok hatvan szá-
zalékán már szerepeltek az irányítószá-
mok, a többire pedig a kollégák írták rá. A 
levelek esetén azonban humán erőforrás 
hiányában erre nem volt lehetőség. 
A postai levélirányítók élete sem volt 

könnyű, hiszen a háromezer magyar te-
lepülés nevét kellett fejben tartani és az 
akkori 13 vonalcsoporttal sem szabadott 
hadilábon állni. Nem csoda, hogy nem 
volt vonzó ez a szakma.
Persze, hiába a kezdeti lassú, lakos-

sági átállás, a Közlekedési- és Postaügyi 
Minisztérium új postai szabályzatához 
való alkalmazkodást kellő rugalmasság-
gal és némi humorra fűszerve próbálták 
tudatosítani az emberekben: „A nagy 
csőrű, fekete holló nincs megelégedve a 

levelezőkkel.” 
Sokszor ugyan-
is összekeverték az 
irányítószámokat vagy 
a csomagra alkalmazott szá-
mokat írták a levélre vagy fordítva. 
Ugyanakkor a bevett gyakorlatról is 
nehezen tértek le az emberek, hiszen az 
irányítószámok alkalmazásával nem volt 
szükség kiegészítő helynevek (pl. Pes-
timre) használatára. 
„Nem elég a címzett házszámát megje-

gyezni, még egy ilyen bonyolult számot is 
fejben kell tartani!” 
„Honnan tudjam meg ismerőseim vagy 

mások irányítószámát?”
„Meghosszabbítja a címzést!”
„Jó, jó, de minek?”
Ilyen és ehhez hasonló hangok ütötték 

fel a fejüket a bevezetéskor. A vezetők 
pedig nem győzték hangsúlyozni, hogy 
az irányítószámok nem ellenségeink, 
hanem barátaink. Mindenesetre a postai 
munka forradalmasítása idővel átment 
a köztudatba, s ma már egyértelmű, el-
engedhetetlen része a mindennapjaink-
nak.

GDL

Ma már természetes, hogy minden magyar település rendel-

kezik saját – akár több – irányítószámmal. A gyakorlottab-

bak egy szám láttán azt is be tudják „lőni”, hogy körülbelül az  

ország mely részéről van szó, a fővárosi kerületek pedig a két középső  

számból is kitalálhatók. De nem mindig voltak irányítószámok.

2100 Gödöllő - 50 éve vannak 
postai irányítószámok
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Gödöllőn rendelet szabályozza a köz-
területek elnevezését, azok jelölését és 
a házszámozást. A legutóbb 2017-ben 
módosított rendelet az egységes rend 
biztosítása mellett érvényesíteni kívánja 
a helyi sajátosságokat, illetve az igazga-
tási, földrajzi, történelmi, közlekedési és 
nyelvhelyességi szempontokat. Ma 16 
településrésznév található aktuális jegy-
zékünkben, mint például Blaha, Fenyves, 
Máriabesnyő, Központ vagy éppen Kert-
város. Ezek némelyike (Röges, Besnyő, 
Fácános) régi térképeken is fellelhető.
Sokkal izgalmasabb kérdés a közleke-

désre szánt területek elnevezése, amely 
viselheti személy, tárgy, állat, növény 
vagy fogalom nevét. Városunkban sze-
mélyről csak annak halála után lehet 
nevesíteni közterületet, amelynek tartal-
maznia kell a családi és a keresztnevet is.
Olyanról, akinek közismert tevékenysé-
ge a nemzet történelmében kiemelkedő 
jelentőségű volt és személye közmeg-
becsülésnek örvend, aki a tudomány, 
művelődés, sport vagy a társadalmi élet 
egyéb területén kimagaslóan jelentőset 
tett vagy alkotott, és ezáltal személyének 
emléke megőrzésre méltó, vagy akinek 
Gödöllő életében, történelmében ki-
emelkedő szerepe volt, tevékenységével 
hozzájárult a város fejlődéséhez. Foga-
lomról vagy tárgyról való elnevezésnél 

törekedni kell arra, hogy az elnevezés 
rövid, közérthető legyen, utaljon a város 
jellegére, történelmére, hagyományaira, 
földrajzi környezetére.

Ha az újság hangoskönyv lenne, akkor 
most játékra hívnánk a kedves olvasó-
kat, hiszen a „régi” gödöllőiek szeretnek 
nosztalgiázni és visszaemlékezni. Az első 
kérdésünk így szólna. Hol járunk? Végig-
sétálunk az Erzsébet királyné úton, majd 
átszeljük a Ferenc József teret, hogy 
utunkat a Váci úton folytassuk tovább. 
Nos, ez a mai Ady Endre sétány – Szabad-
ság tér – Dózsa György út lenne még a 
boldog békeidőkből. 
A fennmaradt településrész nevek és 

utcanevek a 18–19. századra nyúlnak 
vissza. A vásárteret 1765 után létesítet-
ték, ebben az időben a nyugatról övező 
házsort Új-sornak hívták. Az egykori Né-

met-sor és Burgundia-sor manapság a 
Kossuth Lajos utca. A Ganéj utcában vol-
tak az istállók elkülönítve a lakóhelytől, 
jelenleg ez a Városmajor utca. De gondol-
ta volna, hogy a mai Körösfői Kriesch Ala-
dár utca a Cigány-sor nevet viselte? 
Külön érdekesség, hogy anno, II. József 

rendeletére kezdték el a házak számozá-
sát. Persze nem úgy, ahogy manapság. 
Az összes ház egyetlen számsort alkotott. 

A mindenkori jegyző fe-
lelt a házszámozásért, 
amit a központban 
kezdtek, és utcáról ut-
cára haladva festették 
fel a számokat a házak-
ra. Mai fejjel már több 
mint viccesnek tűnik, 
hogy a számozás nem 
kezdődött elölről min-
den utcában, hanem 
kanyargósan folytató-

dott egyikből a másikba. Ennek ellenére, 
mint a fentiek is jelzik, az utcák vagy so-
rok népi elnevezései megvoltak, mi több, 
egy-egy jelentősebb ház neve is ismert 
volt – általában annak tulajdonosáról 
elnevezve. Persze külön kihívás volt, ha a 
beszámozás után épült házaknak számot 
kellett adni, hiszen azok a település bár-
mely pontján létrejöhettek. 
Visszatérve a nevekre, a régi békeidők-

ben számos olyan utcanév is fellelhető 
volt, amely tükrözte a királyi család vagy 
a kastély létét. Természetesen minden 
történelmi kor, így a jelen idő is próbál vi-
szonyulni az adott időszak szelleméhez. 
Így volt ez a szocializmusban is, amikor 
a „nagy testvér” Szovjetuniónak megfe-
lelve olyan utcanevek láttak napvilágot, 
amely a kifelé való megfelelési kényszert 
vagy éppen a honi „példa állítást és mu-
tatást” éltette. Gödöllő ebből a szem-
pontból is érdekes, hiszen nem kevés 
olyan utcanév olvasható a ’60-as és ’70-es 
évek térképein, amelyek ma is megvan-
nak. Ezek olyan történelmi személyisé-
gek, akiket a kommunizmus sem tudott 
ily módon kisöpörni az emberek emlé-
kezetéből, vagy olyan semleges tárgyak, 
élőlények, amelyek senkit sem zavartak 
(vagy nem volt olyan fontosabb elvtárs, 
akinek a nevére le kellett volna cserélni 

Talán sokakat izgat a kérdés, hogy miért is úgy hívják azt a közterületet, 
ahol lakik? Miért arról az emberről nevezték el, és vajon ki lehetett egy 
általánosságban nem ismert „névadó”? Miért pont Petőfi vagy Kossuth 
az utcánk, ahol élünk? Egyáltalán kik döntöttek erről és mikor?

Gödöllői utcanevek nyomában
M
Ú
LT
-K
O
R

Peres utca (1971)
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az adott közterület elnevezését). Van 
pár utca, amelyek névcseréjének oka ér-
dekes lehet. Ilyen például a Bajcsy-Zsi-

linszky utca, amely Rákos utca volt 
(hiszen a Rákos-patak mellett fo-
lyik). Ettől kevésbé meglepőbb a 
Munkás utca (majd Czeczulics utca) 
- Tátra utca csere.
Persze bőven voltak kivételek és 

számos olyan utca is megtalálható 
volt, amelyeket olvasva ma már csak 
nosztalgiázunk, hiszen a köznyelvben 
is „Mosolygó”-ként mondtuk a Mo-

solygó Antal körutat (ma Kazinczy kör-
út), a „csehmagyart” (Csehszlovák-Ma-
gyar Barátság útját, ma Testvérvárosok 
útja) vagy éppen a „Dregonyát” (Drego-
nya József utca, ma Grassalkovich út). 
Semmi kétség, ez utóbbin nem is lehet 

csodálkozni, hiszen nagyjából min-
dent neki köszönhet Gödöllő. És vall-
juk be őszintén, ki tudna csak egyet-
len mondatot is Dregonya Józsefről, 
Illés Istvánról (mai Batthyány Lajos 
út), Knapp Józsefről (mai Surin István 
út), Bacsó Béláról (mai Brassó utca), 
Mikola Árpádról (mai Faiskola tér), 
Guszevről (mai Gébics utca), Landler 
Jenőről (mai Sík Sándor utca), Dimit-

rovról (mai Sztelek Dénes utca), Mező Im-
réről (mai Mikszáth Kálmán utca), Nyisz-
tor Györgyről (mai Egyetem tér), Kállai 
Éváról (mai Dessewffy arisztid utca), Kol-
tói Annáról (mai Eperjes utca). A sor foly-
tatható Rónai Dezsővel, Kámán Katóval, 
Kobzi Jánossal vagy Somogyi Bélával, 
viszont nevüket csak korabeli térképek, 
esetleg ma már muzeális értéknek számí-
tó egy-egy megmaradt utcanévtábla őrzi.
Gödöllőn sokáig működött egy úgy-

nevezett ad-hoc utcanévadó bizottság, 
amelynek feladata benne volt a nevében. 
Ad-hoc jelleggel, amikor erre szükség 
volt, javaslatot tett a képviselő-testü-
letnek az adott új közterület elnevezé-
sére. Ma szintén a városatyák dönte-
nek, bár az utóbbi időben erre ritkán 
került sor (pl. Meggyes köz, Cserkész 

köz, Kismuki tér). Jelentősebb utcák 
elnevezésére a Nagyfenyves és Csanak 
városrész felparcellázásakor, illetve a Gö-
döllői Üzleti Park „keresztelésekor” volt 
lehetőség.
Vannak olyan települések, ahol az ut-

canevek köré valamilyen logika épül. 
Érden például az egyik városrészben a 
szakmákról nevezték el az utcákat, azo-
kat is ábécé sorrendben, így még a köny-
nyebb tájékozódás is adott.
Érdekes adalék, hogy a Magyarorszá-

gon használt leggyakoribb 
utca- vagy térnevek szinte 
mindegyike előfordul váro-
sunkban.

ÍME A TOP 11:

1. Ady Endre
2. Dózsa György
3. Petőfi Sándor
4. Kossuth Lajos
5. Rákóczi Ferenc
6. Petőfi Sándor
7. Arany János
8. Kossuth Lajos
9. József Attila
10. Béke
11. Szabadság
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Szülei gyermekeik születése előtt 
tértek át a zsidó hitről a katolikusra, 
így Sík Sándor már egy keresztény csa-
ládba született bele az Osztrák-Magyar 
Monarchia delelőpontjának idejében. 
Idősebb testvérei a születésekor meg-

haltak skarlátban, így ő vált a gyer-
mekek közül a legidősebbé. A gyer-
mekkora visszaemlékezései alapján 
felhőtlen és boldog volt, így a gödöllői 
házat „vidámság és vallásos légkör” 
töltötte be.
A családban igen nagy érdeklődést 

mutatott mindenki az irodalom iránt, 
és a szűkebb környezetben is köztu-
dott volt, hogy Sík rajong a versekért. 
Meghatározó volt életében, amikor Vö-
rösmarty műveinek kétkötetes kiadá-
sával lepte meg az egyik szomszéd. A 
családja és az itt töltött évek emlékei 
is megjelennek verseiben. Édesapja 
korai halálával igen szűkös esztendők 
következtek a család számára. Sík 
már megértette, hogy milyen bizony-

talanná vált a család helyzete, amit 
később meg is írt a Szembe a nappal 
c. kötetben. Itt ír arról, hogy el kellett 
adni a házukat, és ahogyan édesanyja 
vigasztalta: „majd megsegít az Isten, 
kisfiam”. Minden nehézség ellenére 

örömmel emlékezett visz-
sza az itteni évekre. Ír a 
hógolyó csatákról, a házuk 
végénél haladó vasútról, a 
túrákról az isaszegi csata 
helyszínére, valamint ar-
ról is, hogyan lapították ki 
a síneken a pénzérméket 
az arra haladó vonatokkal. 
Gödöllő egyik leglátványo-
sabb épülete akkor is a 
Grassalkovich kastély volt, 
ami az Osztrák-Magyar 
Monarchia idejében a ki-
rályi család használatában 
volt. Sík Sándor nagyon 
szeretett a kastély park-
jában sétálni, amit meg is 
tehetett, ha éppen a királyi 
család nem tartózkodott 
ott. Gödöllő teljesen elra-

gadta Sík Sándort, így a Dal; Emléke-
zés az otthoniakra; Gödöllő; valamint 
a Régimódi vers az isaszegi országútról 
c. művei is erről a tájról szóltak. Az ele-
mi osztályok elvégzése után a Piarista 
Gimnáziumban tanult Budapesten, de 
az érettségit Kecskeméten tette le. Kö-
zépiskolai évei után a Budapesti Tudo-
mányegyetemen tanult magyar-latin 
szakos tanárnak, ami után doktori dip-
lomát is szerzett. Eleinte Vácon kez-
dett tanítani, de később Budapesten 
tanított a piaristáknál. Meghatározó 
alakja és alapítója volt az ekkor létre 
jött cserkészmozgalomnak. Célja volt, 
hogy „emberebb embert és magya-
rabb magyart” neveljen az ifjúságból. 
A cserkészet a jövő mentsvárává vált, 

ugyanis az országnak ekkor már régen 
nem pusztán erős iparra és hadászat-
ra volt szüksége, hanem becsületre és 
erkölcsös emberekre is, s ezt a szel-
lemiséget a cserkészet képviselte. Az 
első világháború alatt tábori lelkész-
ként szolgált. Gimnáziumi tanárként 
töltött évei után kinevezték 1929-ben 
a Szegedi Egyetem tanárának. A máso-
dik világháború után 1947-ben ő lett a 
piaristák magyarországi tartományfő-
nöke. Élete során az irodalom számos 
formájával foglalkozott, így szerkesz-
tett imakönyveket, tankönyveket, új-
ságokat, valamint sokat írt az Élet és a 
Vigilia katolikus folyóiratokban.
A kommunista hatalomátvételt és az 

egyházi iskolák bezárását követően Sík 
visszavonult, egészen az 1963-ban be-
következett haláláig. Munkásságát jól 
összefoglalják sorai: „A szeretet nem 
tud határokat, mindenkit, mindent ma-
gához ölel, és kifosztani vágyik önma-
gát, és odaadni mindent és magát, és 
mindenkinek lenni mindene.”

Wisznovszky Tamás

Idén emlékezünk meg Sík Sándor halálának 60. évfordulójáról, 
akinek története számos ponton összefonódott településünk tör-
ténetével. Bár nem is Gödöllőn látta meg a napvilágot, mégis egész 
életművét végigkísérték az itt megtapasztaltak.

Szerzetes, költő és cserkészvezető
Sík Sándor és Gödöllő történetének összefonódása

Édes Gödöllő! Tágas végtelenség!  

Ti drága dombok, lombok, rétek, erdők,  

Nyulas mezők, agancsos vadasok,  

Királyi parkok, csordás majorok,  

Kákabocikás, fűzfabús Malomtó,  

Nefelejcses Rákos a kert alatt,  

Gyíkos Fácános, titkos tilosok,  

Kastély, kápolna, koronás főoltár  

(„Nulli Sanctorum, Domino Sanctorum”)  

Pirosgalléros ministráns-fiúk,  

Vasárnap reggel: víg harangozás,  

Gizella-fürdő, Önkéntes Tűzoltók  

Szentistvánnapi vándor muzsikája,  

Rabló-pandúr, méták, verekedések,  

Gerely-duellum, csúzlik, nyíl-csaták,  

Kavicsháborúk, úszóversenyek!

Sík Sándor: Gödöllő, részlet

Sík Sándor
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Sík Sándor: Gödöllő, részlet
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Kezdjük mindjárt a település nevével. 
Több elképzelés is van arról, hogy hon-
nan származik, mit jelent a Gödöllő név. 
Egy közkeletű magyarázat szerint a kecs-
kegida, gödölye szóval van összefüggés-
ben: gödölye ellő, vagyis egy olyan hely, 
ahol sok kecske születik. Ez azonban 
minden bizonnyal csak népi kitaláció, hi-
szen semmilyen utalás, feljegyzés nincs 
arra vonatkozóan, hogy Gödöllő környé-
kén bármikor is olyan jelentős kecskete-
nyésztés zajlott volna, hogy az hatással 
lett volna a település nevére. Ennél jóval 
valószínűbb, hogy városunk neve egy 
személynévből (Gud, Guden, esetleg Gi-
let) származik még valamikor az Árpádok 
idejéből. Az évszázadok során több vál-
tozatban is előfordult a neve (a korai ok-
levelekben például Gudullur, Gödöle), s 
hivatalosan csak 1868 óta hívják Gödöl-
lőnek, így ennek most 155. évfordulóját 
ünnepeljük.
A térség minden bizonnyal lakott volt 

már az Árpád-korban is. Előbb Visegrád 
vármegyéhez, majd az abból kiváló Pest 
vármegyéhez tartozott. Első írásos em-
lítésére azonban egészen 1349-ig vár-
ni kell, amikor is Nagy Lajos királyunk 

egyik hű emberének Pohárus Péternek 
adományozta a pusztaként megjelölt 
„Gudulleu”-t és a hozzá tartozó erdő-
ket. A család kihalása után a középkor 
végén előbb a Rozgonyi, majd részben a 
Hatvani család birtokába került. A török 
hódítás Gödöllőt és környékét is hamar 
elérte, Buda elfoglalásával egy időben 
(1541) ez a terület is török uralom alá ke-
rült. Egy ideig még lakott volt, de a század 
végére elsősorban a tizenötéves háború 
dúlásainak következtében elnéptelene-
dett. Pusztaként utalnak rá, ami nem je-
lenti azt, hogy gazdátlan, kietlen terület 
lett volna. Volt birtokosa, aki a földeket 
bérbe adta és a szomszédos települések 
lakói művelték. A 17. század közepén egy 
rövid időre újra lakottá vált, de a török 
kiűzését övező harcok következtében is-
mét elmenekültek az itt élők. A helység 
újjáéledése a 17-18. század fordulóján 
kezdődött, s a Vámossy és Hatvany csa-
lád nevéhez köthető, akik ebben a kor-
szakban település földesurai voltak. A 
Rákóczi-szabadságharc idejéből tudjuk, 
hogy legalább 16 gödöllői csatlakozott 
a kuruc seregekhez. Maga a szabadság-
harc egyébként hátráltatta egy kicsit a 

helységbe való visszatelepülést, hiszen a 
lakosságot két alkalommal is elköltöztet-
ték, hogy helyet adjanak a kuruc katona-
ság elszállásolására. 1710. március 22-én 
maga II. Rákóczi Ferenc vezérlő fejede-
lem is megfordult Gödöllőn, erről tanús-
kodik egy innen keltezett levele. Gödöllő 
életében az igazi fordulatot azonban az 
jelentette, mikor a Grassalkovichok birto-
kába került. A család három generáción 
keresztül volt a térség földesura. Gras-
salkovich I. Antal kezdte meg a gyönyö-
rű, barokk stílusú kastély építését, amely 
több szakaszban zajlott, s végül II. Antal 
idején nyerte el ma ismert kiterjedését. 
Az idők során sok híres látogatója volt. A 
legnagyobb név kétségtelenül a Grassal-
kovich grófot látogatásával megtisztelő 
Mária Terézia, de a reformkorban felke-
reste a kastélyt Széchenyi István és Petőfi 
Sándor is. I. Antalhoz köthető továbbá a 
máriabesnyői kegytemplom építése is, 
de a település református közösségét is új 
templomhoz segítette. Ebben az időben 
Gödöllő lakosainak száma a betelepíté-
sek következtében megduplázódott. A 
település jelentőségét 1763-ban kapott 
mezővárosi rangja is bizonyítja, melynek 
most van a 260. évfordulója. Ez többek 
között évi négy vásár megtartására adott 
jogot Gödöllőnek Úrnapja, Szent Péter és 
Pál apostolok, Szent Remigius, valamint 
Szent Luca ünnepéhez kapcsolódóan. Az 
1870-72. évi törvények aztán megszün-
tették a mezővárosi jogviszonyt. Gödöllő 
szerepet kapott az 1848-49-es szabadság-
harcban is. A szomszédságában zajlott az 
isaszegi csata, s rövid időre előbb Win-
dischgrätz, majd Kossuth főhadiszállása 
is a kastélyban volt. A tizenhárom aradi 
vértanú egyikének, Török Ignácnak gö-
döllői származása pedig alighanem min-
denki előtt ismert. 
Közben a Grassalkovich család férfiá-

gon való kihalása miatt a településnek 
új földesura lett. Báró Sina György vásá-
rolta meg a birtokot 1850-ben, fia, Simon 
azonban hamarosan ismét eladta, a vevő 
ezúttal egy belga bank volt. S ezzel el is 
érkeztünk a kiegyezés évéhez, az 1867-es 
esztendőhöz. 

Erdélyi Zsuzsanna

A helytörténetet nagyon kedves történelemtanárom, Fábri  
Miska bácsi szerettette meg velem, így neki köszönhetően régóta 
érdeklődöm a városunkkal kapcsolatos régi történetek iránt. Biz-
tos mások is vannak ezzel így, sokan fel tudnak idézni egy-egy is-
mert történetet és meg tudnak nevezni számos, Gödöllőhöz kötődő 
híres embert. De talán nem mindenki előtt ismert a település átfogó 
története, így ehhez szeretnék most egy rövid áttekintést nyújtani a 
középkortól a kiegyezésig terjedő időszakra vonatkozóan.

Gödöllő története a kiegyezésig
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Az 1848 szeptembere óta zajló 
szabadságharc során decemberben 
indította meg a bécsi udvar a má-
sodik nagy támadását 
Magyarország ellen Alf-
réd zu Windisch-Grätz 
tábornagy vezetésével. 
Érdekesség, hogy az oszt-
rák fővezér dédunokája, 
Windisch-Grätz Vince 
(1913-2005) 1931-ben 
érettségizett a Gödöllői 
Premontrei Gimnázium-
ban, az első végzős osz-
tályban. Ő viszont már magyar érzel-
mű volt (Sárospatakon született és 
családja is akkor már Magyarországon 
élt), természetesen nem feledve oszt-
rák (stájer) gyökereit. A sors fintora, 

hogy osztályfőnöke őt kérte fel 1926. 
október 6-án, az isaszegi csata emlék-
művénél tartott iskolai megemlékezé-
sen az ünnepi beszéd megtartására. 
Vince elég diplomatikusan megoldot-
ta a problémát, ugyanis a beszédében 
nem beszélt győztesekről és veszte-
sekről, hanem csak hősi halottakról. 
Később is mindig büszke volt a gödöl-

lői diákéveire és rendszeresen eljárt 
1989 után az öregdiák találkozókra. 
Ő ajándékozta a Premontrei Gimnázi-
umnak a magyar nemzeti színű iskola-
zászlót.
Az újabb osztrák támadás következ-

tében a magyar Honvédsereg egészen 
a Tiszáig hátrált, feladva az ország 
nyugati felét. Görgei (1848-ig Görgey) 
Artúr tábornok felvidéki és Bem Jó-
zsef (Józef Bem) tábornok erdélyi si-
kerei következtében megteremtődtek 
a feltételek, hogy a magyar csapatok 
jelentős részét összevonják a Tiszánál 
és egy nagy ellentámadást indítsa-
nak. A haditervet Egerben dolgozták 
ki 1849. március 30-31-én Klapka 
György tábornok irányításával, az 
„ideiglenes” fővezér pedig Görgei lett. 
A terv lényege az volt, hogy az itt állo-
másozó magyar fősereg négy hadtes-
tét kettéosztják. A legerősebb VII. had-
test (a volt Feldunai) Gáspár András 
vezetésével Hatvan felől támad a pesti 
úton Gödöllő irányába. A feladata az 
volt, hogy elhitesse az osztrákokkal, 
ez a valódi magyar fősereg. A másik 
három hadtest pedig, az I. (Klapka 
György), a II. (Aulich Lajos) és a III. 
(Damjanich János) pedig a Jászságon 
keresztül délnyugati irányba megkerü-
li az osztrák főerőket, akik Gödöllő tér-
ségében állomásoztak. A terv szerint a 
döntő csatára április 7-én került vol-
na sor Gödöllőnél. Április 1-jén meg-
kezdődtek a hadműveletek. A tervek 
szerint megindult Gáspár hadteste, 
2-án Hatvan-Boldog között megütkö-
zött Schlick hadtestével és győzelmet 

arattak. Így az osztrákok tényleg azt 
hitték, hogy a magyar fősereggel van 
dolguk. A másik három hadtest pedig 

(valódi fősereg) elindult 
Jászberény irányába. Áp-
rilis 4-én azonban Tápi-
óbicskénél beleütköztek 
Jellacic (Jellasics) had-
testébe, akit korábban, 
1848. szeptember 29-én, 
Pákozdnál már egyszer 
megvertek a magyar hon-
védek. Most is sikerült 
legyőzni őket és kiűzni a 

faluból, azonban így lelepleződött a 
magyar haditerv. Windisch-Grätz ösz-
szevonta a császári haderőket Isaszeg 
előtt és 6-án lezajlott a nagy össze-
csapás, amelyet Jókai Mór: Kőszívű 
ember fiai című regényéből is isme-
rünk, királyerdei csataként. Ez volt 
a szabadságharc egyik legnagyobb 
győzelme. Ebben óriási szerepe volt 
a magyar katonák hősies helytállásá-
nak és Görgei személyes fellépésének, 
bátorításának is. Azt mondta: „Ma kell 
győzni, vagy mehetünk vissza a Tisza 
mögé!” Gáspár hadteste Bagnál állo-
másozott és várta a tervezett másnapi 
csatát Gödöllőnél. Ő nem tudott róla, 
hogy az már 6-án lezajlott Isaszeg-
nél. Igaz, hogy nélkülük is győztek a 
magyarok, de mivel nem indult meg 
a csapataival, így nem sikerült csap-
dába ejteni az osztrákokat. Másnap, 
7-én a magyar csapatok bevonultak 
Gödöllőre. A sikerek hatására megér-
kezett Kossuth Lajos is Debrecenből 
(az ideiglenes fővárosból), aki ekkor 
az Országos Honvédelmi Bizottmány 
(az ideiglenes kormány) elnöke volt, 
gyakorlatilag az ország vezetője. A 
gödöllői kastélyban találkozott a tá-
bornokokkal és lezajlott a haditanács. 
Többek között itt békült ki Kossuth és 
Görgei, össze is tegeződtek. A kapcso-
latuk még a téli hadjárat idején rom-
lott meg. Kossuth a legnagyobb elis-
meréssel szólt a hős katonákról és a 
kiváló hadvezérekről. Itt ismertette az 
elnök a Habsburg-ház trónfosztásá-
nak tervét, amelyre egy hét múlva sor 
is került a debreceni református Nagy-

Idén ünnepeltük az 1848/49-es forradalom és  
szabadságharc kezdetének 175. évfordulóját.  
Szintén idén emlékezünk meg Petőfi Sándor,  
Andrássy Gyula és Madách Imre születésének 
200. évfordulójáról is, akik mindhárman kivették  
részüket az eseményekből. Gödöllő pedig a tavaszi 

hadjárat során lett fontos helyszín.

A tavaszi hadjárat és a gödöllői haditanács
1849. 04. 07.
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Görgei Artúr
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templomban. Módosították a haditer-
vet. Több célt tűztek ki: felszabadítani 
Budát, Komáromot és csapdába csal-
ni az osztrákokat, majd döntő vere-
séget mérni rájuk. A tervezet szerint, 
most Aulich II. hadteste kapta a csali 
szerepét. Nekik kellett támadniuk Ke-
repes irányában Pest felé és elhitetni 
az osztrákokkal, hogy ők a fősereg. Ez-
alatt a másik három hadtest feladata 
Görgei vezetésével északnyugat felé, 

a Dunát megkerülve, a Felvidéken ke-
resztül eljutni Komáromig. A legenda 
szerint az éjszakát Kossuth abban a 
szobában és ágyban töltötte a kas-
télyban, ahonnan aznap reggel még 
Windisch-Grätz kelt fel és menekült el. 
Őt Ferenc József uralkodó 6 nap múl-
va le is váltotta a sorozatos kudarcok 
miatt. A magyar katonák pedig azokat 

a bográcsokban rotyogó őzpörkölte-
ket ették meg, amelyet az osztrákok 
még maguknak készítettek, de már 
a honvédek fogyasztottak el. Így lett 
Gödöllő nagyon fontos helyszíne a 
szabadságharcnak. Az új haditervnek 
megfelelően Aulich hadteste megin-
dult Kerepes felé és április 24-én be-
vonult Pestre, ahol megkezdte Buda 
ostromának előkészítését. A másik 
három hadtest pedig megindult Ve-

resegyház irányába. Április 10-én Vác-
nál, 19-én pedig Nagysallónál verték 
meg a császári csapatokat, majd 22-
én szétzúzták az osztrák ostromgyű-
rűt Komáromnál. Azonban a Dunán 
való átkelés elhúzódott, de 26-án egy 
újabb csatában megverték az osztrá-
kokat. A maradék osztrák erők azon-
ban kicsúsztak a készülő bekerítés-

ből és visszavonultak Győr felé, majd 
egész Bécsig menekültek! A magyar 
Honvédség így három hét leforgása 
alatt hatszor verte meg az osztráko-
kat, akik ugyan hasonló erőt képvi-
seltek, de azért jobban felszereltek, 
képzettebbek voltak. A lelkes magyar 
katonák és a hadvezetés azonban ki 
tudta egyenlíteni, majd pedig a maga 
javára tudta fordítani az esetleges kü-
lönbségeket. Az osztrákok üldözésére 

már nem volt lehetőség, többek kö-
zött a lőszer utánpótlás akadozása mi-
att (messze, Nagyváradon működött a 
fegyvergyár, a későbbi aradi vértanú 
Lahner György vezetésével). Ezek 
után Görgei a fősereggel Buda alá vo-
nult és május 4-én megkezdődött a 
vár ostroma. 17 napos küzdelem után 
május 21-én sikerült visszafoglalni a 
budai várat. Ezzel a fényes diadallal 
ért véget a dicsőséges tavaszi hadjá-
rat. A rendszerváltás után ez a dátum 
lett a Magyar Honvédség Napja, az ad-
digi pákozdi diadal (szeptember 29.), 
a Fegyveres Erők Napja helyett.
1989-óta minden évben lovas ha-

gyományőrző egyesületek végig lova-
golják a tavaszi hadjárat útvonalát és 
„újrajátszák” a győztes csatákat, köz-
tük az isaszegit is, amely alkalmakkor 
ünnepség keretében fogadják őket a 
kastély udvarán.

Lencsés Barna
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Húsvét ünnepén a hívők Krisztus 
feltámadására emlékeznek, ekkor ér 
véget a 40 napos böjt, a hústól való 
tartózkodás. Innen ered a nálunk is 
használatos hús-vét elnevezés: az a 
nap, amikor ismét húst vettek maguk-
hoz az emberek. Az ortodox többségű 
területeken még tartják a szigorúbb 
szokások: böjt alatt nemcsak a hústól, 
de minden állati eredetű élelmiszertől 
(tej, sajt, tojás) is tartózkodnak a hívők.
Húsvéthoz számos népszokás kö-

tődik, ilyen például az ételszentelés, 
kántálás, locsolkodás. Húsvét vasár-
nap a reggeli szentmisén került sor a 
húsvéti ételek (sonka, kalács, tojás) 
megszentelésére. Ezek étkezés utáni 
maradékát is gondosan kezelték: sok 
helyen például a húsvéti sonka csont-
ját kiakasztották egy gyümölcsfára, így 
biztosítva a jó termést, illetve a kalács 
morzsájával nyáron kereszt alakjában 
meghintették a gabonaföldeket a ve-
rebek kártevése ellen. Régen ugyan-

csak húsvétkor zajlott a valószínűleg 
nem keresztény korból származó gyö-
kerekkel rendelkező ún. határkerülés, 
amikor a pap a feltámadási kereszttel 
végigjárta a falu határát, hogy meg-
védjék a tavaszi vetést a fagytól, a jég-
veréstől és a gonosztól.
Húsvét legismertebb szimbóluma a 

pirosra festett tojás. A festett, díszített 
tojás már a kereszténység előtti idők-
ben is ismert volt, a tavasszal meg-
újuló természetet jelképezte. A piros 
tojás mellett idővel megjelentek a más 
színű tojások, valamint elterjedt a to-
jások viasszal való díszítése (írókázás) 
is. A motívumok geometrikusak, a re-
neszánsz és barokk virágornamentika 
elemeit tartalmazzák, de beépült a 
díszítésekbe a török hímzések motí-
vumkincse is. Jellegzetes és gyakori 
motívum a gereblyés, tyúklábas, bar-
kaágas, búzavirágos díszítés, valamint 
megjelenik a tulipán, barka, gránátal-
ma sokféle változata. Az írókázott to-

jások motívumai valamikor különböző 
üzeneteket közvetítettek: egészséget, 
szerelmi vallomást, védő, oltalmazó 
kívánságokat. A kereszténységben 
a tojás az élet, az újjászületés szim-
bóluma. Ahogy a tojásból új élet kel, 
úgy támadt fel Krisztus is a sírjából az 
emberek megváltására. Egyes magya-
rázatok szerint a tojáshéj az Ószövet-
séget, a belseje az Újszövetséget jel-
képezi, piros színe pedig Krisztusnak 
az értünk hullott vérére emlékeztet. A 
tojás liturgikus-szimbolikus jelentése 
az idők folyamán elhalványult, ajándé-
kozási tárgy lett belőle, és idővel meg-
jelentek a színes csomagolópapírba 
csomagolt csokitojások. Magyarorszá-
gon egyedülálló a Míves Tojás Múzeum 
Zengővárkonyban, amely gyűjtemé-
nye több ezer tojásból áll és 22 ország 
55 tájegységéből származik.
A 19-20. század fordulóján Gödöl-

lő, mint nyaraló település lett ismert 
az országban. Sokan érkeztek ide 
Budapestről, hogy tavasztól őszig itt 
lakjanak, és a családfő innen járt be 
a fővárosba dolgozni. A város állandó 
lakossága is megnövekedett: Gödöllő 
vonzotta a betelepülőket a környékről. 
A mezővárosba beköltözők igyekeztek 
mielőbb „belesimulni” a városias élet-
be: elhagyták a falusi népszokásokat, 
amelyeket ódivatúnak tartottak. Saj-
nos így már a két világháború közötti 
időszakból sem ismerünk jellegzetes 
néphagyományokat, népszokásokat, 
amelyek a húsvét időszakához köthe-
tők városunkban.

GDL

Húsvét a keresztény világ legnagyobb ünnepe. Nem dátumhoz köthető 

jeles napról, hanem úgynevezett „mozgó ünnepről” van szó, számítása 

a tavaszi napéjegyenlőség alapján történik, amely a tavaszi napéjegyen-

lőséget követő első holdtölte utáni vasárnap. Az egyházak eltérő naptári 

rendszerei miatt az ortodox és a katolikus húsvét ritkán esik egybe, leg-

közelebb 2025-ben.

Húsvéti népszokások nem 
csak gödöllői szemüvegen át
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A díszcserjék met-
szésének gyakori-
sága a növekedési 
erélytől és a növény 
élettartamától függ. 
A gondosan végzett 
metszésnek köszön-
hetően egészséges, 
jó növekedésű, gaz-
dag virágzású, élet-
erős cserjét kapunk. 

A díszcserjék idősebb ágrésze egy bizonyos 
idő elteltével, és méret elérésével elhal, he-
lyüket a tőből megfrissülő új sarjak veszik át. 
Ezeket az idős szárakat lehetőleg a tőhöz köze-
li, fiatal vesszőkig vágjuk vissza! Ezzel az ifjító 
metszéssel érjük el, hogy növényünk szellős, 
laza ágrendszert képezzen. Az ifjítás történhet:
• tarvágással: pl. fagyal (Ligustrum), lonc (Lo-
nicera);

• idős ág tőből történő eltávolításával: pl.  
díszsom (Cornus), boglárkacserje (Kerria);

• ágak időnkénti részleges visszametszésével: 
pl. gyöngyvirágcserje (Deutzia), hólyagvesz-
sző (Physocarpus).
Alakformáló metszést igényelnek a ritka ág-

rendszerű cserjék (pl. Prágai bangita–Viburnum 
Pragense), a sűrűbb elágazódás végett, illetve a 

sűrű ágrendszerű cserjék (pl.Aranyvessző–For-
sythia) a ritkítás érdekében.
A virágzási időt figyelembe véve – a virágzás 

serkentése érdekében – növényfajtától függően 
eltérő időpontban kell a metszést végrehajtani.
A lombfakadás előtt virágzó cserjéket az 

elvirágzásukat követően kell megmetszeni. 
Ilyen növények például a kikeleti bangita (Vi-
burnum x bodnantense), a téli jázmin (Jasmi-
num nudiflorum), vagy a fűz (Salix).
A késő tavasszal, nyár elején virágzó cser-

jéket kora tavasszal célszerű metszeni. Ilyenek 
a jezsámenek (Philadelphus), a rózsaloncok 
(Weigela), vagy a gyöngyvirágcserjék (Deutzia).
A késői virágzású cserjéket (a júniustól a 

fagyokig virágzó növények) kora tavasszal, 
még a kihajtásuk előtt kell megmetszeni, mert 
ez vezet a gazdag nyári virágzáshoz. Ilyen nö-
vények például az orbáncfüvek (Hypericum), a 
cserjés pimpók (Potentilla), vagy akár a mály-
vacserjék (Hibiscus).

A későn virágzó félcserjék esetében erő-
teljes metszést kell alkalmazni kora tavasszal. 
Ilyen növények a kékszakáll (Caryopteris), 
vagy a sudárzsálya (Perovskia).
Fontos említést tenni – a csalódás elke-

rülése érdekében – azokról a növényekről, 
ahol a virág a kétéves hajtáson alakul ki (pl. 
tölgylevelű hortenzia–Hydrangea quercifolia; 
kerti hortenzia–Hydrangea macrophylla). Itt a 
metszést – ha szükséges – tavasszal végezzük 
el, de csak minimális mértékben, mert a vi-
rágrügyek már ősszel kialakulnak. Helytelen 
metszést követően erősen megcsappanhat a 

virágok száma. Kellő elágazás után zavartala-
nul, metszés nélkül hagyjuk őket fejlődni!
Nem szabad megfeledkezni a beteg, sérült, 

elszáradt és visszafagyott ágrészek eltávolítá-
sáról sem. Mindezek hiányában cserjénk ha-
mar felkopaszodhat, elcsúnyulhat.
Végre itt a tavasz! Határozzuk el, hogy szép 

kertet szeretnénk, nézzünk utána, hogy a ker-
tünkben található növények milyen metszést 
igényelnek és frissítsük fel, „poroljuk le” őket! 
A könnyen elsajátítható szakszerű gondozást, 
garantált virágpompa követi. Irány a 
kert, kellemes kertészkedést kívánunk!

Nemerkényiné Orosz Júlia

Minden kertészkedni szerető ember számára az év egyik legizgalmasabb 
időszaka a tavasz kezdete. Végre kimehetünk kertünkbe, nekiláthatunk 
teendőinknek. Fontos tudnunk, hogy a most elvégzett feladatok az egész 
évre meghatározhatják kertünk látványát. Ezek nagy részét jelenleg a 
metszés teszi ki, amelynek szakszerű elvégzése a díszcserjék esetében is 
kulcsfontosságú a jövendőbeli virágpompa eléréséhez. A metszés ideje, 
függ a cserje virágzási idejétől, illetve a növény fajtájától.

HIRDETÉS

Hozzuk ki a legtöbbet 
virágzó díszcserjéinkből!

Kékszakáll

Aranyvessző

Gyöngyvirágcserje

Rózsalonc

K
ERT
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A lakossági hobbiúszás mellett új fejezet 
nyílt a helyi sportéletben is, hiszen minden 
akadály elhárult egy úszó és egy vízilabda 
szakosztály beindítása elől. A MATE-GEAC 
női és férfi vízilabda szakosztályainak veze-
tőivel, Ančić-Valkai Ágnes egykori olimpi-
konnal, Európa- és világbajnokkal, illetve 
Kiss Gergely háromszoros olimpiai baj-
nokkal beszélgettünk.
Ágiék a női szakosztállyal már az uszo-

da hivatalos átadása előtt elkezdték az 
építkezést. „Konkrét elképzeléseink voltak, 
ezért a Valkai Ági Vízilabda Akadémiával 
együttműködve a nulláról indultunk, alul-
ról építkezve. Célunk volt, hogy a térségben 
és országosan is jelentőset alkossunk” – 
emlékezett vissza a kezdetekre. 
Nem titok, előrébb tartanak, mint gon-

dolták volna, a kezdeti célszámokat túl-
szárnyalták. A világbajnok példakép sze-
rint a lehetőségek kiválóak, amelyeknek 
csak a képzelet szab határt. Széles bázisra 
lehet támaszkodni, így az első pár kor-
osztállyal már „rendben is vannak” és két 
tehetséggondozó országos utánpótlás baj-
nokságban szerepelnek. Rajtuk kívül 4-8 
éves kor közötti gyermekek részére előké-
szítő foglalkozásokat tartanak, mintegy 60 
fő részvételével, így az érdeklődésre nem 
lehet panasz. S hogy mi a jövő? „Az építke-
zésen van a hangsúly emellett az egyedül-
álló figyelem mellett. Gödöllőn és környé-
kén eddig nem volt vízilabda. A fantasztikus 

létesítmény több, mint hiánypótló. Fontos 
célunk, hogy ha bárhol és bármikor szóba 
kerül Gödöllő, akkor sportvonalon a vízi-
labda is beugorjon mindenkinek” – nyilat-
kozta a szakosztályvezető. Ágit a nehéz 
feladat mellett a humora sem hagyta el, 
hiszen a rövid távú célokat felderítő kér-
désre rögtön rávágta: „Szeretném, ha ma a 
kollégáim egy jó edzést tartanának a gye-
rekeknek. Komolyra fordítva a szót, bízom 
abban, hogy a következő szezonban újabb 
csapatokat nevezhetünk a bajnokságokba. 
A bázis növelésén vagyunk, hogy az első 
korosztályunk mielőbb eljuthasson majd az 
OB 1-ig.”
Természetesen az egykori világbajnok 

sportolót arról is faggattuk, hogy mennyire 
jöttek be a számításai. „Nagyon, hiszen két 
éve ilyenkor csak tervezgettük azt, amivel 
most a valóságban foglalkozunk. Amit ak-
kor szerettünk volna, azt elkezdtük megva-
lósítani. A férjemmel, akivel csináljuk ezt az 
egészet, mindig különlegeset szeretnénk 
alkotni. Bevallom, nagyon fárasztó, de min-
den percét élvezem. Ha hívna egy patinás 
klub vezetőnek, akkor is ezt választanám, 
mert ezt a női vízilabdabázist teljes mérték-
ben a saját elképzeléseinknek megfelelően 
van lehetőségünk felépíteni, fantasztikus 
körülmények között. Építkezünk, s amit el-
kezdtünk, azt tovább visszük, hogy ország-
szerte jelentős eredményeket érjünk el min-
den területen.”
Kiss Gergely közel 20 éve szeretne vízi-

labdát alapítani a környéken. 2021 óta az 
általa vezetett klub, a budapesti Modern 
Sportakadémia SE együttműködve az 
egyetemmel valósítja meg az uszoda meg-
épülésétől kezdve MATE-GEAC-MSA (MGM) 
néven ezt a tervet a fiú vízilabdában. A cél 
egy kettős életpálya-modellen alapuló 
utánpótlás-bázis felépítése öt éves kortól a 
diplomaszerzésig.
„A Hajós Alfréd Általános Iskola MA-

TE-GEAC sportosztálya és a MATE sportolói 
ösztöndíja a tanulmányi alap, erre kell a 

szakmát építeni, amely a környékből érke-
ző számos fiú kitartó munkáján alapszik. 
Már négy bajnokságban szerepelnek a gye-
rekek, a felnőttek pedig az egyetemi ME-
FOB- és az amatőr versenyeken indulnak” 
– mondta a kiválóság.
Igaz a mondás, miszerint nem csak a 

húszéveseké a világ. Ezt jelzi, hogy öttől öt-
ven éves korig van náluk kezdő gyermek és 

amatőr felnőtt sportoló, nyolc csapatban, 
mintegy 230 fővel.
„Hatalmas az érdeklődés, nagyon nép-

szerű a fiú vízilabda, sokan figyelnek min-
ket. Egyre ismertebbek vagyunk és egyre 
messzebbről is szeretnének hozzánk csat-
lakozni. Hazánkban a 100 éves tradícióra 
épülő, legeredményesebb csapatsportá-
gunk a férfi vízilabda, melynek képviselője-
ként a legmagasabb minőséget igyekszem 
tovább vinni, illetve hazánk egyik legna-
gyobb egyeteme és egyre sikeresebb egye-
sülete dolgozik együtt a csodálatos uszo-
dánkban a fiatalok sportolásáért.”
A szakosztályvezetőt a célokról is kér-

deztük. „Nyártól a gyerekek mellett az OB 
2-ben a felnőtt csapattal is elindulunk, ahol 
sok MATE-hallgatóra szeretnénk építeni. 
Hosszú távon egy élmezőnyhöz tartozó 
utánpótlás-bázist képzelek el ebben a nagy 
konkurenciában, a felnőtt csapatot pedig 
minél feljebb vezetni az országos bajnok-
ságokban. A sok feladat ellenére örömmel 
tölt el, hogy elindult a régi tervem és térsé-
günk gyermekei az uszodában tölthetik a 
délutánjaikat.”
S hogy melyik a vonzóbb: ha kapna egy 

patinás felnőtt csapattól vezetőedzői felké-
rést vagy a MATE-GEAC csapatát eldirigál-
ni az OB 1-ig? Kiss Gergely nem szeretne 
edző lenni, sokkal inkább biztosítani a jö-
vőben többezer gyermeknek a fiú vízilab-
dázás csodáját.                                   SZG

Szinte napra pontosan 16 hónapja, hogy átadásra került a Gödöl-
lő Városi és Térségi Uszoda. A kívül belül gyönyörű komplexum a 
maga nemében nem csak egyedülálló, de több mint hiánypótló sze-
repet tölt be az átadásakor mindennemű vizes élvezeteket nélkülö-
ző városban. 

Medencére születtek

Ančić-Valkai Ágnes Kiss Gergely
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Azért nevezzük alattomosan kiala-
kuló betegségnek, mert sokszor ész-
revétlen marad, és már csak túl későn 
vesszük észre, amikor a daganat már 
nehezen gyógyítható. Ezért a fertőzés 
korai stádiumának a kimutatása éle-
tet menthet. Ma már a legmodernebb, 
nagy érzékenységű PCR technikával 
kimutatható. Ezzel a PCR HPV mód-
szerrel kiszűrt betegek még időben ke-
zelhetők. A HPV egy igen gyakori vírus, 
amivel szinte mindenki megfertőződik 
élete során. A kórokozó család jó- és 
rosszindulatú daganatok kialakulá-
sáért is felelős lehet. A HPV-fertőzés a 
közhiedelemmel ellentétben nemcsak 
méhnyakrákot okoz, hanem számos 
további rákos megbetegedésért is fe-
lelős. Fertőzés esetén a nőknél a HPV 
méhnyakrákot, hüvelyrákot, sze-
méremtesti rákot, a férfiaknál 
péniszrákot, mindkét nemben 
végbélrákot és torok-garatrákot 
okozhat. A pácienseinek még 
akkor is lehet HPV-fertőzésük, 
ha már régóta tartó szexuális 
kapcsolatban állnak egyetlen part-
nerrel. A vírus észrevétlen maradhat 
a szervezetben, ezért olyan fontos a 
rendszeres méhnyakrák-szűrés PCR 
módszerrel.
Az időben felfedezett méhnyakrák jó 

eséllyel gyógyítható!
A korai stádiumú méhnyakrák ál-

talában nem mutat semmilyen jelet 
vagy tünetet, de az előrehaladott rá-

kos megbetegedés rendellenes hüvelyi 
vérzést, folyást okozhat, illetve a sze-
xuális együttlétek után is megjelenhet 
a vérzés. A szűrés azonosítani képes 
a magas kockázatú, azaz rosszindu-
latú daganat kialakulásáért felelős 
HPV-törzseket még mielőtt a méh-
nyakrák kialakulna. Ha a rákot korai 
stádiumban felismerik, a betegség jól 
kezelhető, illetve a rákot megelőző el-
változások kimutatásával felfedezhető 
a betegség. A méhnyakrák halálozási 
aránya meglehetősen magas, és a be-
tegség kialakulása bizonyítottan ösz-
szefüggésbe hozható a méhnyak kör-

nyéki HPV-fertőzéssel, fontos, hogy a 
szűrővizsgálat részét képezze a vírus 
- mint jelentős kockázati tényező - je-

lenlétének a kimutatása is. A hagyo-
mányos kenet alapú mikroszkópos 
vizsgálat a méhnyakrákos esetek akár 
30%-át nem fedezi fel időben, csak an-
nak előre haladottabb stádiumában. 
A méhnyakrák-megelőző, műtendő 
eseteknek pedig csaknem 50%-át véti 
el. Ezzel szemben a PCR ALAPÚ HPV 
tesztek még azelőtt azonosítják a 
vírusokat a szervezetben, hogy 
bármiféle elváltozást okoztak 
volna. Nemcsak a fertőzést, de a 
HPV vírus típusát is segít megálla-

pítani, ezzel akár életet is menthet. A 
teszt a legveszélyesebb HPV-típusok 
mellett a magas és alacsony rizikó 
faktorú típusok kimutatását is le-
hetővé teszi. A HPV kimutatáshoz 

a mintavételezést már otthona ké-
nyelmében is elvégezheti, nem szüksé-
ges nőgyógyászt felkeresnie.
A mintavétel gyors és biztonságos, 

a Qantascope Hungary Kft. laborató-
riumába megküldött minta eredmé-
nyét 7-10 napon belül emailen kézhez 
kapja. Pozitív minta esetén feltétlenül 
javasolt nőgyógyászhoz fordulni.

Szinte már mindenki hallott a HPV-ről, azaz a méhnyakrákot okozó 
humán papillomavírusról. A leggyakrabban a fiatal nőket megbe-
tegítő alattomos kórokozó PCR szűrése ezért életet menthet.
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Vegyük fel közösen a harcot a méhnyakrák ellen!
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Hogyan került kapcsolatba a Gödöllői 
Királyi Kastéllyal?
Véletlen folytán. Újságíró feleségemet 

hoztam a kastélyba, aki interjút készített 
Ujváry Tamás igazgatóval. Amíg ő dolgo-
zott, engem körbevezettek az épületben. 
A Barokk Színházban állva, rengeteg ötlet 

jutott az eszembe, hogy milyen színházi 
terveket lehetne megvalósítani. Szó szót 
követett, majd az igazgató úrral való be-
szélgetés alatt kiderült: egy hullámhosz-
szon vagyunk. Azóta a többi között három 
saját előadást készítettünk a kastély há-
rom történelmi korszakából.

Mi az idei év kulturális koncepci-
ója?
Sok program futott már a klasszi-

kus színház felé fordulás jegyében. 
Az egykori osztályomból álló társulat 
felkért a vezetésükre. Így valósítottuk 
meg már a tavalyi évben a Rómeó és 
Júliát, valamint a Négyszögletű kerek 
erdőt. Jó benyomást tettek, így idén 
velük folytatjuk, rájuk építünk a kas-
tély kulturális életét illetően. Teljesen 
egyedi a Rómeó és Júlia, hiszen egy 
sétáló színházat jelent, ahol a nézők 
mennek az egyik helyszínről a má-
sikra. Most próbáljuk a Gázláng című 
darabot, amelyet áprilisban muta-
tunk be. Ősszel lesz egy nagy dobá-
sunk a kastéllyal, de ez még egyelőre 
nem publikus.
Miben lesz ez más és jobb az ed-

digi évekhez képest?
Attól, amiket előadunk. Klasszikus 

műveket viszünk a színpadra kiváló 
képességű színészekkel. Hogy jobb 
lesz-e, azt majd a közönség eldönti.
A színházi darabokon túl van-e 

bármi, ami „gödöllőivé” vagy „kas-
télyossá” teszi az éves tematikát?

A Rómeó és Júliánál a helyszínből in-
dulunk ki, így a díszlet maga a kastély, a 
nézők a kastély egyik teréből a másikba 
sétálva láthatják Shakespeare klasszi-
kusát. Ez teljesen egyedivé teszi ezt az 
előadást, ezért más színházakban nem is 
lehet előadni, mert ide találtuk ki.  
Miért tartja jónak, hogy frissen vég-

zett színészek állhatnak a színpadra? 
Miért jó ez a színészeknek, a kastély-
nak és a közönségnek?
A közönségnek azért jó, mert az em-

berek szeretik a nívós előadásokat. Min-
denki szívesen nézi a motivált, pályakez-
dő, fiatal színészeket, akik már kiforrott 
egyéniségek, de még építik magukat és a 
kapcsolataikat. Óriási lehetőség ez a szá-
mukra, hogy pályafutásuk elején sokszor 
egy ilyen színpadra állhatnak, ilyen szín-
házban játszhatnak. Persze sok múlik a 
jól megválogatott darabon, a jó szerep-
kiosztáson. Ami pedig a színháznak jó, 
az a kastélynak is és mindez jó Gödöllő 
városának is.
Mik lehetnek a távlati célok Gödöllőn 

egy olyan híres színésznek, mint ön?
Csodálatos hely a kastély és azon belül 

is a barokk színház, talán nem elcsépelt 
az ékszerdoboz szót mondani rá. Olyan 
hangulata van, amiben jó színházat csi-
nálni. Rengeteget játszottam életemben 
és húsz évesen, kellő egocentrizmussal 
nyilván azt szerettem volna megmutat-
ni, hogy én vagyok a legjobb színész. 
Egy fiatal színészben ég a tűz, a vágy, 
hogy játszhasson. Az idő előrehaladtával 
persze ez csökken, ezért most a színpad 
másik oldalán találom meg ugyanezt 
az érzést, ami jól esik. Most inkább a 
rendezés terén tudom felébreszteni 
magamban a tüzet, ami visszahelyez a 
komfortzónámba. A legfőbb célom, hogy 
taníthassam az embereket a színházon 
keresztül. Azt szeretném, hogy az ember, 
aki beül az előadásra, több legyen este 
tíz órakor, mint előtte, hogy az emberek 
többek legyenek a színháztól. Különö-
sen igaz ez egy ilyen közegben. Vidéken 
jobb a közönség, szemben a fővárossal, 
ahol elvárják az emberek, hogy szórakoz-
tassák őket, és ahol a klasszikus színház 
manapság nem nagyon dívik. Itt, vidé-
ken jobban együtt élnek a nézők az előa-
dásokkal, nagyobb az igény a minőségi 
színházra. 

GDL

Dózsa Zoltán színész neve sokaknak ismerősen csenghet a színházi világ-
ból, hiszen tagja volt a Budapesti Kamaraszínháznak, játszott a Madách 
Színházban, a Soproni Petőfi Színházban, a Thália színházban és a József 
Attila színházban vendégként. A televízióban is számos régebbi (pl. An-
gyalbőrben, Família Kft., Kisváros, Jóban Rosszban) vagy jelenkori (pl. 
Oltári csajok, Drága örökösök, A mi kis falunk, Keresztanyu, Gólkirályság) 
sorozatban láthattuk. Ugyanakkor olyan komoly alkotásokban is szere-
pet kapott, mint a Sorstalanság vagy a Szabadság, szerelem, de megszá-
molhatatlan szinkronszerep is fűződik a nevéhez. A debreceni születésű 
színművész éppen 30 éve végzett a Színház- és Filmművészeti Egyetemen 
Szirtes Tamás osztályában, és nem kisebb feladatra vállalkozott, mint a 
Gödöllői Királyi Kastély idei színházi programjainak koordinálására.

Tanítani az embereket  
a színházon keresztül

Dózsa Zoltán
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Hasonlóan meg tudok döbbenni, ami-
kor azt látom, hogy mindjárt vége a már-
ciusnak, és mindjárt húsvét. Ilyenkor van 
az, amikor a lelkünknek is utol kell érnie az 
eseményeket. Persze ez utóbbit azért job-
ban érzékeljük a vasárnapi istentiszteletek 
vagy szentmisék alkalmával, de a konklú-
zió az, hogy rohan az idő. Ki ne ismerné 
ezt az érzést, főleg olyan a családban, ahol 
még a gyerekek szempillantás alatt kinőtt 
ruhái is emlékeztetik az ember lányát arra, 
hogy a homokóra gyorsan pereg...?

KÉSZÜLJÜNK RÁ LÉLEKBEN!

Nagycsaládos anyaként egy-egy újabb 
évszak beköszönte mindig új feladatok 
elé állít. A tavasz különösen termékeny a 
kihívások szempontjából is, ezért egy ideje 
listát készítek, hogy mi mindent szeretnék 
elvégezni bizonyos határidőkre. Nőként 
egyszerre egy időben több szerep-
ben is helyt kell állnunk, ennek való-
di súlyát is csak mi magunk érezzük, 
ezért megkönnyíthetjük a dolgunkat, 
ha kicsit tudatosabban tervezünk. Az 
első és legfontosabb, hogy próbáljunk 
meg ne teherként, hanem program-
lehetőségként tekinteni az előttünk 
álló feladatokra, még akkor is, ha tud-
juk, lesznek benne „nem szeretem” ré-
szek. Jó szezonkezdés egy barátnős 

kávézás, amikor megosztjuk egymással 
például a tavaszi nagytakarításról szerzett 
sok éves tapasztalatainkat: milyen eszkö-
zöket használunk, milyen sorrendben vé-
gezzük el a ház körüli teendőket. Hasznos 
az is, ha ilyenkor átgondolva a saját prog-
ramjainkat, megpróbálunk egy-egy mun-
kafázisra határidőket szabni magunknak, 
esetleg megállapodunk abban, hogy bizo-
nyos feladatokban segítünk egymásnak.

MEGUNTAM? KINŐTTÉK?

A gardróbsöprés is néha kellemes ér-
zéssel párosul, ha tudjuk, hogy a kiválo-
gatott darabokkal másnak örömet szerez-
hetünk. A gyerekruháknál ez különösen 
nagy segítség lehet. A szekrényeink átlát-
hatóbbak lesznek, fel tudjuk mérni a való-
di szükségleteinket, ha egyáltalán vannak. 
Emellett helyet készítünk a „nem volt szük-
ségem rá, de annyira tetszett” holmiknak 
is, bár utóbbit azért érdemes átgondolni, 
mert így újra megnyitjuk a selejtezésre 
váró kacatok listáját. Az igazsághoz hozzá-
tartozik, hogy a legkedvesebb darabjaim a 
szeretteim által rám hagyományozott cuc-
cok, így időszakonként inkább vállalom a 
mérlegelést.

A PALÁNTÁTÓL A NAPKÚRÁIG

Ha van kertünk, akkor a feladatok ott is 
sorban állnak, de a természet adta határ- 

idők jegyében a palántázással kezd-
hetjük. Ez minimum 10 fok állandó hő-
mérsékletet, és sok, de nem égető napot 
igényel. A gyermekeim a palántázások 
alkalmával mindig rácsodálkoztak arra a 
titokra, ahogy azok a pici, szinte megfog-
hatatlan magok egyszer csak leveleket 
ontó növényekké fejlődnek. A föld gyom-
mentesítését is megkezdhetjük és a dug-
hagymát, a fokhagymát, a petrezselymet, 
a sárgarépa-, retek- és salátamagokat is 

elszórhatjuk. Az egyéb ültetésekkel vár-
hatunk addig, amíg a föld jobban átme-
legszik, ilyenkor már a kerti munkákkal 
egybekötve bőrünk is kaphat egy kelle-
mes alapszínt, amitől valljuk be, a ked-
vünk is derűsebb lesz. A fák metszésére 
a legjobb, ha a család férfi tagjait kérjük 
meg, akik vigyék magukkal a kisebb gye-

rekeket „segítségnek”, mialatt mi 
beüzemeljük a kerti bográcsot vagy 
akár a húsvéti dekorációval foglala-
toskodunk! Közben ne feledkezzünk 
el a már említett naptárunkról sem, 
ideje lesz egy újabb trécselős napot 
kitűzni, ahol az élménybeszámolók-
kal egybekötött szezonális frissítőnk 
mellett kicsit újra kikapcsolódunk!

ZLB Dóri

Mint sok más otthonban, nálunk is lóg egy családi naptár a falon, 
ahol jelöljük a közelgő eseményeket. Persze néha így is sikerül pá-
nikba esni, ha napokig nem nézünk rá, és aznap vagy rossz esetben 
másnap nyilall belém, hogy elfelejtettem valakit felköszönteni, 
vagy épp van fél órám az egyik gyerek szülői értekezletére odaérni.

Tavaszi zsongás
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Mit jelent a Premontrei 900-100-30 év-
forduló?
Xanteni Szent Norbert a premontrei 

szerzetesrendet 1121-ben alapította. Mi, 
magyar premontreiek a 2021-es jubileum-
ra, a 900 év jelentősége miatt, hat évet ké-
szültünk. A világjárvány ellenére a legtöbb 
helyen sikerült megtartani a maga idejében 
vagy elhalasztva és újraszervezve az ünnepi 
megemlékezéseket. Helyi adottság Gödöl-
lőn, hogy a jászóvári premontreiek a múlt 
század trianoni tragédiája után, éppen 100 
évvel ezelőtt ezen a helyen telepedtek le. 
1923-ban kezdték meg az építkezést. A ’90-
es évek politikai rendszervál-
tása pedig meghozta a lehe-
tőséget a magyar szerzetesség 
legutóbbi újraindulásához: 
gödöllői iskolánk azóta immár 
túl van a 30. tanévén.
Másfél éves programsoro-

zatot hirdettek meg. Miről 
szól ez? Miért pont másfél 
évig tart és mihez kapcso-
lódnak a kezdő és záró dátu-
mok?
A 900-as jubileum tágabb 

készülete fontos teret adott 
az ünnepi eseményeknek, és 
maga az ünnepi év is kicsit túl-
nyúlt elölről és hátulról is a szi-
gorú naptári számokon. Most, 
a 2023. március 6-tól 2024. 
november 29-ig tartó bő 
másfél év is ezt célozza: sze-
retnénk időt hagyni minden 
megemlékezésre, szeretnénk 
alaposan felkészülni minden 
fontos ünnepi programunkra. Mivel célunk, 
hogy az egész iskolai közösség is részt ve-
hessen minél több rendezvényen, ezért egy 
teljes tanévet is magába foglal az ünnepi 
időszak. A jubileumi időszak kezdete és 
vége két jeles premontrei személyiséghez 
kapcsolódik. Fényi Ottó kormányzó perjel, 
a rend és a gimnázium 1990 utáni újraindí-
tója, 2002. március 6-án halt meg. Takács 
Menyhért (1900-tól jászóvári apát) a gödöl-

lői intézményrendszer alapítója, 1933. no-
vember 29-én halt meg. Ők ketten együtt 
végigélték a 20. századot, mindkettejüket 
Gödöllőn temették el.
Melyek lesznek a legsarkalatosabb 

pontjai a másfél évnek a beruházásokat, 
az iskolai belső tartalmat és a város felé 
kommunikált külső megjelenéseket ille-
tően?
Szeretnénk minél több olyan, rendhez és 

iskolához kötődő programot szervezni, me-
lyek egyfelől folytatják a 900 éves évforduló 
kapcsán szerzett jó tapasztalatainkat, más-
felől jelzik a rend gödöllői beágyazottságát 

a 100 évvel ezelőtti kezdeteket és a jelent 
illetően egyaránt. Az évekkel ezelőtt meg-
kezdett tervek az apátsági templom és az új 
tornacsarnokunk felépülésével kapcsolat-
ban erre az időszakra fognak beérni. Már a 
100 éves jubileum előzményeként a tavalyi 
évben felújítottuk és kibővítettük a fácánosi 
premontrei sírkertet, egyesítettük a városi 
temető premontrei parcellájával, valamint 
nagyszabású iskolai alumni találkozót szer-

veztünk közösségépítés szándékával. A 
továbbiakban szinte havonta lesznek az év-
fordulóhoz kapcsolódó programok. Sokféle 
megjelenést tervezünk a várossal karöltve, 
pl. szabadtéri vándorkiállításunk elhelyezé-
sét jól látható formában, eköré személyes 
találkozások szervezését, a rend városban 
való gyakoribb megjelenését kulturális és 
társadalmi együttléteken. Az időszak terve-
zett csúcseseményei a 2023. november végi 
„Premontreiek 100 éve Gödöllőn” c. konfe-
rencia, valamint a 2024-es év első felében 
megtekinthető rend- és iskolatörténeti kiál-
lítás a Gödöllői Királyi Kastélyban.
A kerek évfordulók mindig alkalmat 

jelentenek a megállásra, a visszaemlé-
kezésre és helyzetértékelésre. Hogy lát-
ják, milyen szerepet tölt be a Premontrei 
Rend Magyarországon és Gödöllőn?

Az elmúlt években volt alkal-
munk látni és láttatni a premont-
reiek sokszáz éves magyarországi 
történetét, kulturális és művelő-
déstörténeti jelentőségét: a ma-
gyarsággal összeforrt életet az 
egyház- és társadalomszervezés 
örömeiben, de osztozva az orszá-
got ért történeti tragédiákban is. 
Igyekeztünk azt is megmutatni, 
hogy jelenleg Magyarországon 
mivel foglalkoznak a premontrei-
ek: a szerzetesi közösségi élet, a 
lelkipásztorkodás, az oktatás-ne-
velés, a zsámbéki premontrei 
nővérek szociális és karitatív mű-
ködése szépen kidomborodik „A 
premontrei örökség” c. filmben, 
melynek gazdag tartalmára ér-
demes visszatekinteni a gödöllői 
évforduló kapcsán is. Hisszük, 
hogy nem véletlenül kerültek a 
premontreiek 100 évvel ezelőtt 
éppen Gödöllőre. Valljuk, hogy a 

város életéhez nemcsak középfokú oktatá-
si intézményeinkkel járultunk és járulunk 
hozzá, hanem egy egyetem is a premontrei-
eknek köszönheti ittlétét. Reméljük, hogy 
jelenleg a városban és környékén vállalt 
egyházi és oktatási szerepünk (óvodával 
is kibővülve) hosszútávon is hozzájárul a 
gyermekek, a fiatalok, a szülők és nagyszü-
lők, a legkülönfélébb korú emberek lelki és 
szellemi jólétéhez.                                              GDL

Hármas évfordulót ünnepel a Premontrei Rend. A jeles ünnepség-
sorozat kezdetén beszélgettünk erről és az ehhez kapcsolódó ese-
ményekről Balogh Péter Piusz gödöllői apáttal.

Hármas premontrei évforduló

Balogh Péter Piusz gödöllői apát | fotó: ODPictures
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„Teljes igyekezettel és megértéssel azon 
vagyok, hogy rendem a székesfővárosban 
állítson fel egy internátussal kapcsolatos kö-
zépiskolát [és templomot], ahol igazi kultu-
rális hivatást tölthet be.” Öt évvel a gödöllői 
alapítás előtt, 1918. augusztus 25-én írta ezt 
Takács F. Menyhért jászóvári prépost-pre-
látus, gr. Zichy János vallás- és közokta-
tásügyi miniszternek szóló levelében. 
Ahhoz, hogy megértsük, mi állhat a já-

szóvári premontreiek tervezett budapesti, 
majd a megvalósult gödöllői letelepedése 
mögött, vissza kell forgatnunk a történe-
lem kerekét. Az 1130-ban Váradhegyfokon 
(a mai Nagyváradon) alapított Jászóvári 
Premontrei Kanonokrend szerzeteseinek 
fő hivatása évszázadokon keresztül a lelki-
pásztorkodás volt. Tanítással a növendé-
kekkel kapcsolatban foglalkoztak. Ezt a ha-
gyományt szakították meg 
1778-ban, amikor Rozsnyón 
átvették a ferencesektől a 
gimnáziumi oktatást. De 
kilenc évvel később, a rend 
megszüntetésével, ezt az is-
kolát is elveszítették. 
A rendet jogaiba I. Fe-

renc király 1802. március 
12-ei diplomájával – töb-
bek között – azzal a felté-
tellel állította vissza, hogy a 
premontreiek a középfokú 
oktatásban is részt vállal-
nak. Az ehhez szükséges 
szerzetestanárok képzé-
sét a diploma a rendre 

bízta. A Jászóvári Premontrei Kanonok-
rend az elkövetkező 140 esztendőben az 
alábbi helyeken működtetett gimnáziu-
mot: Nagyvárad (1808–1923, 1940–1944), 
Rozsnyó (1810–1919, 1939–1945), Lőcse 
(1811–1851), Kassa (1811–1853, 1861–
1919, 1938–1945), Eperjes (1853–1861),  
Gödöllő (1923–1948), Budafok (1937–1948).
A rendi tanárképzés lehetőségét az 1883. 

évi XXX. törvénycikk megszüntette, egyúttal 
a jászóváriakat Budapesten új növendéki 
kollégium felállítására kényszerítette. Ez az 
új intézmény, a Paedagogium, 1894-ben 
nyílt meg, a mai VIII. kerületi Mária utcában 
fekvő lakóházban. A körülmények egyálta-
lán nem kedveztek a szerzetesnövendékek 
lelki nevelésére, ezért Takács F. Menyhért 
1901-ben megvette a szomszédos Zerge 
(Horánszky) utca 23. szám alatti bérházat, 

s ezt átalakítva a következő évben megnyíl-
hatott a Szent Norbertről Nevezett Hittudo-
mányi és Tanárképző Intézet, rövid nevén a 
Norbertinum.
Takács F. Menyhért saját maga is megta-

pasztalhatta a premontrei oktatás-nevelés 
hatékonyságát. A csizmadia apától szár-
mazó kisdiák a kassai premontrei főgimná-
ziumban alapozta meg tudását, felsőfokú 
tanulmányait a kolozsvári egyetemen vé-
gezte, majd ott is doktorált. 37 éves korában 
kassai szerzetestanár társai – titkos szava-
zással – egyhangúlag őt javasolták főgimná-
ziumuk igazgatójának. 39 évesen foglalta el 
a prépost-prelátusi és apáti széket. 
Takács F. Menyhért 1912-ben született, a 

premontrei oktatás-nevelés elveit összefog-
laló tézisei hatvan évig (2010-ig) szunnyad-
tak érintetlenül a pozsonyi Szlovák Nemzeti 
Levéltárban. Következő, igen szívhezszóló 
gondolata ma is aktuális: „»Bonum est diffu-
sivum sui.« [A jó önmaga kiáramlása; Aquinói 
Szent Tamás.] Ezt tanítja a keresztény böl-
cselet és ez minden paedagogiának a kez-
dete és fő elve. Szeretnünk kell tanítványa-
inkat mind egyformán és válogatás nélkül, 
legyenek erősek, vagy gyöngék, szegények, 
vagy gazdagok, egy vagy több talentummal 
megáldottak, és ez a szeretet kifogyhatatlan 
türelemben és szívjóságban nyilvánuljon 
mindenkor. A tanár, mint az egyház fölkent 
papja álljon mindenkor tanítványai előtt, s a 
maga ragyogó példáját állítsa föl az erkölcsi 
nevelés eszközéül. Az állandó nemes példa 
tiszteletet, szeretetet és hálás ragaszkodást 
vált ki a tanítványok szívéből…”
Mindezen elméleti alapból kiindulva Ta-

kács F. Menyhért 1913-ban Budapesten, 
a mai Ferencvárosban tervezett létesíte-

ni katolikus gyakorlógim-
náziumot, kollégiumot, 
templomot és rendházat 
(az építkezés és átadás az 
1914/15-ös tanévtől kezdve 
folyamatosan, 1921. szep-
tember 1-jéig tartott volna). 
Az előzetes terveket, gazda-
sági kalkulációkat, Kauser 
József építész készítette. A 
prépost-prelátus elképze-
léseit Bárczy István, Buda-
pest korabeli polgármestere, 
Jankovich Béla vallás- és 
közoktatásügyi miniszter és 
Csernoch János esztergomi 
érsek, bíboros-hercegprímás 

Idén ünnepeljük a jászóvári premontrei gödöllői intézményrend-
szer alapításának 100., illetve a gödöllői rendi gimnázium újrain-
dulásának 30. évfordulóját. Az évtizedek alatt Gödöllő polgárai és 
a szerzetesek közössége között sajátságos spirituális–kulturális–
gazdasági hálózat, kapcsolatrendszer alakult ki. Ezt szeretnénk 
tovább erősíteni a mostani és a következő számokban olvasható 
rendtörténeti cikkeinkkel, az ünnepi események beszámolóival és 
előzetes programajánlatainkkal.

A gödöllői premontrei gimnázium, 
kollégium és rendház létesítésének 

történelmi előzményei
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A gödöllői premontrei intézményrendszer  
látványterve. A templom nem épült fel.
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tását az első világháború felfüggesztette. 
1918 augusztusában Takács F. Menyhért 
elérkezettnek látta az időt a tervek frissíté-
séhez, a munkálatok elkezdéséhez; de a po-
litika megint közbeszólt. 
1918. október 28-án megalakult a füg-

getlen cseh állam, amelyhez két nappal 
később a Szlovák Nemzeti Tanács is csat-
lakozott. 1919. július 17-én erőszakkal 
államosították a jászóvári premontreiek 
kassai Balassa Zsuzsanna-féle 
konviktusát, augusztus 26-án 
rozsnyói, szeptember 11-én 
kassai főgimnáziumát. A rend-
tagok úgymond foglalkozás-
nélküliségére hivatkozva, a 
hatóságok magát a Jászóvári 
Premontrei Kanonokrendet is 
fel akarták számolni, de sze-
rencsére ez nem történt meg. 
Viszont 1920. október 5. és 1921. július 1-je 
között a prágai kormányzat a prépostság 
csehszlovákiai birtokain kényszergazdálko-
dást vezetett be. 
Ezt követően az első utalás újabb rendi 

gimnázium létesítésére egy 1922. március 
22-én keltezett levélben olvasható. Ebben 
az szerepel, hogy a jászóváriak dombrádi 
plébánia alapítására jelenleg nem gondol-
hatnak. Egyrészt a földkisajátítás akkori fo-
lyamata miatt, másrészt azért, mert egy új 
magyar gimnázium felállítása előtt állnak. 
Az 1922. április 19-ei rendnagyi gyűlés 

jegyzőkönyvéből kiderül: „A kultuszminisz-
ter átiratot intézett Őméltóságához, hogy 
tanintézetet állítson fel, és pedig lehetőleg 
a fővárosban. […] Őméltósága a miniszter-
nek adott válaszában kijelenti, hogy szíves 
készséggel vállalkozik egy gimnázium meg-
nyitására, azonban épület nem áll rendelke-
zésére. Nevezze meg tehát a kerületet és a 
kincstári épületet, ahol a gimnázium meg-
nyílhatnék…” 
1922. június 3-ai levelében a prépost-pre-

látus arról értesítette jószágkormányzóját: 
tekintettel arra, hogy a közeljövőben aktu-
álissá válik a rend budapesti gimnáziumá-
nak építése, s így szükséges, hogy valamely 
budapesti pénzintézetnél legyen elhelyezve 
tartalék tőkéjük nagyobb része, kéri, hogy a 
rendelkezésére bízott magyarországi folyó-
számlák javukra álló összegének 70%-át a 
Leszámítoló és Pénzváltó Bank budapesti 
főintézeténél helyezze el folyószámlára. 
A Földbirtokrendező Bírósághoz intézett, 

1922. szeptember 29-ei keltezésű átirat sze-
rint pedig „tárgyalások folytak arról, hogy 
a rend Csonkamagyarország területén egy 
gimnáziumot átvegyen.”
Kertész K. Róbert, miniszteri tanácsos, a 

Vallás- és Közoktatásügyi Minisztérium au-
gusztus végéig építészeti, majd művészeti 
ügykörével foglalkozó osztályának vezetője 
(a gödöllői premontrei épületegyüttes egyik 
tervezője), 1922. november 12-én a követ-
kezőket írta Takács F. Menyhértnek: „A szó-

ban forgó ügyben, melyben Méltóságoddal 
helyszíni szemlén együtt lehetni szerencsés 
voltam, illetékes helyen a távolabb eső hely 
nyert elfogadást…” 
Gödöllő neve, mint építési helyszín, elő-

ször az 1923. március hó 27-én megtartott 
rendnagyi gyűlés jegyzőkönyvében sze-
repel: „A Gödöllőn építendő gimnázium, 
rendház, templom és konviktus dolgában 
Őméltósága tárgyalt az illetékes tényezők-
kel: a kultuszminiszterrel, annak tanácso-
saival, a pénzintézeti központtal és az Álta-
lános Hitelbank vezérigazgatójával. Ezekkel 
letárgyalta Őméltósága az építendő épület 
theoretikus alapelveit. […] A templom a kas-
sai rendi templom mintájára fog felépülni. 
[…] A gimnázium […] 1924 szeptemberében 
megnyílnék két osztállyal. […] Minden esz-
tendőben két új osztály nyílna meg. […] A 
második esztendőben épülne föl a rendház, 
a harmadikban a konviktus és a negyedik 
esztendőben a templom…”
A rendi káptalan 1923. július 5-ei határo-

zata alapján Takács F. Menyhért július 14-én 
kötelezvényt írt alá (ezt Klebelsberg Kunó 
vallás- és közoktatásügyi miniszter július 
18-án hagyta jóvá) 105 300 q és 76 kg „ti-
szavidéki búza értékű kölcsön” felvételéről, a 
budapesti Magyar Pénzügyi Szindikátustól. 
Ebben a rend kötelezte magát arra, hogy 
„jelen kölcsön kijáró ellenértékét kizárólag a 
Gödöllőn létesítendő gimnázium, internátus, 
rendház és gazdasági épületek építésével és 
felszerelésével kapcsolatos kiadások fedezé-
sére használja fel.”

Július 16-án Takács F. Menyhért szerző-
dést kötött Berey Lajos építőmesterrel, a 
gimnázium kivitelezésére. Szeptember 25-
én megtörtént az ünnepélyes alapkőletétel. 
1923 eleddig ismeretlen napján Takács F. 
Menyhért Kovács I. Lajost nevezte ki a gö-
döllői építkezés irányítójává és felügyelőjé-
vé. 1924. szeptember 24-én, két-két első és 
második évfolyammal, megkezdődött a ta-
nítás a reálgimnáziumban. Első tanári kara 
két világi, valamint négy-négy Kassáról és 

Nagyváradról (az itteni rendi 
gimnáziumot 1923-ban zár-
ták be a román hatóságok), 
illetve három Jászóvárról 
kiutasított, vagy egyéb okból 
eljönni kényszerült szerze-
testanárból állt.
Végül ki kell térnünk a 

gödöllői premontrei intéz-
ményrendszer alapításának 

egy kevéssé ismert mellékszálára is. A pre-
montreiek gödöllői helyszínű letelepítésé-
nek oka, feltehetően, az építési telekül szol-
gáló Fácános nevű, egykori koronauradalmi 
terület állami és szabad felhasználású státu-
sa lehetett. 
Az 1924/25. évi állami költségvetésről 

szóló törvényjavaslatban feltüntették az in-
tézménynek szánt telket. Eszerint ez 85,2 kh 
erdő és 5 kh mezőgazdasági terület, össze-
sen 90,2 ha, amelyet a következő kitétellel 
kapott volna meg a rend: az „erdő termékei 
továbbra is az államkincstárt illetik, s a rend 
az ingatlant [az erdő- és földterületet] bérbe 
nem adhatja, meg nem terhelheti s azt csak 
iskola és internátus céljaira használhatja.” 
Ennek megváltoztatására nyújtott be mó-
dosító indítványt 1925. március 17-én, a 
Nemzetgyűlés 392. ülésén Strausz István 
(rozsnyói premontrei öregdiák), Kállay Ti-
bor (kassai premontrei öregdiák), illetve 
szólalt fel az akkori pénzügyminiszter Bud 
János (nagyváradi premontrei öregdiák). 
Sikerükről az 1925. évi IX. tc. 8. §. 4) be-

kezdése tanúskodik: „A gödöllői 1. sz. telek-
könyvi betétben a szent korona tulajdonául 
bejegyzett ingatlannak Fácános nevezetű 
területéből 87,96 kat. hold a magyar királyi 
koronajavak állományából töröltetik és egy-
idejűleg – mindennemű illetéktől és díjaktól 
mentesen – a Jászóvári Premontrei Kano-
nokrend örök tulajdonába adatik át oly cél-
ból, hogy ott a rend iskolát, internátust, 
rendházat és templomot építsen.” 

Kara Anna
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Megnyílt a  
jubileumi időszak
A Gödöllői Premontrei Apátság és a gö-

döllői Premontrei Iskolaközpont jubileumi 
időszakot hirdetett a premontreiek gödöllői 
letelepedésének és iskolaalapításának 100., 
valamint a gimnázium újraindulásának 30. 
évfordulója alkalmából. A jubileumi időszak 
2023. március 6-án, Fényi J. Ottó nyugal-
mazott kormányzó perjel halálának 21. év-
fordulóján indult, és 2024. november 29-én, 
Takács F. Menyhért apát, prépost-prelátus 
halálának 91. évfordulóján zárul.
Március 6-án szentmisével kezdődött a 

nap. Az ezt követő két, azonos programú 
ünnepségen délelőtt a Premontrei Iskola-
központ diákjai, tanárai és meghívott ven-
dégek vettek részt, délután pedig öregdiá-
kok, szülők, egyházközségi tagok és szintén 
meghívott vendégek voltak jelen.
Balogh P. Piusz apát és Takácsné Elek 

Borbála igazgató asszony mindkét alkalom-
mal elmondta ünnepi beszédét. Rajtuk kívül 
dél-előtt Dr. Gyuricza Csaba, az iskolaköz-
pont szomszédságában lévő, a premontrei 
intézményrendszer egykori épületében 
működő Magyar Agrár- és Élettudományi 
Egyetem rektora, délután pedig Dr. Tarnai 
Richárd, Pest vármegyei főispán köszöntöt-
te az egybegyűlteket.
A rendezvény része volt egy kerekasztal-be-

szélgetés, amelynek keretében öregdiákok 
(Koncz Krisztián [2000-ben érettségizett], 
Dr. Németh Máté [2007-ben], Kája Sándor 
[2001-ben]) meséltek diákélményeikről és 
arról, hogy mit adott számukra a „Premi”, 
milyen indíttatások érték őket itt és milyen 
útravalót kaptak az élethez. A beszélgetést 
Lencsés Barna, iskolánk tanára vezette.
Az ünnepségeket gimnáziumunk zeneta-

nárainak, Gesztesi-Tóth Lászlónak és Var-
ga Lászlónak orgonajátéka zárta. Végül rö-
vidfilmeket tekinthettek meg a résztvevők.
Ez a nap csak a kezdete volt annak a bő 

másfél éves jubileumi időszaknak, amely-
ben számos rendezvényt tervezünk; ezek 
részletesebben lejjebb olvashatók. Az ese-
ményekről képes beszámolót közlünk az 
apátság és a gimnázium honlapján, face-
book- és instagramoldalán, illetve ezeken a 
felületeken fogjuk közzétenni a következő 
események meghívóit, felhívásait. Honlap-
jaink: premontrei.hu, premontreiek100.hu, 
iskola.premontrei.hu. Facebook-elérhetősé-

geink: facebook.com/godolloipremont-
reiapatsag, facebook.com/virtutevinces.

Szakmány Csaba

A jubileumi 
időszak tervezett 
főbb eseményei
2023. április 21.: hét, eddig Pannon-

halmán nyugvó jászóvári premontrei 
szerzetes (Bárczy G. Valér, Bertram I. 
Brunó, Ernyi J. Gilbert, Keserű I. Szilárd, 
Kocsis J. Julián, Labancz I. György, Mécs 
J. László) újratemetése a megújított és ki-
bővített fácánosi rendi sírkertben. Ehhez 
kapcsolódóan Mécs László-kiállítás nyílik a 
Premontrei Auditórium galériáján.
2023. április 29.: premontrei bál, szülők, 

öregdiákok, egyházközségi tagok részvéte-
lével.
2023. május 5.: ballagás, valamint a meg-

újított trianoni emlékmű újraszentelése és 
-avatása a kibővített iskolakertben.
2023. június 6.: rendi és iskolai Szent  

Norbert-nap.
2023. június 10.: öregdiák Szent  

Norbert-nap.

2023. november: az új apátsági templom 
felszentelése.
2023. november 28–29.: a „Premontreiek 

100 éve Gödöllőn” című ünnepi konferencia 
neves előadókkal, a Gödöllői Királyi Kastély-
ban.
2024. február–június: a Gödöllői Városi 

Múzeummal közös rendezésű rend- és isko-
latörténeti időszaki kiállítás a Gödöllői Kirá-
lyi Kastélyban.

Szakmány Csaba

Rejtvény
Feladványunkban az első, 1924. évfolyam I/a és 

II/a osztályába járt nyolc, saját jogon híressé vált, 
vagy híres (déd)apától származó gödöllői premont-
rei diák, illetve híres édesapjuk/dédapjuk nevét kell 
kitalálni, és a szerkesztőség címére beküldeni. Se-
gítségül QR-kódban közöljük az I/a osztály 1932. évi 
érettségi tablóképét [a kód a honlapon lévő oldalra 
mutat, ahol a 12. bejegyzést kell megkeresni). 
1–2. Édesapja alkotása a Szent Imre- és a Boldog Herman József-szobor (apa és fia 

neve). 
3–4. Édesapja vezette a gödöllői építkezést (apa és fia neve).
5–6. A gödöllői fácánosi premontrei sírkertben nyugvó, jászóvári premontrei Károly Gy. 

Hugó a dédapa drámájának két sorát („Könyörgök, hogy kevesb ember legyen, / S több 
fóka…”) alakította át a közismert szólássá: „Sok az eszkimó, és kevés a fóka.” Déduno-
kája többszörös úszóbajnok, nyolc évig szovjet kényszermunkatábor fogja (a dédapa és 
dédunokája neve).
7. A Nyugat harmadik nemzedékének tagja, Rónay László irodalomtörténész édesapja 

(egy név).
8. Török diplomata és magyar színésznő gyerekeként született, később költő, író, híres 

filmrendező lett (egy név).
A megfejtéseket a pelikan@gdl.hu e-mailre vagy a 2100 Gödöllő, Városmajor u. 30. pos-

tai címre várjuk 2023. május 31-ig név, postacím, telefonszám és/vagy e-mail cím meg-
adásával. A helyes megfejtők között értékes ajándékokat sorsolunk ki. 

Takács F. Menyhért prépost-prelátus portréja
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Egy pap- és hívő-hiánnyal küzdő 
országban mi indította el, hogy a 
rendszerváltás környékén a papi hi-
vatást válassza?
Bízom benne, hogy nem én válasz-

tottam, hanem ahogy Jézus mond-
ja: „Én választottalak ki titeket” (Jn 
15,16). Ezt így is élem meg a mai napig. 
A körülményektől függetlenül mindig 
azt tapasztaltam meg, hogy a jó Isten 
hív és terve van velem. Ugyan sok min-
den történt az elmúlt három évtized-
ben, de az igazi élmény ebben pont az, 
hogy az Isten ma is számít rám.
Tavaly volt az ezüstmiséje, az egy-

kori fiatal gödöllői káplánból ma 
Hatvan városának plébánosa. Milyen 
fontos mérföldkövei voltak az elmúlt 
negyed évszázadnak?
Már a papképzés hat éve egy ki-

törölhetetlen élmény volt számom-
ra. Hihetetlen távlatok nyíltak meg, 
amely végén fontos mérföldkő volt 
a papszentelés, amikor a meghívást 
válaszként megfogalmaztam, amit az 

egyházon keresztül Krisztus elfoga-
dott. Az áthelyezéseket is ide sorolom, 
főleg a kápláni időszakokat, mivel egy 
önfeledt papi életet kaptam jó vezetők 
melletti tanulási lehetőségekkel. De az 
első önálló helyszínt is így éltem meg, 
ahol már nincs valakinek a szárnya ol-
talomként felettem, így a felelősség és 
a gazda szerep is rám hárult.
Gödöllőn épp az ezredfordulón 

szolgált, hogyan gondol vissza az itt 
töltött két évre?
Nagy hála van a szívemben a Gödöl-

lőn töltött kétéves kápláni állomásért 
(1999-2001-ig, a szerk.). Sokat tanul-
tam Péter atyától egy pezsgő, fiatalok-
kal és családokkal teli nagy létszámú 
közösségben, amit a későbbi szolgá-
lati helyeimen kamatoztathattam. A 
plébános óriási munkabírással rendel-
kezett, elég volt a naptárjára nézni, így 
a meghatározott feladat megosztás 
mellett azért komoly kápláni szabad-
ságot kaptam. Tény, hogy heti több 
mint 20 órában tanítottam hittant a 

Líceumban, de akkor ezt is egy szép 
kihívásnak éltem meg. A cserkészekkel 
való közös munka is nagyon inspiráló-
an hatott rám, de az összes kis- és na-
gyobb közösség, melyekből a gödöllői 
egyházközség egy egészet alkotott, az 
a miliő, aminek a részese lehettem, 
sokat adott számomra. De persze az 
ezredforduló káplánjának lenni is ki-
váltság Gödöllőn.
Fiatal kora ellenére sok helyen 

szolgált, Pásztó és Dunakeszi voltak 
hosszabb állomásai, illetve talán a 
hatvani is az lesz. Volt ideje és lehe-
tősége ezeken a településeken meg-
valósítania azt a célt, amire az Isten 
szolgálatra hívta?
Mindig elsődleges volt, hogy ne az 

számítson, amit én akarok, hanem az, 
amit a jó Isten lehetőségként kínál. 
Az érsekvadkerti és gödöllői állomás-
helyeken már voltak egyházi oktatá-
si intézmények, ezek tudatosították 
bennem, hogy e nélkül az egyház hosz-
szabb távon nem tud embereket meg-
szólítani. Egy óvoda a szülőn keresztül 
a gyermeket, egy iskola pedig a gyer-
meken keresztül a szülőt teszi elérhe-
tővé. Pásztón a fiatal házas szülők igé-
nyeire támaszkodva sikerült katolikus 
óvodát szervezni, rá egy évre általános 
iskola nőtt ki belőle egy hallatlan ösz-
szefogás eredményeképpen, ahol a vá-
rosvezetés és egyház ugyanazon érté-
kek mentén dolgozott: remek példája 
ez az állam és az egyház gyümölcsöző 
együttműködésének. A helyi fiatalok-
kal létrehoztuk a zagyva-menti ifjúsági 
régiót, ami addig nem volt az egyház-
megye ezen szegletében. Dunakeszin 
elődömnek hála a katolikus óvoda 
már adottság volt, azonban püspök 
atya úgy küldött oda, hogy szervezzük 
meg az iskolát. A munkába azonnal 
belevágtunk, mégis az iskola létrejötte 
mellett a legnagyobb örömöm az lett, 
hogy ezzel egyidejűleg egy papi hiva-
tás is született. Ugyanis az intézmény 
vezetésére felkért személy, a döntése 

Plébániavezetés, óvoda- és iskolaépítés, számos templom és ká-
polna felújítása fűződik papi szolgálati helyeihez. Mindezek mellett 
aktívan sportolt, Verőcén még kézilabda szakosztályt is alapított, 
Pásztón egy évtizede pedig még igazolt játékos volt. Az egykori fi-
atal gödöllői káplánról, Kecskés Attiláról ki gondolná, hogy már 
negyed évszázada áll az Isten szolgálatára készen, jelenleg éppen 
Hatvanban, ahol örömmel fogadott minket.

„Az ezredforduló káplánjának 
lenni kiváltság Gödöllőn”

H
IT
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ET

Kecskés Attila
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során tisztázta le magában, hogy őt a 
jó Isten papi szolgálatra hívja. Ezen a 
nyáron szenteli majd őt pappá püspök 
atya.
Van ideje a mai kor papjának és egy 

kisváros plébánosának a kikapcsoló-
dásra? 
A második olyan helyen vagyok, 

ahol egy fedél alatt élek a Gazdám-
mal: templom és plébánia egybe épült. 
Ráadásul Hatvanban ez az egykori 
Ferences rezidencia, ahol abban az 
oratóriumban imádkozhatom, ahol 
a boldoggá avatásukra váró feren-
ces szerzetesek közül kettő is élt és 
több órát csendben töltött az Istennel 
(Lukács Pelbárt és Kriszten Rafael - a 
szerk.), majd innen kerültek börtönbe 
vagy kényszermunkára, és szenvedtek 
vértanúhalált a diktatúra idején. Én 
sem tudom, hogy mi vár rám, így azzal 
a tudattal élek, hogy legalább a jó Is-
ten iránt való hűségem minden emberi 
gyarlóságom ellenére megmaradjon, 
és sose bántsam meg. Ez a legfonto-
sabb, a Vele töltött sok idő. Az orató-
riumban kezdem reggel, ha le-
het, akkor napközben többször 
is betérek, majd itt is zárom le a 
napjaimat. Jó idő esetén szere-
tek a szabadban kikapcsolódni, 
főleg kerékpározni, de kirán-
dulok is, főleg a közeli mátrai 
hegyekbe „szaladok” fel, amint 
van egy kis időm. De alakult egy 
helyi ferences túrázó csoport is, 
akik havonta szerveznek kirán-
dulásokat, hozzájuk is csatla-
kozom időnként. A mozgáson 
kívül fontos még számomra, 
hogy felkeressem a közelben 
élő évfolyamtársaimat, mert az 
elmúlt negyed évszázad ráéb-
resztett arra, hogy szükségünk 
van egymásra. Tavaly a 25 éves 
jubileumot éppen az Egyesült 
Államokban töltöttük, mivel 
egyik társunk, Balogh Laci atya 
kint van egy misszióban, aki 
nélkül nem lett volna teljes az 
ünnepünk.
Pár nap múlva virágvasár-

nap és kezdődik a nagyhét. 
Milyen üzenettel bír a mai kor 
társadalmának Krisztus ke-
reszthalála és feltámadása?

Szent Pál szavai jutnak eszembe: 
„Mindent szabad nekem, de nem min-
den válik a javamra”. A mai ember min-
dent ki akar használni és élvezni, aminek 
csak az elmúlt évet látva az a következ-
ménye, hogy mivel mindent szabad, 
ezért szabad fegyvert ragadnom, ezért 
szabad gyűlölködnöm. Krisztus nyo-
mán a kettő között nem látok túl nagy 
különbséget. Egy nagyon komoly ke-
resztutat járunk közösen, amit az elmúlt 
években fiatal, felnőtt és idős egyaránt 
koncentráltan megélhet és megtapasz-
talhat. Szabadságunk, lehetőségeinek 
számos korlátjával találkoztunk, figyel-
meztetést is kaptunk az Istentől. Ha 
ezeket a szeretetteljes vagy épp dur-
vább üzeneteket észrevesszük, akkor 
tanulhatunk belőlük. Fontos, hogy 
miközben a „mindent szabad nekem” 
szabadságáról beszélünk, ott legyen az 
az igazság is a szívünkben, hogy nem 
minden válik a javunkra, így csak olyan 
célokat lehet kitűzni magunk elé, amik 
a legkisebb mértékben sem sértik a sze-
retetet. A feltámadás ennek a fájdalmas 

tapasztalatnak egyfajta logikátlan meg-
koronázása, hiszen valakit a keresztút-
ra kényszerítenek, majd megölnek, de 
végül mégis élet lesz a következménye. 
Krisztus feltámadása ezt üzeni a mai kor 
emberének: ne ejtsek sebet a szerete-
ten, a szeretet parancsával korlátozzam 
a „mindent”, itt húzzam meg a határt. 
Ekkor érthetem meg igazán, hogy mit is 
jelent valójában a szabadság, az ember 
szabad akarata.
Egy hónap múlva hazánkba látogat 

Ferenc pápa, két éven belül másodszor, 
ami ritkán adatik meg egy ország szá-
mára. Mit jelent ez Önnek és mire buzdí-
taná a hívőket, elsősorban a fiatalokat 
egy ilyen történelmi időszakban?
A pápáról Péter apostol szolgálata, 

mint intézmény jut eszembe. Egy he-
lyen Jézus ezt mondja Péternek: „Si-
mon, Simon, a sátán kikért titeket, hogy 
megrostáljon benneteket, mint a búzát. 
De imádkoztam érted, nehogy megfo-
gyatkozz a hitedben. Amikor megtérsz, 
te erősíted majd meg testvéreidet.” 
Szent II. János Pál pápa, amikor meg-

érkezett egy országba, a reptéri 
beszédében ezt legtöbbször el-
mondta. Ez történik valójában, 
amikor Magyarországra érkezik 
Péter utódja. Ezért arra buzdíta- 
nék mindenkit, hogy a lehetővé 
váló alkalmak egyikén vegyen 
részt, mert ugyan a médiumo-
kon keresztül is bekapcsolódha-
tunk majd az eseményekbe, a 
jelenlét mégis egy olyan emocio-
nális élmény, amit nem érdemes 
megspórolni. A hitben fivérünk 
most jön megerősíteni minket a 
hitünkben. Visszautalva az első 
kérdésre adott válaszomra, ha 
Istennek terve van velem, szá-
mít rám, akkor ez nekem szól, 
nem csak neked vagy helyettem 
másnak, hanem személyesen 
nekem. Ha az országunk népé-
vel is terve van Istennek, amit a 
Szentatya szimpátiája is vissza-
tükröz, akkor ez minket arra kö-
telez, hogy Krisztus földi helytar-
tójának a hangjára és üzenetére 
odafigyeljünk: általa Isten fejezi 
ki szeretetét Magyarország, a 
magyar emberek iránt.
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Hogyan emlékszik vissza kislány 
fejjel az 1993-as nyitásra?
A rendszerváltás előtt három nagy 

állami könyves cég létezett. Az egyik 
volt a Téka, amelynek 
még nem volt boltja a 
városban. Egy ilyen nyitá-
sára volt lehetőség 1986-
ban, amelyre anyukám 
rögtön igent mondott, 
s másnap otthagyta az 
energetikus állását. Köz-
vetlenül a szocializmus 
összeomlása után, a pri-
vatizáció korszakában 
megvásároltuk az üzletet, 
ez lett 1993-ban a Fáma 
könyvesbolt. Emlékszem, 
nagy volt a káosz, renge-
teg munka és izgatottság 
jellemezte az időszakot, 
alig láttuk a szüleinket. 
A munka mennyiségét 
mutatja, hogy végül nem 
bizonyult elegendőnek 
apukám részéről sem a 
programozói munkája 
mellett pusztán a besegí-
tés, részéről is teljes em-
bert kívánt az ügy.
A rendszerváltáskor a szüleit is el-

kapta a vállalkozói hév vagy tudato-
san készültek erre az életformára?
Mint akkoriban sok embert, őket is 

erősen megérintette a vállalkozói lét 
szele. Ezt mutatja, hogy akkoriban há-
rom üzletet vettünk Vácon is.
Mennyire volt nehéz akkoriban 

vállalkozni?
Úgy érzem, nem volt nehéz, inkább 

bátorság kellett hozzá. Kis pénzből 
nagy dolgokat lehetett alkotni. Mi nem 
álmodtunk nagyot, mert a szívügyünk 
lett a Fáma.

Hány könyvesbolt volt akkoriban a 
városban?
Rajtunk kívül még egy: a Művelt 

Nép, amely később Dimensio néven 

üzemelt. Náluk erősebb volt a hang-
lemez, illetve zenei vonal, így jól elfér-
tünk egymás mellett.
Azóta viszont nyílt pár hasonló üz-

let. Minek köszönhető az önök sike-
re és a vásárlók hűsége?
Talán a szakértelmünknek. Rengete-

get olvasunk ahhoz, hogy ajánlani tud-
junk a vásárlóknak. Borzasztó jó érzés, 
amikor a kezükbe adjuk a megfelelő 
könyvet, amire vágynak. Sokszor kér-
nek segítséget ajándék kiválasztásá-
hoz, vagy saját részre, de bejönnek 
elképzelés nélkül és akkor is könyvvel 
a kezükben boldogan távoznak.

Három évtized nem kevés idő. Mit 
adott ezalatt a Fáma az itt élőknek?
Mindenekelőtt rengeteg könyvet, 

amely milliós darabszámot jelent. De 
ennél is fontosabb, hogy 
bizalmat és a nyugalom 
szigetét. Az emberek bíz-
nak bennünk. Ide nem du-
hajkodni jár senki, ugyan-
akkor megértő fülekre 
találnak. Nagyon sokan 
meg is nyílnak, amely visz-
szaigazolja a hozzánk való 
közeledésüket. Ha most 
lennék karrierválasztás 
előtt, pszichológusnak 
tanulnék, habár a gyer-
mekeim szerint nekem 
ehhez már el sem kellene 
végeznem az öt évet. Min-
denesetre jóleső érzés az 
emberek megnyíló lelke, 
amivel soha nem élünk 
vissza.
Most fordítsuk meg a 

kérdést! Mit adott önök-
nek a város?
Stabilitást. Azt, hogy mi 

is bízunk és bízhatunk a 
vevőinkben. Mi pedig cserébe mindig 
reggel 8 órától este 6-ig itt vagyunk. 
Nincs szünet, nincs bezárás, folyama-
tosan a rendelkezésükre állunk.
Mennyire divat ma olvasni?
Erre kiváló statisztikák állnak ren-

delkezésre. A vásárlóink 80 százaléka 
nők és diáklányok. Nem veszett ügy a 
könyvolvasás. Sokan csak beleszagol-
nak a levegőbe, s szinte tudják is, hogy 
merre induljanak a boltban. Ugyan-
akkor erős táborunk a nyugdíjas kor-
osztály és a gyermekükkel otthon lévő 
anyukák. Alapvetően azért olvasnak, 
mert kikapcsolja őket.

Ha van egy hely, ahol az ember a város legnyüzsgőbb részén is megszűnik létezni és ha csak pár percre 
is, de lelassul körülötte az idő, akkor az a főtéren lévő egyik 30 éves vállalkozás. A friss könyv illatának 
különleges élménye már az ajtóban érződik, amelynek túloldalán Mravik Henriett, a családi vállalkozás 
legfiatalabb tagja mosolyogva várja a vásárlókat. Vallja, egy alvó városban nem minden egyszerű, amit 
talán hűen szimbolizál József Attila Altatójából ismert, a bolt előtt található „kis Balázs” szobor is, mégis 
a három évtized varázsa és az olvasók hűsége sok mindenért kárpótolja riportalanyunkat és szüleit.
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Gödöllői szívügy Gödöllő szívében

Mravik Henriett
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Hogyan tudják felvenni a versenyt 
az internettel, a digitalizációval és a 
hangoskönyvekkel?
Nagyon megváltozott a tematikai 

összetétel. Nyomtatott szakkönyvek-
kel már nem is foglalkozunk, ezekhez 
hozzá jutnak az interneten digitális, 
vagy könyv formájában. Csak a po-
puláris irodalom tudott a felszínen 
maradni, azon belül is a szórakoztató 
irodalom, ami a legsikeresebb. A han-
goskönyv viszont nem jelent konku-
renciát, mert nem igazán tudott teret 
nyerni.
Képzeljük magunkat a „Vissza a jö-

vőbe!” című filmbe. 1993-at írunk és 
a szülei helyében van. Mi történne?
Akkor is lenne Fáma, ebben egé-

szen biztos vagyok. Talán nagyobbat 
álmodhattam és több szeletet vághat-
tam volna a tortából, de nem ez volt a 
cél. Inkább ez a kicsi, családias légkör 
volt az, ami a személyiségünkhöz il-
lett.
Gondolták volna a kezdetekkor, 

hogy több mint egy emberöltőnyi idő 
után is az üzlet eredeti nevén, válto-
zatlan tulajdonosokkal és profillal 
beszélgetnek majd a Fámáról?
Igen, hiszen szeretettel csináljuk. 

Szüleim ugyan már nyugdíjasok, de ők 
is szeretettel teszik a dolgukat.
Mi lesz egy újabb emberöltőnyi idő 

múlva?
Ha a szüleim egyszer abbahagyják, 

az egy új helyzetet teremt majd, de 
ezen még korai gondolkodni.
Kezdetben a Szent János utcában 

volt az üzlet, amely később átköltö-
zött a Szabadság térre. Hogyan ha-
tott az üzletre a főtér átépítése?
Két tényezővel küzdöttünk akkori-

ban. 2008 októberében jött a válság, 
amely hirtelen és azonnal nyomot ha-

gyott, az embereknek 
elfogyott a pénze. Év 
végén, decemberben 
pedig átadták a fő-
teret, ami a parkolás 
lehetőségét szüntet-
te meg. Sajnos nem 
sok olyan üzlet van 
a téren, amiért érde-
mes letenni az autót. 
A jelenlegi főtérnek 
ebben a formájában 

pedig nincs vásárlói vonzereje.
Milyen ma vállalkozónak lenni Gö-

döllőn? Mennyire kedvező ehhez a 
helyi gazdasági környezet?
Megváltozott Gödöllőn a vállalkozói 

kedv, nagy a fluktuáció. Alvó város, és 
túlzottan közel van Budapest. A nagy 
többség autóval közlekedik, így egy je-
lentős és komoly vásárlóerő a főváros-
ba megy. Gödöllőn nincs nagy pers- 
pektíva vállalkozói oldalról.
Pár éve egy kedves négylábú is fa-

rok csóválva várja az üzletbe térőket 
bízva egy kis simogatásban. Ez is tu-
datos dolog?

Amióta Clio az életünk része, szíve-
sen jön velünk mindenhova, így gyak-
ran elkísér dolgozni is. Ez egyben azt 
is mutatja, hogy az üzletben szívesen 
látunk házi kedvenceket, bejöhetnek a 
gazdáikkal az üzletbe. 
Azért ennél persze jóval fontosabb 

a tény, hogy mindenkit szeretettel lá-
tunk. A gyerekek számára elérhető 
kis könyves pult van a könyvek néze-
getésére. A gyermekirodalom terén 
folyamatos a bővülés, igényes és szép 
kínálata van a könyvpiacnak a gyere-
kek számára. Igyekszünk a keresletnek 
megfelelően kialakítani a készletet, 
ezért ennek összetétele folyamatosan 
változik. Egyre több fiatal olvas ango-
lul, ezért kifejezetten bőséges az angol 
irodalmi választékunk is, illetve egyedi 
megrendelésekre is van lehetőség.
Rendkívül nagy energiát fordítunk 

arra, hogy a gyerekek és a fiatalok 
megszeressék az olvasást, mert a ma 
olvasó gyerek később olvasó, kritikus, 
gondolkodó felnőtté válik. Olvasóink 
ismeretében a jövőképem bíztató.

GDL 
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A fősorokban Jézus szavait idézzük a Gecsemáné- 
kerti jelenetből Máté evangélista alapján.
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VÍZSZINTES: 

1. Az idézet első része (R, N, K, M, Á). 13. Falba he-
lyezett csavar ágya. 14. Tápláléknövény. 15. … Năstase, 
egykori világelső román teniszező. 16. Hold, angolul. 17. 
Erzsébet királyné ragadványneve. 18. Fényképberakó. 
19. Osztrák és holland autójel. 20. Kerek szám. 21. Az 
Isztriai-félsziget legnagyobb városa. 22. Okos. 24. Mó-
zes öt könyve. 25. Szilícium vegyjele. 26. Savmaradék! 
28. Tarajos rágcsáló. 29. Villanófény. 30. Belül fázna! 31. 
A német ipari szabvány betűszava. 33. Ebédfogás. 35. 
Cirill társa. 37. Párizsi János! 39. Égéstermék. 41. Né-
met zeneszerző géniusz (Johann Sebastian). 42. Főpap 
Jézus idejében. 44. Csavar. 46. A Halotti beszéd egyik 
szava. 47. Ont betűi keverve. 48. Alkotórész. 50. Ge-
nus. 52. Visszalő! 53. Toka egynemű betűi. 54. Gyomai 
nyomdász (Izidor). 55. Olasz származású belgiumi énekes (Salvato-
re). 57. Jászai-díjas színművész, rendező, színházigazgató (István). 
58. Német gépkocsimárka. 59. Nóta. 61. Nagy finn állóvíz. 63. Folyó 
a Balkánon, a Nyugati-Morava jobb oldali mellékfolyója (IBAR). 64. 
A manicheizmus atyja. 65. Olasz férfinév. 66. Volkswagen-típus (T
 ROC). 67. Lóg.  

FÜGGŐLEGES:

 1. Szent, idegen rövidítéssel. 2. Jeruzsálem legmagasabb dombja. 
3. Lengyel iparváros. 4. Milánó egynemű betűi. 5. Oravecz Imre Kos-
suth-díjas költő monogramja. 6. Betsabé első férje. 7. Zenei félhang. 
8. Razzia része! 9. Továbbá. 10. Csokonai múzsája. 11. Cseh és német 
folyó. 12. Olimpiai, világ- és Európa-bajnok testvérpár (Shaolin Sán-
dor és Shaoang). 16. Az idézet második része (R, K, T, I, S, K). 17. 
Egykori világranglista-vezető, világbajnok újvidéki teniszező (Móni-
ka). 18. Klasszikus arany. 20. Gyermeket hoz a világra. 21. Ízeltlábú 
állat. 23. Kétes! 24. Zacskó. 25. Tölcsér alakú hangerősítő. 27. Európai 
főváros angol térképen. 29. Az idézet harmadik része. 30. Baranya 
vármegyei település lakója. 32. A vele összetett mértékegység milli-
árdod részét jelöli. 34. Berlini apa! 36. Házőrző. 38. Banánszelet! 40. 
Ipari növény. 43. Nímand. 45. … Madrid, patinás sportklub. 49. Több 
pápa neve. 51. Római 2000. 54. Orosz kommunista politikus (tkp. 
Szergej Mironovics Kosztrikov). 55. Winnetou népe. 56. Arra a helyre 
csap ököllel. 57. Wilander, korábbi világelső svéd teniszcsillag keresz-
tneve. 58. Fúvós hangszer. 60. … Domini, az Úr esztendejében. 62. Az 
özönvíz hajósa. 63. Irracionális kezdet! 64. Maszat páratlan betűi. 66. 
Török gépkocsijelzés. 67. Régies írású mássalhangzó.

A megfejtéseket a pelikan@gdl.hu e-mailre vagy a 2100 Gö-
döllő, Városmajor u. 30. postai címre várjuk 2023. május 10-ig 
név, postacím, telefonszám és/vagy e-mail cím megadásával. A 
helyes megfejtők között értékes ajándékokat sorsolunk ki. 
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 Tájak, 
Érzések

Hajdu-Felső Bernadett
amatőr festő kiállítása

Művészetek Háza, Gödöllő - F62 Rendezvény- és kiállítóterem
Köszöntőt mond: Vörös Eszter Anna

Megnyitó: 2023. április 28., 17 órai kezdettel
A kiállítást megnyitja: Rauschné Naszály Erika

Megtekinthető: 2023. április 28. - 2023. június közepéig
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Történetünk a Genfi-tó egy kis szigetén, 
Atlantiszon kezdődik, ahol hat lány ösz-
szegyűlik, hogy örökbefogadó apjukat, 
aki nem mellesleg egy titokzatos milliár-
dos, együtt gyászolják és megismerked-
jenek végakaratával. Pa Salt évekkel 
ezelőtt hat kisbabát fogadott örökbe 
a világ minden tájáról, akik nevüket a Plejádok csillagképekről 
kapták. Ezek a lányok időközben fiatal felnőttekké cseperedtek és 
apjuk végakarata szerint megtudhatják, honnan származnak. Az 
első lány Maia útnak is indul, hogy felkutassa ősei történetét és 
mi egy pillanat alatt Rio de Janeiro Krisztus szobrának lábainál 
találjuk magunkat. És ígérem, minden kötet hasonlóan izgalmas 
helyszínekkel és ősökkel örvendeztet meg. Maia sikerén felbuz-
dulva a többi lány is útra kel, ki Norvégiába, ki Kenyába, Auszt-
ráliába, Skóciába, Angliába, Spanyolországba... és igen, a nagy 
kérdés a hetedik, a hiányzó nővér, aki a legidősebb, mégsem 
találkozott vele soha egy lány sem. Róla szól a hetedik könyv, 
melyből Írországot ismerhetjük meg, de végül nem derül ki 
egyértelműen, miért nem került soha Atlantiszra. 
Ezt a történetet valószínűleg a nyolcadik és egyben befeje-

ző részből tudhatjuk meg, melyet rendkívül nagy izgalommal 
várunk. Ez lesz Atlasz, azaz Pa Salt, az apa története, amely-
nek megjelenését május 11-ére várjuk.

Mravik Henriett

Kifejezetten irígykedem arra, aki még nem olvasta A hét nővér történetét. Hogy 
miért? Mert egy fantasztikus utazás előtt áll. Ennek a hét lánynak a története 
elrepít bennünket a világ olyan részeibe, ahol talán még sosem jártunk.

A Plejádok csillagkép lányai,  
azaz a hét nővér története
„Vannak helyek, amelyeknek már puszta 
említése vándorkedvvel tölti el a szívünket”
(Hans Christian Andersen)
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Ha nincs kedve, vagy lehetősége a főzéshez,  
a Kemencés vendéglőben  
megkóstolhatja ezt az ételkülönlegességet! 

Egy kis főzőcske

Ínyenc zöldspárgás pulyka 
cordon bleu - szezámmagos bundában

Egyedi ételajánlat Erdősi Norberttől, a Kemencés vendéglő séfjétől

A spárgás pulyka cordon bleu egy 
olyan étel, amelyben a pulykamellfilé 
szeletek töltelékének főszereplője a 
zöld spárga, a füstölt fekete erdei son-
ka és a mozzarella sajt. A húsok elkészí-
tése előtt először a spárgát kell előké-
szítenünk. A zöld spárgát megmossuk, 
meghámozzuk, majd 3-4 cm-es dara-
bokra szeljük. Egy serpenyőben kevés 
teavajat olvasztunk és ráhelyezzük az 
előkészített spárgákat. Meglocsoljuk 
kevés édes fehérborral, majd 2-3 per-
cig roppanósra sütjük. Végül sóval és 
egy fél lime facsart levével ízesítjük.
A pulykamellfilé szeleteket tenyérnyi 

nagyságúra klopfoltuk, majd sóval, 
őrölt fehérborssal és fél citrom facsart 
levével ízesítjük. A húsokat kiterítjük, 
ráfektetjük a füstölt fekete erdei son-

ka szeleteket, majd rátesszük a vajas 
spárgákat és mozzarellát kockázunk 
a tetejére. Az egészet feszesen felte-
kerjük, szükség esetén hústűvel ösz-
szefűzzük, majd hagyományosan pa-
nírozzuk, szezámmaggal dúsított házi 
prézliben. Lassan, meleg olajban 10-
15 percig arany barnára sütjük.
A zöldspárgás pulyka cordon bleut 

fehérspárgás burgonyapürével, remu-
lád mártással és édes-füstölt mustár-
mártással tálaljuk. A burgonyapüré 
elkészítése egyszerű: forró vízben 
megfőzzük a meghámozott és kockára 
vágott burgonyát, majd leszűrjük és 
egy villával összetörjük. Hozzáadjuk 
a teavajat, sót, borsot és őrölt szere-
csendiót, majd alaposan elkeverjük, 
amíg krémes állagú nem lesz.
A remulád mártást majonézből, 

mustárból, apróra vágott savanyú-
ságból és fűszerekből készíthetjük. Az 
édes-füstölt mustármártás elkészítése 
pedig nagyon egyszerű: keverjük ösz-

sze a mustárt, a mézet és az édes füs-
tölt paprikát.

A zöldspárgás pulyka cordon bleu  
elkészítéséhez a következő  
hozzávalók szükségesek:

• 1,5 kg pulykamell
• 0,5 kg zöldspárga
• 25 g teavaj
• 0,5 dl édes fehérbor
• 20 dkg füstölt feketeerdei sonka
• 20 dkg mozzarella
• só, őrölt fehérbors, őrölt  
szerecsendió, 1 lime, 1 citrom

Panírhoz:
• liszt
• tojás
• házi darabos morzsa
• szezámmag

A tavasz és a zöldségek évsza-
kában nemcsak az üde zöld fű-
szernövények és friss saláták 
jelentenek változatosságot a 
konyhában, hanem a zöldségek 
királynője, a spárga is. A spárga 
felhasználásával számos ételt 
készíthetünk, és ha szeretnénk, 
hogy az ételeink még különle-
gesebbek legyenek, akkor ké-
szítsük el a zöldspárgás pulyka 
cordon bleut! Az alábbiakban 
megtudhatja, hogyan készítse 
el ezt a finom és egyszerűen el-
készíthető fogást.
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